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Skóre:  0.87 
Název:  Bohuslava Horská, Andrea Lásková a Ladislav Ptáček: Internet jako 

cesta pomoci 
Zdroj:  socialnirevue 
Datum:  01.12.2010 
Zpracováno:  01.12.2010 12:07:15 
Odkaz:  http://socialnirevue.cz/ item/ bohuslava-horska-andrea-

laskova-a-ladislav-ptacek-internet-jako-cesta-pomoci  
Jazyk:  cz 
Oblast:  WWW - Domácí zprávy 
Zkratka oblasti:  WD 
Zkratka zdroje:  WD_D 
Identifikace:  WD_D20101201060028 
Klíčová slova: Sociální (17), sociálních (4), službách (3), služby (3), péče (2), péči (2), služeb, sociálně  
Bohuslava Horská, Andrea Lásková a Ladislav Ptáček: Internet jako cesta pomoci 
 
 
http://socialnirevue.cz/item/bohuslava-horska-andrea-laskova-a-ladislav-ptacek-internet-jako-cesta-pomoci 

 
Skóre:  0.82 
Název:  Sociální služby v Libereckém kraji v ohrožení, stát krátí dotace 
Zdroj:  denik-vs 
Datum:  01.12.2010 
Zpracováno:  01.12.2010 17:05:53 
Odkaz:  http://denik.obce.cz/ go/ clanek.asp?id=6459737  
Jazyk:  cz 
Oblast:  WWW - Domácí zprávy 
Zkratka oblasti:  WD 
Zkratka zdroje:  WD_D 
Identifikace:  WD_D20101201100086 
Klíčová slova: Sociální (7), služby (7), sociálních (4), služeb (3), péče, péči  
Sociální služby v Libereckém kraji v ohrožení, stát krátí dotace 
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Skóre:  0.84 
Název:  Pěstounská péče by mohla mnohým dětem pomoci 
Zdroj:  Český rozhlas 6 
Datum:  01.12.2010 
Relace:  Studio stop 
Pořadí:  1 
Zpracováno:  02.12.2010 05:32:08 
Moderátor:  Jarmila BALÁŽOVÁ 



 

1. 1. 2011  1. 12. – 31. 12.  Strana 3/73 

Hosté:  Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče, Hana 
KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita, Miloslav MACELA; 
ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a 
sociálních věcí, Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka 

Jazyk:  cz 
Oblast:  Rozhlas 
Zkratka oblasti:  RO 
Zkratka zdroje:  ROR7 
Identifikace:  ROR720101201020000 
Klíčová slova: sociálních (28), sociální (8), sociálně (5), změny (4), změně (3), změna (2), služeb (2), 
službě, sociálního, změn, změnu, služba  
Pěstounská péče by mohla mnohým dětem pomoci 
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Příjemný večer a pokud možno nerušený poslech Českého rozhlasu 6, milí posluchači. Právě začíná diskusní pořad 
Studio STOP a dnes vám přeje od mikrofonu šestky příjemný poslech Jarmila Balážová. Budeme hovořit o 
pěstounské péči v České republice a také o novém průzkumu Střediska náhradní rodinné péče. Ten se snažil 
zmapovat systém a kvalitu příprav na přijetí dítěte do náhradní rodinné péče. Česká republika totiž bohužel drží 
neslavné prvenství. A o tom už jsme v našich pořadech mluvili mnohokrát. To prvenství se týká počtu dětí 
umístěných v dětských domovech a kojeneckých ústavech. Dostaneme se k tomu. Právě pěstounská péče by 
mohla mnohým těmto dětem pomoci. Proč je naše metodika práce s pěstouny zastaralá? A kdy spatří světlo světa 
nová? Co ovlivní novela zákona o sociální ochraně dětí, která má vstoupit v platnost 1. ledna roku 2012? Takže 
ještě jednou nerušený poslech.  
Pozvání do studia dnes přijali, a já jsem tomu velmi ráda, Vědunka Bubleová, ředitelka Střediska náhradní rodinné 
péče. Právě toto středisko stojí za zmíněným průzkumem, dobrý večer.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Dobrý večer.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Vy nejste v Českém rozhlase 6 v tomto studiu poprvé. Samozřejmě ta tématika je velmi ožehavá, dlouhodobě ji 
sledujeme. Dnes jsme to téma využili zejména na pěstounskou péči a ten průzkum, abychom mohli být 
konkrétnější. Přijela také Hana Konečná, psycholožka z Jihočeské univerzity, která se jako dobrovolník věnuje 
rovněž lidem, kteří nemohou mít děti. Dobrý večer.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Dobrý večer.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Vy jste tu především proto, Hano, že jste pracovala na zmiňovaném průzkumu, takže nám můžete říct mnohé 
podrobnosti. Jsem samozřejmě vděčná, vy jste přijela kvůli tomu vysílání vlakem, ale, říkám, jste nejpovolanější 
osoba, která nám může v tuto chvíli prozradit podrobnosti, pokud jde o připravenost českých pěstounských rodin 
na výchovu dětí v naší zemi. V průběhu pořadu se, milí posluchači, ještě spojíme s pěstounkou Janou Frantíkovou a 
také Miloslavem Macelou, ředitelem odboru rodiny a dávkových systémů z ministerstva práce a sociálních věcí. 
Tak, a teď pojďme k prvním dotazům. Proč tedy Česká republika drží to neslavné prvenství? Kolik dětí vůbec máme 
v kojeneckých ústavech a dětských domovech? To je samozřejmě dotaz na Vědunku Bubleovou.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
V současné době je to číslo docela smutné. A když sledujeme statistiky, které byly třeba před 10 lety, tak počet 
dětí neubývá, v kojeneckých ústavech, ani v dětských domovech, ale naopak narůstá. Příčin, příčin je mnoho. Já 
bych snad zmínila pouze několik. První věc, si myslím, že se velmi málo Česká republika věnuje prevenci. 
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Celospolečenské prevenci, vůbec prevenci sociálního osiření. Takže v první řadě bychom měli udělat všechno pro 
to, aby děti zůstaly u svých vlastních rodičů. Aby dítě nemohlo být odebráno z důvodů sociálních, z důvodů toho, 
že třeba ta rodina nemá dobrý byt, nemá dobré finanční zázemí. To je jedna věc. Druhá věc je, že je velmi málo 
programů sanace biologické rodiny, že té rodině, která se ocitá v krizi, je málokdy účinně, efektivně pomoženo. A 
pak další věc, pořád u nás převládá, převládá názor, že ústavní péče je jakoby dobrým řešením situace dětí 
ohrožených, byť je to v neuvěřitelném rozporu i s našimi výzkumy již před 60 let. Tady pan profesor Matějček s 
panem profesorem Langmayerem vysvětlili a napsali psychickou deprivaci v dětství, dále se tomu věnovalo spoustu 
psychologů, vývojových psychologů, pediatrů. A všichni víme, co vlastně způsobuje pobyt dětí, dlouhodobý pobyt 
dětí v dětských domovech. Takže já si myslím, že pokud tohle všechno se má změnit, tak se zásadně musí změnit 
systém péče o dítě a o rodinu u nás jako takový.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Proto kromě jiného jste se rozhodli zadat ten průzkum, ke kterému se dostaneme. Já bych se ještě chtěla chviličku 
zdržet u těch důvodů, proč se děti u nás tak často umísťují do ústavní péče. Vy jste hovořila o nárůstu. Čím si 
myslíte, že je způsoben? Je to tím, že rodiče jsou nezodpovědnější, anebo že se zpřísnily i důvody, pro které se 
odebírají děti z rodin? A teď mám především na mysli sociální vyloučení, to, že se skutečně stává, že dochází k 
odebrání i dítěte do ústavní péče. Pouze z těch sociálních důvodů, že se rodina, byť na přechodnou dobu, dejme 
tomu, ocitne v situaci, kdy zejména z finančních důvodů nemůže poskytnout tomu dítěti patřičné zázemí. 
Mimochodem, to by zrovna mohl být důvod, kdy by výrazným způsobem mohla pomáhat pěstounská péče, 
zejména ta krátkodobá.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Určitě tyhle dva důvody, které jste zmínila, sem patří. Jsou to především ty sociální důvody, co jste říkala, protože 
je to asi 40 procent dětí, které jsou odebírány z rodin z důvodů sociálních. To číslo je opravdu neuvěřitelné, protože 
v okolních zemích v podstatě už ani není možnost, aby z těchhle důvodů vůbec děti, děti se do ústavů dostávaly. 
Čili v prvé řadě je té rodině pomoženo. Je jí pomoženo v místě hlavně toho bydliště, že jo. Dříve tady byl 
domovský zákon, který se staral i o chudé, i o sirotky. Tohle bohužel nemáme, kraje mají nedostatek jakoby 
sociálních bytů, sociálních podmínek pro to, aby, aby se staraly o rodiny, která, která potřebuje zrovna teďko 
pomoct. A pak bych ještě řekla, že vlastně tím velkým jako, nebo hlavním důvodem je to, že děti se u nás 
dostávají v kojeneckém věku nebo vlastně od narození do ústavů, což tedy je naprosto také v okolních zemích 
nemyslitelné. Protože dítě od nula do 3 let vlastně vůbec v ústavu vyrůstat nemá, pakliže k tomu nejsou závažné 
důvody, a to jsou důvody zdravotní. Samozřejmě, jestliže máme děti postižené, tak vidíme tady naprosto jasnou 
roli kojeneckých ústavů, dětských center a zařízení se zdravotními, se zdravotním personálem. Ale u běžných, 
běžné populace, kdy děti jsou odebrány z důvodů sociálních, je v podstatě od nula do 3 let tento věk tak zranitelný 
a tak důležitý, že není možné, aby děti v ústavech byly.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Je možné alespoň přibližně odhadnout, uvést posluchačům Českého rozhlasu 6, jaké procento, nebo kolik z těch 
dětí vyrůstajících v ústavní péči se potom dostane do péče pěstounské?  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Nevím, to číslo přesně nevím, to bych pouze odhadovala. Ale ročně je to kolem 500 dětí, které odcházejí do 
osvojení a kolem 400 dětí, které jdou do pěstounské péče. A 2000 dětí je umísťováno do ústavní výchovy.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Bohužel část dětí z pěstounské péče se potom opět vrací do ústavů, ale k tomu se všemu dostaneme. Pojďme k 
tomu zmiňovanému průzkumu. Ještě než dáme slovo Haně Konečné z Jihočeské univerzity, tak paní Bubleová, proč 
se vlastně rozhodlo Středisko náhradní rodinné péče zadat tento průzkum? Co bylo jeho hlavním smyslem? 
Samozřejmě zjistit, jakým způsobem funguje ten systém a zda je či není potřeba nějakých změn, pokud jde o 
připravenost pěstounů, ale také o nastavení té metodiky.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
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Ano, smyslem vlastně celého výzkumu, který se jmenuje Náhradní rodina a dítě a odborník jako partneři, který 
jsme od ledna získali od nadace Sírius. Je v podstatě vytvoření a jednak zmapování situace. Mít kvalitní jasná data, 
aby už nebylo pochyby o tom, že tedy tenhle systém je nějakým způsobem složitý a že změnu potřebuje. Takže 
první náš motiv bylo získat, získat objektivní data. Ta data nějakým způsobem zpracovat a z těch dat potom 
navrhnout určitá opatření, která by posloužila ke změně systému.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ta opatření, předpokládám, poputují i ke zmíněným resortům, kterých se především tato tématika dotýká 
/výpadek signálu/ věcí, pokud jde právě o tu oblast sociální zejména.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Zejména je to ministerstvo práce a sociálních věcí, kde v současné době máme velkou naději, že by tento odbor 
mohl vzít naše výzkumy, mohl spolupracovat s neziskovými organizacemi a vlastně slyšel tu potřebu, která je 
nutná ke změně vůbec náhradní rodinné péče.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A zapracovat eventuálně do nové připravované metodiky ...  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Určitě.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
... budeme o tom hovořit s panem Macelou. Hana Konečná. Já jsem opravdu ráda, že jste přijela. Vy jste spolu se 
podílela na tom průzkumu. Buďte tak laskavá a popište ho našim posluchačům. Jednak jak byl velký a na co se 
zaměřoval, jaká data z něj vylezla? Já jsem měla možnost jej studovat, tak samozřejmě vím, že ten průzkum šel 
napříč kraji, což je velmi dobré, protože mohlo dojít k nějakému porovnání. Ty výsledky jsou bohužel tristní pro 
nás, protože ta metodika se velmi liší, je velmi zastaralá. Ale tak, to bylo smyslem toho průzkumu.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Já bych v prvé řadě chtěla poděkovat středisku, že mě k tomu výzkumu přizvalo. Protože já vůbec nejsem odborník 
na náhradní rodinnou péči, tomu vůbec nerozumím a, upřímně řečeno, ani do této problematiky nesměřuju. 
Protože moje srdce je u lidí, kteří děti naopak mít nemohou. Ale bylo to pro mě strašně zajímavý v tom, že my 
jsme objížděli kraje, jak jste už zmínila, a ten výzkum se dělal tak, že jsme si dopoledne povídali s odborníky, 3 
hodiny. A odpoledne jsme si povídali s pěstouny a s osvojiteli o tom, jak ten systém funguje, co se jim na tom líbí, 
co se osvědčilo, co se neosvědčilo, jak to dělají. Takže toho výzkumu, když bychom chtěli vědět nějaká čísla, tak se 
zúčastnilo 12 krajů, čili ze 14 naprostá většina. Objeli jsme celou republiku. Mluvili jsme asi se 150 odborníky a 
150 rodiči. Vypadalo to tak, že se otevřela, otevřelo diskusní téma a vyzývali jsme lidi, ať se vyjadřují k těm 
tématům. A jedno z těch témat byly právě, jak vypadají přípravy žadatelů o náhradní rodinnou péči.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Paní Konečná, kdo a jakým způsobem vybíral třeba ty konkrétní rodiče? Odborníci jsou mi poměrně jasní, ti se dají 
dohledat jednoduše. Ale ti konkrétní pěstouni, 150 z celé České republiky, nebo z 12 krajů, to už je nějaký výběr. 
A někdo jej musel provést. Ptám se proto, jestli to nějakým způsobem mohlo či nemohlo ovlivnit výsledky toho 
průzkumu. Zda se nepřihlásili spíš ti uvědomělejší a připravenější pěstouni.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
To samozřejmě máte pravdu, to tam jistě hrálo velkou roli. Protože ten výběr těch rodičů měl na starosti vždycky 
ten krajský úřad a středisko mělo požadavek, aby tam pozvali, pokud možno, co nejrůznější lidi. To znamená jak 
pěstouny, osvojitele, zkušené, nezkušené, samoživitelky, prostě co nejširší okruh lidí. Ale určitě máte pravdu v 
tom, že tam přišli ti, kteří se o ten problém zajímají. Ale zase ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
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Já ještě poprosím o doplnění Vědunku Bubleovou. Jaká byla spolupráce s kraji právě pokud jde o ten požadavek 
oslovit pěstouny? Z nejrůznějších, dejme tomu, sociálních skupin.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Právě jak říkala Hanka, že děkuje středisku, tak vlastně mým úkolem by mělo být poděkovat všem, kteří se 
zúčastnili tohohle výzkumu. A byly to především naše milé kolegyně z krajských úřadů ze 14 krajů, pakliže nás 
přijalo 12 ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
12 to je dobré.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
... a 2 odmítli spolupráci, tak to myslím, že je ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A které teda odmítly, jestli se můžu zeptat?  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Nebudeme je říkat.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Nechcete je jmenovat, dobře.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Nebudeme radši jmenovat. A je nám to líto, ale nedá se s tím nic dělat. Ale myslím si, že opravdu ta jejich 
spolupráce byla bezvadná, byla na místě, protože my jsme je požádali, představili jsme jim nejdříve ten výzkum a 
požádali jsme je o spolupráci. Řekli jsme jim, co bychom si představovali a opravdu ty kulaté stoly zorganizovaly 
ony. Takže moc, moc za to díky.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Vracím slovo opět Haně Konečné. Pojďme k tomu průzkumu. Tak tedy 300 respondentů, to není zrovna 
zanedbatelné číslo z 12 krajů. Jaký byl rozptyl těch dotazů? Vy jste se samozřejmě ptali zejména na tu 
připravenost, to znamená na přípravné kurzy, které, kterými musí jednotliví pěstouni procházet. Ale na co dál a 
zejména, jaké byly ty výsledky?  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Ta témata byla 3 dohromady. Jedno bylo ta, jak vypadají ty přípravné kurzy. Druhé téma, které se bude 
zpracovávat příští rok, je pěstounská péče na omezenou dobu a třetí téma je biologické versus sociální rodičovství. 
To se bude dělat až ten poslední rok. Takže zatím můžeme mluvit o té první části. Ještě k tomu výzkumu, ten se 
dělal formou takzvaných focus group, to znamená, že se nabídne téma a ti respondenti se k němu spontánně 
vyjadřují. My jsme to nahrávali s jejich svolením na diktafony. Pak se ty nahrávky přepisovaly a my jsme s 
kolegyní nezávisle na sobě ty texty pročítaly, poslouchaly a hledaly v nich ta důležitá témata. Takže takhle se to 
dělalo ten výzkum. Byl to výzkum kvalitativní, žádná čísla nenabízíme. Ale já bych se ještě vrátila k tomu, jak jste 
říkala, že se k tomu vyjadřují ti, kteří byli přizváni. Myslím si, že to je ale dobré, že se k tomu vyjadřují ti, kteří 
mají o téma zájem. Protože to jsou ti pěstouni, kteří by měli být podporováni, ti, kteří se snaží vytvořit rodinu a 
mají zájem něco změnit.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A ti, kteří dlouhodobě sledují také tu danou tématiku. Věduna Bubleová chce doplnit, prosím.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Jenom bych doplnila Hanku. Hanka zpracovávala jednu část, což byl kvalitativní výzkum. A druhou část tohohle 
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celého výzkumu, abysme měli vlastně tady ta ucelená a komplexnější, zpracovávala paní doktorka Věra Habrová, a 
to byl výzkum kvantitativní. Kdy dotazníkovou metodou jsme zase oslovili tedy naše kolegy, to už bylo pouze pro 
odborníky, a ty nám vyplnili takový hodně zase dlouhý dotazník, který paní doktorka zpracovávala a na konferenci 
ty výsledky prezentovala. Takže zase tam teda máme určité počty a i percentuální zastoupení. A vlastně jak to vidí, 
vidí odborníci z toho úhlu.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A dámy, a co tedy ten průzkum odhalil? Protože hovořili jsme o tom, že se ukázalo koneckonců i v následném 
rozhovoru s Miloslavem Macelou z ministerstva práce a sociálních věcí, který jsem musela předtočit, protože pan 
Macela je dnes pracovně velmi zaneprázdněn, takže jsme spolu hovořili brzy ráno, tak se dozvíte, že i pracovníci 
daného resortu si uvědomují, že metodika přípravy pěstounských rodin je zastaralá. A mě zajímají konkrétní 
závěry a konkrétní doporučení, které vylezly z toho to průzkumu. Hana Konečná.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
V prvé řadě z toho výzkumu vyplynulo, že vlastně není jasné, co je cílem té přípravy, protože ten cíl ten zákon 
explicitně nedefinuje. V zákoně je pouze určeno, že výstupem z přípravy je hodnocení žadatelů.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hovoříme o kterém zákoně teď jenom? Doplňme.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Je to zákon o sociálně právní ochraně.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A to už je ta novela, která měla vstoupit v platnost?  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Ne, ne, ne, ne, ne, ne.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ne, to je ještě tento starý.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Novela se teprve připravuje.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ano, takže nová, která se připravuje a předpokládá se, že vstoupí v platnost 1. ledna roku 2012.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Ano, ano, tak, 12.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Může už obsáhnout eventuální změny, které se objevují i v tom doporučení? Omlouvám se, vracím slovo paní 
Konečné.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Takže to byl jeden z těch hlavních výstupů, že vlastně nevíme, k čemu by ty přípravy měly sledovat, směřovat. A 
druhý takový zajímavý výsledek je ten, že ten zákon jakoby definuje přípravu na, přípravu žadatelů na 
pěstounskou péči a osvojitelství jako nějakou jednorázovou událost, která je třeba rozdělená do několika etap, ale 
je představa, že nějak ty rodiče na to rodičovství prostě připravím a oni jsou pak už připraveni a už ví, co mají s 
tím dítětem dělat. Tak to vyplývá z toho zákona.  
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Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Zákona o sociální ochraně dětí jenom ještě upřesníme, ano.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Zatímco z těch debat, a to se vzácně, ne vzácně, ale to se shodli odborníci s těmi rodiči, je, že ta příprava může 
být pouze vstupem do problematiky. Seznámit se s tím, co to je náhradní rodinná péče, co mě čeká, jaké děti 
mohu dostat, jak to dlouho všechno trvá. Ale ta příprava v podstatě by měla být celoživotní. Měla by to být služba 
těm lidem, co si to dítě vzali. Ať už na jakoukoliv dobu. Protože jak tady kolegyně zmínila, tak ty děti trpí 
psychickou deprivací a potřebují odbornou pomoc v podstatě asi celý život možná. Ale ten zákon s tím nepočítá.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Tento průzkum, jak jste zmínila, se týkal zejména první oblasti, a sice velmi se soustřeďoval v rámci těch 
rozhovorů, ať už jste se ptali odborníků nebo samotných pěstounů, na ty přípravné kurzy, které se snaží budoucí 
náhradní rodiče nějakým způsobem připravit na to, jak pracovat s dítětem, které se rozhodnou vzít si do 
pěstounské péče. Dvě oblasti, které jste také zmínila, sice průzkum neřešil, ale předpokládám, že stejně se v těch 
odpovědích objevují. A to je takzvaná krátkodobá pěstounská péče, velmi populární zejména v západní Evropě, 
skandinávských zemích, kdy na velmi krátkou dobu jsou ochotni profesionální pěstouni vzít si dítě. Nevím, můžeme 
uvést příklad, maminka se ocitne v nemocnici na delší dobu, kde musí strávit třeba půl roku, při závažné nemoci a 
otec není schopen sám chodit do práce a starat se o 3 děti, tak je možné, že na tuto krátkou dobu se o děti postará 
pěstounská rodina profesionální, která umožní, čímž se dostáváme k té třetí oblasti zmiňované, kontakt s těmi 
biologickými rodinami. Protože právě ten kontakt pěstounů s těmi biologickými rodinami se jeví jako velmi závažný 
a ukazuje se, že zejména v této oblasti nejsou pěstouni na toto připraveni. Věduna Bubleová.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Ano, toto je, toto je velké téma. A já bych tady chtěla hlavně upozornit na to, že u nás pěstounská péče v podstatě 
od té doby, co je zákon o pěstounské péči od roku 73, je pojímaná jakoby něco jako adopce. Je to prostě určitá 
forma pomoci dětem, kdy tedy získává ta rodina na ty děti příspěvek, ale nicméně je to dlouhodobá forma pomoci. 
A my bychom, nejenom my, ale myslím, že spousta odborníků a lidí a jak jste přesně říkala jako zkušenost ze 
zahraničí máme takovou, že právě potřebujeme najít určité jiné druhy pěstounské péče. A zejména ty, které by 
počítaly s tím, že děti, které jdou do pěstounské péče, někde svou původní rodinu mají. A je potřeba s tou původní 
rodinou pracovat. Protože to, co je vlastně nejdůležitější, je neztratit ten vztah, kontinuitu, identitu s tím, odkud 
jsem, kde jsem byla, kdo jsou mí rodiče. Samozřejmě něco jiného je to u osvojení. To neřeším, to je, myslím, 
našimi zákony dobře ochráněno. Ale v čem je tedy problém. My, já jsem zapomněla úplně na začátku říci, že my 
máme v současné době málo pěstounských rodin. To byl ten důvod, o kterém jsem chtěla hovořit. Protože jakoby 
se zájem veřejnosti, povědomí o pěstounství u nás mění, ztrácí. Pěstouni nemají takovou prestiž, není to 
ohodnocení, nejsou jakoby si, ta společnost si je neváží, neuvědomuje si ta společnost, nebo ti lidé kolem nich, že 
v podstatě oni se starají o naše děti, o děti, které jsou v ústavech, o které má mít především starost stát. Takže to, 
v čem já vidím obrovský problém je, že máme nedostatek kvalitních pěstounů na samozřejmě dlouhodobých, to 
vidíme, protože máme spoustu dětí, které by do pěstounské péče jít mohly. A pak se velmi mění to, o čem jsme 
hovořili, ta struktura původních rodin, které dávají děti vlastně do pěstounské péče, které potřebují určitý druh 
pomoci v určitou chvíli. Takže od té doby vlastně my bychom si přáli, aby u nás byla takzvaná profesionální 
pěstounská péče, bohužel u nás je to opět řešeno zákonem o sociálně právní ochraně, kdy je to nazváno 
pěstounská péče na dobu přechodnou, ale je to takový paskvil. Troufla bych si říct, legislativní. Protože tam vůbec 
nejsou chráněni ti lidé, kteří, kteří si vezmou dítě na krátkou dobu, není tam vlastně ani chráněno to dítě. Není 
jasně řečeno, kam pak to dítě půjde, jak se vyřeší jeho situace. Takže to, co vlastně my hledáme, nebo současná 
doba by měla hledat, by to byli lidé vyzrálí, kteří by byli ochotni si brát děti na buď určitou krátkou dobu, nebo na 
okamžitou pomoc. Protože dítě, kdy, které se ocitne v nějakém nebezpečí, tak tu pomoc potřebuje okamžitou. A 
sociální pracovnice v podstatě v současné době nemají nástroj, kam by to dítě mohly v té situaci umístit. Takže co 
nastane? Jediný, jediné, co máme, jsou diagnostické ústavy a ústavní zařízení. Protože opravdu tady ta síť služeb 
není. Ale my, kdybychom měli nachystané rodiny, připravené, které by ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
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Profesionální, ano.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
... poskytovaly okamžitou pomoc a pak pomoc na, pro děti třeba se speciálními potřebami, děti se zdravotními 
problémy, nějakým způsobem bychom udělali více typů pěstounské péče. Tak tady si myslím, že by cesta vedla.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Říká Věduna Bubleová, ředitelka Střediska náhradní rodinné péče. Hana Konečná chce doplnit. A pak už přijde 
prostor na ten avizovaný rozhovor s Miloslavem Macelou s MPSV, prosím.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Já bych tohle ráda doplnila ještě výsledky toho výzkumu. My když jsme se pěstounů a osvojitelů ptali, jakou by 
potřebovali přípravu na to náhradní rodičovství, tak oni vesměs ve všech krajích říkali, hlavně, my se celkem ještě 
nějak připravíme. Ale je třeba připravit to okolí. Takže tady si myslím, že je obrovský prostor pro média vytvářet 
nějaké povědomí o tom náhradním rodičovství a dát tomu takový trošku, trošku jiný nádech než jaký to má teď.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ta změna té celospolečenské diskuse, která mimochodem ještě nenastala ve velkém měřítku.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Hlavně ten pocit, že ty děti z těch ústavů, ty opuštěné děti nejsou těch pěstounů, kteří si je vzali. Ale jsou nás 
všech a my bychom každý svým dílem nějak měli těm pěstounům pomoci.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Říká Hana Konečná, psycholožka. A nyní dostane slovo ředitel odboru rodiny a dávkových systémů z ministerstva 
práce a sociálních věcí. Toho jsem se samozřejmě ptala na to, zda její výsledky, tohoto průzkumu, který 
představujeme, o kterém hovoříme, nějakým způsobem překvapily a budou mít vliv na legislativní změny a 
metodiku, kterou daný resort připravuje.  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Určitě tento průzkum je pro nás zajímavý, protože ministerstvo si uvědomuje, že v otázce příprav pěstounů a 
náhradních rodičů panuje poměrně velká nejednotnost. A tento, tento průzkum to potvrdil a v podstatě nastínil i 
určitá řešení, kam bychom se mohli vydat při připravované změně zákona.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
V čem ta nejednotnost spočívá? Asi se samozřejmě liší kraj od kraje, můžeme hovořit o přípravných kurzech, 
můžeme hovořit o následné práci s pěstouny v průběhu doby, kdy už děti má.  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
No, tady existuje nějaká velmi stará metodika příprav pěstounů, která již neodpovídá současným trendům v 
náhradní rodinné péči. Takže my pracujeme na nové metodice a skutečně bychom byli rádi, kdyby se systém 
příprav pěstounů v celé České republice sjednotil.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Říkáte my pracujeme, to znamená zaměstnanci ministerstva práce a sociálních věcí ve spolupráci s odborníky?  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Ano.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A zástupci třeba i neziskového sektoru?  
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Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Ten systém je takový, že my víme, že v terénu existuje několik systémových projektů, které se zabývají různými, 
různými fázemi přípravy pěstounské péče, ale i nějakým následnými otázkami, jako je třeba doprovázení pěstounů. 
A my z těchto projektů si chceme, řeknu, vytahat poznatky dobré praxe a z těchto poznatků a za spolupráce těch 
nositelů projektu, vytvořit určité minimální rámce, které by byly pak platné pro celou Českou republiku.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Budete se snažit motivovat příklady dobré praxe i metodikou, zkušenostmi i ze zahraničí, například skandinávských 
zemí, kde je ta pěstounská péče skutečně mnohem dál. Můžeme hovořit zejména o úspěších v krátkodobé 
pěstounské péči.  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Určitě se inspirujeme i zahraničními modely, jak skandinávskými, tak třeba britskými. Oni mají mnohé znaky 
podobné. A co je jaksi jejich velkou výhodou, jsou velmi propracované.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Vraťme se teď zpět k té naší současné metodice, o níž říkáte, že je zastaralá. V čem konkrétně? Co konkrétně, 
kdybychom měli hovořit o připravenosti pěstounů, se skutečně jeví už jako pomalé a nepotřebné a jak se tedy 
budou ty návrhy lišit v nové metodice? Můžete něco prozradit?  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Ta současná metodika je zaměřená na ten nejčastější typ pěstounské péče v České republice, což je péče 
dlouhodobá. A pomíjí přitom vlastně ten nejdůležitější rozdíl, který je mezi pěstounstvím a osvojením, a to je 
kontakt s původními rodiči dítěte. A pro spoustu pěstounů je právě kontakt s těmi rodiči poměrně traumatizující 
zkušeností, protože na to nejsou připraveni. A pochopitelně ty rodiče jsou někdy velmi komplikovaní. Takže v těch 
nových přípravách bychom chtěli tento aspekt velmi zdůraznit.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
To je jedna věc. A další?  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Ty další jsou formy příprav na nové typy pěstounské péče. Protože my předpokládáme, že se rozvinou jednak 
pěstounská péče krátkodobá, nebo pěstounská péče na přechodnou dobu, že se rozvinou různé typy specializované 
pěstounské péče pro děti, které jsou dnes třeba v péči ústavní a nedaří se je umístit do náhradní rodiny. Což jsou 
děti s handicapem, děti z etnických menšin, děti s vážnými výchovnými problémy. A vlastně pro každý tento 
problém toho dítěte je potřeba určitá speciální příprava.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Jaká je šance, a teď myslím především časová, z hlediska toho, kdy vejde nová metodika v praxi poté, co bude 
schválena samozřejmě.  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Ono to bude mít dvě části. Tou první částí je novela zákona o sociálně právní ochraně dětí, která by měla nabýt 
účinnosti 1. ledna roku 2012. Tam právě v tomto zákoně bychom rádi otevřeli cestu k různým typům pěstounské 
péče. Především tím, že jim zajistíme hmotné zabezpečení. A jsou vlastně na tento zákon, na novelu zákona pak 
budou navazovat právě nové metodiky, nový systém vyhledávání pěstounů, nový systém příprav a samozřejmě 
zároveň paralelně budeme podporovat i vznik služeb, které budou pěstouny doprovázet při jejich službě.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A ten časový výhled?  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
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Jak jsem řekl, ten horizont je rok 2012. Takže nás čeká rok perné práce. To ovšem neznamená, že samozřejmě od 
1. ledna roku 2012 tady začne fungovat nějaký ideální systém náhradní rodinné péče. Je to skutečně běh na 
dlouhou trať, ale my na tom pracujeme opravdu intenzivně na této problematice.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ano, jak potom bude podle vašich zkušeností ta následná metodika implementována v praxi? Tak, aby byla 
jednotná všem krajům, aby vy jste byli nápomocni naopak těm školícím institucím a samotným pěstounským 
rodinám?  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Jednak bude mít oporu v zákoně, čili jaksi bude legislativně ukotvena a jednak my připravujeme velký vzdělávací 
program, který vyškolí ty nové, nové poskytovatele, nebo i stávající poskytovatele příprav.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Nedá mi se nezeptat na velmi podstatný fakt. Česká republika bohužel patří k zemím, kterým patří neslavné 
prvenství v počtu dětí umístěných v dětských domovech, zejména v kojeneckých ústavech. Myslíte si, že ta nová 
metodika může pomoci k rychlejšímu umístění těchto dětí právě třeba i do pěstounských rodin?  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Ta samotná metodika příprav ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A ten zákon samozřejmě, ten hlavně.  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Ten zákon jistě. Ten zákon jistě. Ta nová metodika spíše zajistí to, aby se děti z pěstounské péče nevracely zpět do 
ústavní, do ústavní výchovy. Což je poměrně častý jev v České republice. Abychom sehnali více pěstounů, tak k 
tomu je potřeba jiný krok, a to je změna způsobu vyhledávání, takže my chystáme různé kampaně. Samozřejmě 
aby ty kampaně měly nějaký efekt, tak my musíme především zajistit dobré finanční ohodnocení pěstounů.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Často si stěžují i čekatelé, kteří se pokoušejí o adopci, například dětí z kojeneckých ústavů, že ta čekací doba je 
příliš dlouhá. Že na jedné straně je příliš dětí v kojeneckých ústavech a v dětských domovech, na druhé straně, že 
oni třeba čekají 5 let. Ta novela zákona napomůže zkrátit tyto lhůty?  
 
Host (Miloslav MACELA; ředitel odboru rodiny a dávkových systémů, ministerstvo práce a sociálních věcí):  
Já myslím, že ne. Myslím, že ne, protože tady je velký rozpor mezi představami těch žadatelů o náhradní rodinnou 
péči a tím, jaké děti jsou k dispozici, když to řeknu. Nám se velmi dobře samozřejmě a velmi rychle daří umisťovat 
děti zdravé, malé, z většinového etnika. Co se nedaří, tak je sehnat náhradní rodiče pro děti s handicapem nebo 
děti jiného etnika. A to bychom právě rádi řešili profesionalizací pěstounské péče, že v podstatě ti náhradní rodiče 
by toto měli jako jakýsi typ profese.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Říká ředitel odboru rodiny a dávkových systémů MPSV Miloslav Macela.  
Ano a ve studiu Českého rozhlasu 6 Studia STOP, které se dostává za svoji druhou polovinu, se mnou stále jsou 
Vědunka Bubleová, ředitelka Střediska náhradní rodinné péče a také Hana Konečná, psycholožka z Jihočeské 
univerzity. A hovoříme o pěstounské péči, o průzkumu, který jsme vám připravili, představovali dnes. A o kterém 
jsem hovořila i s Miloslavem Macelou. Mě překvapil tou zasvěceností. Naťukl několik dalších témat, které 
samozřejmě souvisí s pěstounskou péčí. Hovořil o tom, že se připravuje nová metodika a také novela zmiňovaného 
zákona o sociálně právní ochraně dětí, která by eventuálně, započítá-li, dejme tomu, i vámi navrhované změny z 
toho průzkumu, mohla vést ke zlepšení té situace. Jaké šance dáváte tomu, že ta metodika bude skutečně 
nějakým způsobem revoluční tak, aby se změnil i ten systém pěstounské péče a toho, jak je vnímaná a byla 
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nastavená v těch 70. letech, paní Bubleová?  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Já spíše dávám velkou naději panu řediteli Macelovi, protože tím, že on se stal ředitelem našeho velmi složitého 
odboru a změnili se tam i lidé, které má pod sebou, tak já věřím v to, protože je to člověk, který již 8 let vlastně 
zná tuhle problematiku, pracoval, pracoval a velmi pomáhal na deinstitucionalizaci zařízení v Pardubickém kraji, 
takže já spíš mám víru v něj. Protože si myslím, že je to hlavně na něm, na jeho odboru a na vůli politické, aby to 
prosadil. A troufám si říct, že i neziskový odbor a lidi kolem vlastně náhradní rodinné péče se radují, že máme 
velkou naději, že by se to změnit mohlo.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Pokud jde o ty legislativní změny, tak co by bylo ještě potřeba?  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Určitě bychom potřebovali vyvolat zájem politiků a Poslanecké sněmovny o to, aby sociálně právní ochrana se stala 
i středem jejich zájmu, kromě všech jejich ostatních kauz. Aby si uvědomili, že opravdu Česká republika je 
kritizovaná mnoha, mnoha zeměmi, včetně mezinárodními organizacemi, které se starají o, a zajišťují práva dětí.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Kritizovaná samozřejmě za ten extrémně vysoký, v podstatě nejvyšší počet dětí v ústavní péči.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Za extrémně vysoký počet dětí v ústavní péči, nejen ale za to, ale i za to, že vlastně ten náš systém ustrnul, je 
velmi rigidní a naprosto nereflektuje současné potřeby dětí.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Dotaz na Hanu Konečnou. Vy jste samozřejmě teď zpracovávali pouze tu první oblast, o které jsme hovořili. Čili 
připravenost pěstounů. Koneckonců za chvíli budeme s jednou z pěstounek hovořit, budeme se jí moci zeptat na 
její zkušenosti z přípravných kurzů. Pokud jde o ty dvě oblasti, čili krátkodobá pěstounská péče a také ta třetí, 
velmi ožehavá oblast, připravenost pěstounských rodin na potkávání se s biologickými rodinami. Já samozřejmě 
chápu, že ty průzkumy se teprve budou provádět. Nicméně uvažovali jste už o tom, zda oslovíte a jakým 
způsobem, zda se podržíte stejné metodiky, ty stejné pěstounské rodiny? Nebo dáte přednost jiným a jakým 
způsobem by, pokud jde o tyto dvě oblasti, měl být ten průzkum podle vás prováděn? A to není nic závazného 
samozřejmě. To asi změníte ještě do té doby.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Měnit nic nebudem. Ta metodika bude stejná ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Tak dokonce ani ne.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
... protože vlastně ta data už máme nasbíraná od těch lidí, objeli jsme to jednorázově, to už bysme asi nezvládli.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Čili jste se ptali už? Jenom je potřeba ...  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Už jsme se ptali ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
... ta data zpracovat v těchto oblastech, aha.  
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Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
... pouze, pouze to nemáme zpracované. Ale já bych spíš navázala, jestli můžu, trošku na něco jinýho.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Určitě.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Pan Macela tam zmiňoval podporu těch pěstounů jako profesionálů placených, jako odbornosti. A ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ano, jako způsob profese v podstatě.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Jako způsob profese. A v tom výzkumu se to hodně objevovalo právě od pěstounů, že je potřeba to vnímat jako 
profesi kvalifikovanou. A když jsme mluvili o těch přípravách, tam dost zmiňovali právě to, že nestačí jednorázová 
příprava a sami projevovali velký zájem o další nějaké vzdělávání. Protože v té přípravě nemohou být nějaké 
speciální věci, protože někdo žádá o postižené, někdo o romské dítě, někdo žádá o skupinu sourozenců, někdo 
žádá o mentálně postižené. A to ty přípravy nemohou všechno zachytit. Někdo pak bude mít problematickou tu 
biologickou rodinu. Takže je představa, že ty přípravy spíš by měly být kontinuálním vzděláváním, kdy ten pěstoun 
si sám vybere ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Na sebe navazující, ano.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
... co on v danou chvíli potřebuje, který druh kurzu.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Vědunka Bubleová.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Určitě. A doplnila bych Hanku. Vidíme to na naší praxi, že vlastně není ani možné v současném stavu, kdy jedna 
sociální pracovnice skutečně má u nás 300 až dokonce 500 případů na svých stolech, aby ony byly ty, které 
provádí tohle kontinuální doprovázení. Nemohou při takovém kvantu teda případů vlastně být tam, kde by mnohdy 
být bylo zapotřebí. Ale tady to vlastně se týká také té novely, by velmi pomohlo, aby se zvýšily počty sociálních 
pracovníků, terénních sociálních pracovníků. A opět se budeme dostávat k politické vůli, k tomu, aby tahle ta sféra 
byla u nás posílena.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Tak, a já vás teď obě, dámy, poprosím, abyste si vzaly sluchátka. Protože na telefonu máme v tuhle chvíli Janu 
Frantíkovou, která mnoho a mnoho let poskytuje zázemí dětem, které jsou právě také jako pocházející z těch 
různých znevýhodnění a mají různé handicapy, jsou různých etnik. Dobrý večer, Jano.  
 
Host (Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka):  
Dobrý večer.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Takže Janu Frantíkovou slyšíme. Jana Frantíková má velmi něžný a tenký hlásek, poprosím, můžete-li, prosím, 
hovořit do sluchátka trochu hlasitěji. Mockrát děkuju, že jste si udělala čas na náš pořad. Řekněte, kolik dětí v tuto 
chvíli prošlo vaší rodinou, kolika dětem jste dali to zázemí pěstounů?  
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Host (Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka):  
Pěstounských dětí prošlo naší rodinou, nebo stále ještě prochází 7.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Sedm. A vy samozřejmě, nebo ne samozřejmě, ale měli by posluchači vědět, že vy máte také děti biologické. 
Pokud hovoříme o připravenosti pěstounů právě na tento druh úkolu, dejme tomu, že v budoucnosti i tento druh 
profese, tak jakým způsobem vy jste byla připravována? Vystačila jste si jenom s těmi pouhými kurzy, nebo jste 
musela sama se připravovat pomocí různé literatury, pohovory a tak dále?  
 
Host (Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka):  
Tak, já bych řekla, že já jsem na začátku skoro naskočila na splašeného koně, protože bez jakékoliv přípravy jsem 
si vzala do pěstounské péče čtrnáctileté mentálně postižené nevidomé dítě, ke svým dětem, které byly o hodně 
mladší. A to byl takový jako složitý start. Nikdo mně v té době nijak neporadil, nepodpořil. Já jsem spoustu věcí 
taky neznala. Pak když jsme si brali další holčičku malou, tak to už jsem absolvovala přípravy a určitým způsobem 
pro mě byly zajímavé, protože jsem se dozvěděla některé zákulisní věci o dětech z dětských domovů a podobně. 
Nicméně tím, že jsem vychovala už vlastně 5 biologických dětí, měla jsem zkušenost z pěstounské péče s takovým 
složitým dítětem, tak jsem měla dojem, že ani snad ty přípravy nepotřebuji. A teďkon, když zase jsem už měla 
další děti, vlastně taky děti všelijak složité, a právě že k nám docela často přichází už děti starší, tak si uvědomuju, 
že na některé věci prostě opravdu, ale opravdu připravit nejde.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Určitě ne. A na některé naopak ano. Možná, že vy v tuto chvíli po mnoha letech, bohatých zkušenostech, kdy jste k 
biologickým dětem přibrali děti, ať už romské nebo nevidomého chlapce se zdravotním handicapem, tak jak jste o 
tom hovořila, který v té době měl už 14 let, tak my jsme se dotkli toho, že kromě těch samotných pěstounů je 
potřeba nějakým způsobem připravovat na to, že do dané rodiny, dejme tomu i do dané školy, v daném domě se 
objeví prostě někdo nový a je potřeba se s tím vyrovnat a chovat se trochu citlivě. Čili to máme připravenost toho 
okolí. Ale pak jistě lze hovořit také o připravenosti samotných dětí. Ať už těch biologických, anebo těch, které se v 
té rodině mají ocitnout. Není to vždy jednoduché. I mezi biologickými sourozenci dochází v jistém období třeba k 
žárlivosti. Takže, jak vy jste to řešila?  
 
Host (Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka):  
Tak, u nás ty děti přece jenom, jak jich je hodně, tak zvláštním způsobem oni jsou opravdu parta. Takže my jsme 
se vlastně nikdy nedostali do situace, že by nějaké dítě bylo třeba na okraji. Vždycky se, vždycky jakoby zapadlo 
do té skupiny.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Tak různě se promíchaly a vždycky v různé doby kamarádil někdo s někým.  
 
Host (Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka):  
Ano, ano. Přesně tak, přesně tak. A já jsem to dokonce i jakoby cíleně tomu napomáhala. Ale co jste říkala o té 
přípravě okolí, školy a podobně. Tak to si myslím, že je velmi důležité. Protože my máme teďko poměrně čerstvě 
jednoho malého chlapečka, už tedy školáka a já jsem mu vyřizovala různé věci a říkala jsem si vnitřně, proč já se 
mám cítit provinile, protože jsem si vzala složitý dítě do péče? Proč se mám tvářit, jako že se vlastně omlouvám, 
že to musím vysvětlovat, že vlastně přidělávám práci škole, přidělávám práci lékařce. Nenarazila jsem nikde na nic 
jako nepříjemného, jo, ale já jsem vlastně v sobě tohle vnitřní nastavení měla. Jako kdybych se jim měla omluvit 
za to, že já je ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Působíte komplikace.  
 
Host (Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka):  
Hm, hm.  
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Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Pokud jde o potkávání se s biologickými rodinami, protože to se může stát při některých druzích pěstounské péče, 
v podstatě při jakékoli, pokud má biologická rodina zájem, anebo třeba i ty děti, které jsou v pěstounské péči, tak 
prostě může dojít k tomu potkání. Psychologové varují, že ne vždy jsou, a troufla bych si teď říct, všechny 3 strany 
připravené tedy to dítě, samotní pěstouni, ale také ta biologická rodina, tak je toto zkušenost, kterou jste zažila?  
 
Host (Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka):  
Zažila jsem ji, řekla bych, v míře natřesené. Protože vlastně kromě dvou mých dětí, tak všecky ostatní měly 
vlastně nějaký kontakt se svou biologickou rodinou. V různé intenzitě, v různé kvalitě, po různou časovou dobu. 
Ale kupodivu mně to ani nepřijde jako nejtěžší problém pěstounství. Mně se zdá, že to právě hodně pomáhá stát 
vlastně na realitě. To není moje dítě, který mám doma. Já ho nevlastním. Já ho mám určitým způsobem jako 
propůjčený. Já teda ty svoje děti vnímám jako dary, takže mám takový pocit, že jsou to jakoby mně darovaný děti 
pro určitý čas. Ale oni vlastně fakt mají mámu s tátou někde jinde. A součástí jejich identity je ten obtisk jejich 
biologický mámy a táty. A teprve z druhý strany ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ale jak to vysvětlit jim samotným? Asi ne vždy je to jednoduché.  
 
Host (Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka):  
No, měla jsem jednoho chlapečka, takovýho, mám ho pořád, takovej milej, milovanej můj. A on na mě někdy 
křičel a říkal, ty nejseš moje pravá máma. A já jsem mu říkala, já jsem tvoje levá máma. Tam kde je to srdíčko, 
ta, která tě má ráda.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Říká Jana Frantíková. Mockrát děkuju a přejeme hodně štěstí a taky pěkné Vánoce. V takhle velké rodině by se 
měly vydařit. Mějte se moc hezky, hezký večer.  
 
Host (Jana FRANTÍKOVÁ; pěstounka):  
Taky, na shledanou.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A my teď pokračujeme. Máme poslední 4,5 minuty, dámy. Tak to byla velmi zasvěcená Jana Frantíková. Ale Jana 
Frantíková je opravdu mezi pěstouny asi velmi osvícený poklad, řekněme, který, ona má mnohé věci asi velmi 
přirozeně dané a jiné prostě dostudovala. To asi není úplně běžné. Takže ta příprava je nějakým způsobem 
potřebná. Dotkli jsme se několika věcí. Máme poslední 4 minuty, 2 pro Vědunku Bubleovou a pak zbyde ještě něco 
pro Hanu Konečnou.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Jestli můžu, navážu jenom na Janu Frantíkovou. Teď jste vlastně viděli nebo slyšeli to, co bychom si přáli. Takový 
příklad dobré praxe. My opravdu na přípravných kurzech, a většina kolegů ostatních to také dělá, my na přípravné 
kurzy zveme náhradní rodiče. Janička je jednou z nich, která lektoruje vlastně přípravy pro Středočeský kraj. A ve 
většině případů, když jsme potom se dívali na ty dotazníky zpětně, co na těch přípravách hodnotí jako 
nejpřínosnější, tak bylo setkání právě s takovýmihle rodičemi, rodinami náhradními, jako je rodina Janičky 
Frantíkové. Troufám si říct, že v České republice jich je opravdu hodně takhle výborných. Takže jim za to patří 
velký dík. A oni, když se podílejí na přípravách a lidé, kteří do těch příprav jdou, tak jakoby se přestanou bát. Slyší 
opravdu někoho, kdo má s tím zkušenost, kdo tím sám prožil a kdo je vlastně autentický a kdo jim říká to, co tak 
je.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Co by mohlo být, vy jste psycholožka, no, taková psychologická podpora nejenom těm pěstounům, ale těm 
samotným dětem? Protože to je, myslím další pole, o kterém se málo mluví a které je velmi podstatné. Protože to 



 

1. 1. 2011  1. 12. – 31. 12.  Strana 16/73 

dítě se může dostat do pěstounské rodiny, kde je velmi spokojené, ale pak chodí někam do školy, kde na něj 
mohou pokřikovat, pak bydlí v nějakém domě, kde ho vnímají třeba jako vetřelce. A to nemusí být vždycky 
jednoduché.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Teď jste mě zaskočila. Protože děti sice mám doma jich dost, ale nejsou mojím odborným tématem. Ale zase bych 
se vrátila k té medializaci. To dítě na to samo nestačí. Ta pěstounská rodina na to taky sama nestačí, musí tu být 
okolí, které rozumí té situaci a které jak té pěstounské rodině, těm rodičům, tak tomu dítěti nějak pomůže a 
pochopí tu situaci. Určitě je lepší ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Čili vzdělávání i pedagogů, dejme tomu?  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Vzdělávání pedagogů a mediální kampaně směřované na běžnou veřejnost, že třeba tady paní Frantíková je 
zkušená pěstounka s velkou rodinou, ale ten pocit může být takový jako to bych si v životě netroufla. Ale na jedno 
dítě bych si třeba troufla. Tak bych tu mediální kampaň zaměřila i tímhle směrem. Že 8 tělesně postižených etnicky 
odlišných dětí, na to si netroufnu, ale na jedno s nějakým menším handicapem, na to už bych si třeba troufla.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
No, o kampaních hovořil i pan Macela. Vědunko, přece jenom vám ještě vrátím slovo, ale prosím, jenom velmi 
stručně, musíme končit. Víte o nějaké kampani, která se teď připravuje, zaměřená na veřejnost?  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Ne, nevím, nevím, ale snad nějaká bude. Nevím.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Asi ano. Právě o ní hovořil jako o věci blízké budoucnosti Miloslav Macela z ministerstva práce a sociálních věcí. No, 
tak uvidíme, čeho se dočkáme. Já mohu posluchačům Českého rozhlasu 6 ještě prozradit, že na stránkách 
Střediska náhradní rodinné péče, webových stránkách, stačí pomocí vyhledávače najít zmíněné středisko, lze 
samozřejmě se dopátrat dalších konkrétních informací včetně nabídky nejrůznějších seminářů. Bude tam, budou 
tam i výsledky tohoto průzkumu?  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Už jsou, už jsou.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Už jsou dokonce. Tak vidíte, já jsem je nenašla přímo tam, vy jste mi je poslali. Takže pokud vás to téma zaujalo, 
milí posluchači, byť jenom jako studijní látka, neváhejte, můžete si najít přesně výsledky toho průzkumu. Já děkuji 
dnes mnohokrát za to, že přišly přímo do studia Vědunce Bubleové, děkuji, hezký večer.  
 
Host (Věduna BUBLEOVÁ; ředitelka Střediska náhradní rodinné péče):  
Já vám mnohokrát děkuju za pozvání.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hance Konečné, vám také hezký večer a příjemnou cestu zpět.  
 
Host (Hana KONEČNÁ; psycholožka, Jihočeská univerzita):  
Také moc děkuji.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A já děkuji samozřejmě také svým kolegům v režii, konkrétně Valérii Radsmanové a Radvítu Novákovi za technické 
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odbavení tohoto pořadu. Vám, milí posluchači, že jste s Českým rozhlasem 6. Dnešní téma nebylo příliš veselé, ale 
i o takových je potřeba hovořit. My se k němu samozřejmě zase vrátíme v některé z dalších relací Českého 
rozhlasu 6. Dnes končíme, hezký večer přeje za všechny i Jarmila Balážová.  
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Ministerstvo zřizuje ústavy především pro důchodce. Nyní u EU žádá o třicet milionů pro mladé veterány  
 
PRAHA Často v první linii pracovali čeští chemici během války v Perském zálivu. A do roku 1995 pak až sedm tisíc 
pěšáků pomáhalo stabilizovat situaci v rozvrácené Jugoslávii. To jsou hlavní konflikty, kterých se čeští vojáci 
zúčastnili pod hlavičkou OSN či NATO.  
Když mají štěstí a vrátí se v pořádku, jejich život pokračuje buď na základnách, nebo v civilu. Ale ti, kdo utrpí 
zranění, mají návrat do života v Česku složitý.  
Žádná invalidovna, tedy zařízení pro vojáky dlouhodobě poznamenané zraněním z boje, tu nyní neexistuje. "A 
přitom by o něj byl zájem," myslí si šéf Sdružení válečných veteránů Ladislav Sornas. "Náš stát totiž nemá 
speciální nástroj, jak rozlišit, jak invalidita vznikla," pokračuje.  
O invalidní vojáky se vláda stará stejně jako o nemohoucí civilisty, ale to prý nestačí. "Zatímco běžný pracovní úraz 
vznikne často tím, že zaměstnanec zcela nedodrží pravidla, vojáci je dodržují, a i přesto mohou být zraněni," říká 
Sornas.  
Současné vedení ministerstva však oponuje, že i o zraněné v produktivním věku se náležitě stará. "Například Jiří 
Schams měl od nás prvotřídní péči ve vojenské nemocnici," připomíná náměstek ministra obrany Michael Hrbata 
příběh českého vojáka, kterého v Afghánistánu v roce 2008 zranil granát a jenž má střepinu v mozku.  
Veteráni tady s Hrbatou souhlasí. Voják ve službě, který je raněn, má nárok na servis nejlepších odborníků. "Pokud 
se ale dostane do civilu, je na úrovni běžného občana," reaguje Sornas.  
Ministerstvo namítá, že kterýkoliv veterán může využít služeb speciálních armádních domovů péče. V nich je však 
dohromady jen 38 lůžek. "Ale my prioritně nechceme zavírat vojáky do ústavů, snažíme se je udržet v rodinách," 
dodává Hrbata. Moderním veteránům však ani tato idea nevyhovuje. Chtěli by, aby ranění měli ze zákona možnost 
jít do speciálních zařízení, kde o ně bude postaráno.  
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Proto už před dvěma roky oslovili resort obrany. "Ministryně Vlasta Parkanová tehdy vytvořila koncepční záměr, a 
tak v každém kraji zaměstnali vojáka, který měl vytvořit seznam a shromáždit kontakty na moderní veterány," 
vysvětluje Sornas. Tuto práci pak převzala Obec legionářská, která se ale zaměřuje jen na důchodce.  
A ministerstvo ví, že má deficit. "Z naší analýzy plyne, že novodobí veteráni potřebují pomoc s uplatněním na 
pracovním trhu a psychologickou podporu. Proto jsme požádali o třicet milionů z Evropského sociálního fondu. Těmi 
by měla být hrazena péče o ně v příštích třech letech," říká mluvčí ministerstva obrany Vladimír Lukovský.  
Ministerstvo přitom už nyní investuje do práce se všemi ročníky veteránů padesát milionů korun za rok.  
 
***  
 
SLUŽBA ZA HRANICÍ * I když neexistují přesné statistiky, odhaduje se, že v Česku je nyní patnáct tisíc veteránů 
moderních válečných konfliktů. Deset tisíc jich je stále ve službě. Jde především o muže v produktivním věku. * V 
rámci OSN, tedy coby takzvané modré barety, se šest až sedm tisíc vojáků vystřídalo v balkánské misi UNPROFOR 
(1992 až 1995). Jako pozorovatelé zamířili čeští vojáci i do Iráku po skončení války v Perském zálivu (1992). * V 
rámci operací NATO je české vojsko nejpočetněji zastoupeno v Afghánistánu. * Pokud armáda posílala vojáky do 
misí OSN, inkasovala za každého 920 dolarů. Pod hlavičkou operací NATO tyto kompenzace neexistují.  
 
Foto popis| V první linii za války v Perském zálivu si čeští chemici vydobyli výbornou pověst  
Foto autor| Foto ČTK - Stanislav Peška  
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Praha – Jsou lidé, kteří vyzařují klid a zvláštní energii.  
 
Máte u nich jistotu, že kdyby bylo nejhůř, pozvou vás k sobě domů, nabídnou horký čaj a dobré slovo. Takový pocit 
mám už léta ze Zuzany Baudyšové.  
 
Pomáhat bezbranným je její potřeba, a tak to dělá v čele Nadace Naše dítě sedmnáct let.Vposlední době má jen 
trochu víc smutku v očích, krize doléhá i na sponzory, takže přísun peněz pro děti se tenčí. Přitom nadace je 
vděčná za každou stokorunu, stejně jako za vnímavost státních orgánů.  
 
Když před několika týdny zmizela Anička Janatková, celá republika sledovala pátrací akce. Před pár dny útočníkovi 
z auta jen tak tak unikla desetiletá dívenka. Noviny zaplavily informace, že v Česku se ztratí osm tisíc dětí ročně. O 
čem to vypovídá?  
 
Člověk si asi vůbec nedovede představit, co prožívají rodiče pohřešovaného dítěte, pravděpodobně jde o 
nejstrašnější životní strach, jaký vůbec může přijít. Nicméně statistiky pohřešovaných obsahují i tzv. svěřence, 
tedy děti z výchovných ústavů, které patří mezi chronické útěkáře.  
 
V drtivé většině je policie nachází, vrací zpět do ústavů, odkud opětovně utečou. To jsou děti, které vlastně touží 
být na ulici a živí se i drobnými krádežemi. Samozřejmě pokud by vyrůstaly ve spokojených rodinách, jistě by 
neměly důvod k takovému chování.  
 
Kolik je tedy skutečně ztracených dětí?  
 
Ročně dvě tři desítky. Ministerstvo vnitra vyhlásilo Národní koordinační mechanismus pátrání po pohřešovaných 
dětech, který je zacílen právě na ztracené do 15 let. Nejsou do něj zařazeni chovanci ústavů, kteří spáchali nějaký 
trestný čin.  
 
Mně ale nepřipadá, že by to nějak fungovalo. Vždyť už exministr vnitra Langer sliboval, že v okamžiku ohlášení 
ztráty dítěte se rozjede celonárodní varovný systém včetně přerušení TV a rozhlasového vysílání, sms zpráv a 
tabulí na dálnicích.  
 
Kde je tomu slibu konec?  
 
Myjsme se o zavedení takového alarmovacího systémuhodně snažili, navíc jsme zavázáni vůči mezinárodním 
organizacím, jako je Missing Children Europe. Momentálně se u nás ten mechanismus skládá z policejního pátrání a 
byla zahájena spolupráce s médii a veřejností, což je klíčové, protože poté, co se dítě ztratí, jsou rozhodující první 
minuty a hodiny. Žijeme totiž v otevřeném světě, v schengenském prostoru bez hraničních kontrol.  
 
Právě. Pokud by se ihned objevily na dálničních tabulích informace dejme tomu o Aničce, možná by se čemusi 
zlému podařilo zabránit.  
 
Naprosto souhlasím, ale to je skutečně v kompetenci ministerstva vnitra a dopravy.  
 
Pan exministr Langer ve svém funkčním období řekl, že rozeslání výstražných sms a zveřejnění základních 
informací na světelných tabulích není problém.Nanich by se objevila jen stručná informace o pohřešovaném dítěti a 
odkaz na webové stránky policie.  
 
Tabule se úspěšně používají i jinde v Evropě, například v Řecku a Holandsku.  
 
Děti jsou ohrožovány i jinak. Téměř každý měsíc se můžeme dočíst o stíhání obchodníků s dětskou pornografií.  
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Do českého trestního řádu se konečně dostal paragraf o trestnosti nejen její výroby a šíření, ale i přechovávání.  
 
Pomohlo to?  
 
Je to jistě jeden z posunů dopředu, protože každý legislativní krok, který je namířen proti komerčnímu zneužívání 
dětí, dává smysl.  
 
Navíc jde o fenomén s mezinárodním rozměrem, takže i s větším pozitivním dopadem.  
 
I na naší internetové horké lince,kamse děti i rodiče mohou obracet s negativními zkušenostmi, je těch oznámení 
méně. Co bychom ale uvítali, je definice dětské pornografie v trestním zákoníku, která dodnes chybí.  
 
Jedno chapadlo chobotnice je dejme tomu podvázáno, ale šíří se zase jiné.  
 
Dospívající dívky ve velkém zahlcují sociální sítě svými vyzývavými fotografiemi, které pak mohou sloužit třeba k 
vydírání, jak ukázal poslední rozkrytý případ. Setkáváte se s tím v nadaci?  
 
Bohužel ano a ačkoli jsme do všech základních škol rozeslali pravidla bezpečného internetu, jako je potřebná 
anonymita, nesdělování jmen a adres, žádná osobní data, nedomlouvání schůzek, je to stále málo. Hlavně dívky 
jsou velmi důvěřivé a často se s lidmi z internetu scházejí. Je nutné s dětmi pořád hovořit a rodiče by měli 
skutečně sledovat, skýmse přes facebook nebo skype baví. Hlavně jde o to, aby se děti při jakémkoli náznaku 
znepokojení neváhaly svěřit ať už doma nebo ve škole.  
 
Mluvíte-li o otevřenosti, jaký máte názor na sexuální výchovu, kolem níž se strhla vášnivá debata odpůrců a 
příznivců?  
 
Každé téma se dá pojmout inteligentně a vkusně. Sexuální výchova patří k základnímu penzu znalostí školáka, jen 
nesmí být směšná či zastrašující.  
 
Jsem jednoznačně pro sexuální osvětu.Nadruhou stranu je pravda, že dnes se děti mohou díky internetu dostat ke 
všem informacím, kdykoli si zamanou.Mám úsměvnou vzpomínku, že jsem jednou lezla rodičům do knihovny po 
žebříku pro van de Velda, abych se dověděla aspoň něco o sexu, ale místo toho se štafle semnouzvrátily, spadl mi 
na hlavu nejen van de Velde, ale i ten žebřík, takže všichni věděli, proč jsem tam lezla.Vtomto ohledu to mají 
dnešní děti opravdu jednodušší.Nadruhou stranu potřebují velmi citlivého průvodce světem těch informací, aby se v 
nich neztratily.  
 
Ono jde asi právě hlavně o to, aby měly za kým jít. Stála jste u zrodu Linky bezpečí. Patří rozhašené rodinné 
vztahy k těm nejčastějším problémům, s nimiž se jí děti svěřují?  
 
Podle statistik rodinné problémy v počtu telefonátů soupeří s prvními citovými trabli, což jen potvrzuje, že někdy 
mají dospívající větší důvěru k Lince bezpečí než k rodičům. Pevné zázemí a otevřený vztah v rodině jsou klíčové.  
 
Ideální je, když dítě ví, že se s jakýmkoli problémem může obrátit namámunebo tátu. Bohužel dnešní doba je 
taková, že jen chvátáme a na komunikacinámčasu nezbývá.  
 
Přitom děti mají denně množství zážitků, s nimiž se potřebují svěřit, popovídat si.  
 
Pokud se navíc rodina bortí, nastupují noví partneři, nevlastní příbuzní, pak je to pro dítě často neúnosný zmatek.  
 
Zvlášť když to dospělí nezvládnou a berou si potomka jako rukojmí. Nebo dokonce se jeden z partnerů dopouští 
násilí.  
 



 

1. 1. 2011  1. 12. – 31. 12.  Strana 22/73 

Pokud jsou děti byť jen svědky domácího násilí, není vůbec jednoduché pro dětskou dušičku, aby se z toho 
vzpamatovala. Navíc častokrát v životě pak vlastní rodinu stavíme jako kopii té původní.  
 
Oto víc je důležité, aby děti vyrůstaly v lásce a bezpečí.  
 
Podlemnek harmonii dětí také mohou přispívat prarodiče, ale i to je těžší. Dneska babičky a dědové pracují do 
roztrhání těla, aby se uživili.  
 
Obecně je správné, když funguje i širší rodina, prarodiče, tety, neteře. Když totiž dítě třeba přechodně ztratí oporu 
rodičů, mělo by mít možnost kamse obrátit, aby nemuselo jít třeba do dětského domova.  
 
Tím jste narazila na další obrovský problém, kterým je ústavní péče, v níž se nachází osm tisíc svěřenců.  
 
Dětské domovy a kojenecké ústavy se plní dětmi třeba jen proto, že rodina je ve finanční krizi.  
 
Umísťování dětí v ústavech ze sociálních důvodů je smutný fenomén.Nadruhé straně pokud jsou děti odebrány 
rodičům, kteří je nejsou schopni nakrmit, obléci, posílat pravidelně do školy, pak je pro ně skutečně lepší ústavní 
péče.  
 
Pokud to rodiče myslí s jejich výchovou vážně, mají dost možností, jak si své poměry uspořádat a dítě si vzít 
zpátky domů.  
 
Řešíte v nadaci případy rodin, které se třeba kvůli zadlužení dostaly do podobně svízelné situace?  
 
Ano, řadu takových.My poskytujeme podobným rodinám středeční bezplatné právní poradenství na Lince právní 
pomoci na čísle 777 800 002. Žádostí o finance je také čím dál víc, většinou jde o opuštěné matky s 
handicapovanými dětmi. Státní příspěvek na invalidní vozíky, polohovací zařízení nebo osobní asistenci jsou 
minimální, a kdyby nenaskočily nestátní organizace a charita, bylo by pro rodiče často nereálné dětem zajistit 
základní péči.  
 
Kolik peněz takhle ročně rozdělíte?  
 
Letos jsme již uvolnili 9,5 milionu korun. Všechno jsou to sponzorské peníze a je to hodně těžké. Vyžaduje to 
spoustu práce, každého sponzora musíte oslovit, nejméně třikrát ho požádat o finanční příspěvek a pak dvakrát 
poděkovat, vše dokonale vyúčtovat.  
 
Naopak od těch, kterým pomáháme, se často nedočkáme ani dvou vět uznání.  
 
Alemyna to ani nečekáme, pomáháme hlavně dětem.  
 
Kdy se naposledy něco povedlo?  
 
Třeba teď na podzim jsme díky jednomu drogistickému řetězci poskytli do rodin deset asistenčních pejsků.Azrovna 
v těchto dnech jsme dostali několik krásných dopisů, jak obrovskou službu ti pejsci dělají, jak pozitivně obrátili 
atmosféru v rodině. Tak to je velké pohlazení. Povedla se také sbírka pro dvojčátka, Terezku a Verunku, která po 
narození vypadala v pořádku, ale v osmi měsících se ukázalo, že mají obrnu a těžkou epilepsii.  
 
Maminka pro obě dvě potřebuje nové invalidní vozíky, takže jsme pro ně otevřeli sbírku na transparentním účtu. Za 
dva dny byl zaplněný, vozíky už jsme zadali do výroby a děvčata by je snad mohla najít pod stromečkem.  
 
Není to ostuda pro náš stát? Neměl by se při všech škrtech a apelech na rozpočtovou kázeň umět postarat 
především o zdravotně postižené a bezbranné děti?  
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Já chápu, že stát musí šetřit a nemůže si dovolit velký rozpočtový deficit.Mocmě ale zamrzelo, že se kromě jiných 
úsporných opatření sáhlo i na handicapované občany.  
 
Kvalita každé země se posuzuje podle toho, jak se dovede postarat o ty nejslabší.  
 
Těmi jsou děti, zdravotně postižení a senioři. Nejsme na tom snad tak zle, abychom museli krátit příspěvky pro 
zdravotně postižené. Všestranná podpora rodiny je základní předpoklad pro to, aby se u nás rodily psychicky i 
fyzicky zdravé a radostné děti.  
 
Ajedině přes takové se může celá společnost posouvat dopředu.  
 
(KATEŘINA PERKNEROVÁ)  
 
---  
 
KDO JE ING. ZUZANA BAUDYŠOVÁ  
 
Absolventka Vysoké školy ekonomické se narodila v roce 1948, má dva dospělé syny a čtyři vnoučata, mluví 
plynně anglicky  
Před lrokem 1989 pracovala ve Státní bance československé, pak v ČNB  
Ředitelkou Nadace Naše dítě (ND) je od jejího vzniku v roce 1993, o rok později založila se spolupracovníky 
celostátní bezplatnou Linku bezpečí, deset let stála v čele občanského sdružení Linka bezpečí, je členkou 
představenstva Evropské komise pro pohřešované a komerčně zneužívané děti  
Stála u zrodu činnosti internetové horké linky InternetHotline pro děti v ohrožení  
Nadace ND pomáhá dětem nejenom týraným a zneužívaným, ale i handicapovaným a opuštěným, za 17 let své 
existence přerozdělila 240 milionů v jejich prospěch, nadace lobbuje za lepší legislativu ochrany dětí v ČR. 
Organizuje osvětové kampaně proti týrání dětí (Červené nosy, Stop násilí na dětech, Dejme týrání dětí červenou 
kartu, Pozitivní rodičovství)  
 
Foto: BOJOVNICE. Zuzana Baudyšová neúnavně shání peníze a pomoc pro potřebné děti.  
Foto: Deník/Vít Šimánek  
 

Skóre:  0.77 
Název:  Lidé s postižením si platí sociální služby, zbyde jim 2000 Kč na měsíc 
Zdroj:  Právo 
Datum:  04.12.2010 
Str.:  13 
Mutace-Příloha:  Jižní Morava 
Pořadí:  4 
Zpracováno:  04.12.2010 06:35:14 
Náklad:  129924 
Ročník:  19 
Číslo:  281 
Rubrika:  Jižní morava - Vysočina 
Autor:  Jan Trojan 
Odkaz:  http://pravo.novinky.cz/  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Celostátní deníky 
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Zkratka oblasti:  DC 
Zkratka zdroje:  DCPR 
Identifikace:  DCPR20101204030011 
Klíčová slova: sociální (3), sociálně, služby, změna  
Lidé s postižením si platí sociální služby, zbyde jim 2000 Kč na měsíc 
 
ŘEDITEL OBLASTNÍ CHARITY BRNO KAREL KOSINA PRÁVU:  
 
* Desátým rokem pořádáte v Brně akci Strom splněných přání, kdy cizí, neznámí lidé přinášejí vašim klientům 
dárky, o které si napíší. V jaké vlastně sociální situaci se klienti nacházejí?  
 
Dárky, které lidé prostřednictvím zmíněného stromu věnují, i peníze, které případně vhodí do kasičky, jsou určeny 
pětapadesáti klientům z denního stacionáře Effeta a pětatřiceti z Chráněného bydlení sv. Michaela a dalším osmi z 
naší kavárny Anděl. Nejsou všichni ze sociálně slabších rodin, ale přicházejí už do věku, kdy rodiče nejsou, nebo 
zestárli. Většina rodin pomáhá s financováním léků, oblečení, protože lidé s postižením si musí platit sociální služby 
a často mnohým z nich pak zbývá na měsíc jen 1500 až 2000 korun. Není to jen v charitě.  
 
* Vaše zařízení nejsou v Brně a Jihomoravském kraji jediná. Jaký je zájem o takovou péči?  
 
Jen chráněné bydlení v Brně eviduje nyní 60 žádostí, ale charita nemá volné ani jedno lůžko, máme plný stav. 
Pokud klienti chtějí, mohou u nás být až do konce svého života. Obě naše zařízení – Effeta a sv. Michael – nabízejí 
ojedinělé propojení. Když rodiče klientů zestárnou, nestačí denní stacionář, klient přejde do chráněného bydlení. 
Realita těch, kteří čekají na lůžko v chráněném bydlení, není podrobně zmapovaná.  
 
* Finanční situace asi nebude jednoduchá...  
 
Lidé s mentálním postižením a autismem stárnou rychleji. Musíme připravovat více personálu, bezbariérové 
prostředí a další věci. Pomohla by nám změna zákonů, aby podnikatelé mohli dávat na konkrétní dobročinný účel 
určité procento z daní. Mluví se o tom už deset let, bohužel poslanci nenašli odvahu k tomu, aby o části daní 
rozhodl sám plátce. V době mnohem horší hospodářské krize, ve 30. letech, vlády naopak výdaje na sociální sféru 
posilovaly, vznikaly různé ústavy. Zato dnes se škrtá. Sami klienti mají opravdu směšné důchody. A pokud se ptáte 
na momentální situaci, není dobrá. Jen v Effetě máme výpadek 600 000 korun. Musíme omezit klientům různé 
programy.  
 
Foto popis|  

 

Skóre:  0.82 
Název:  Univerzita Hradec Králové má nový Ústav sociální práce 
Zdroj:  socialnirevue 
Datum:  06.12.2010 
Zpracováno:  06.12.2010 12:10:10 
Odkaz:  http://socialnirevue.cz/ item/ univerzita-hradec-kralove-ma-

novy-ustav-socialni-prace  
Jazyk:  cz 
Oblast:  WWW - Domácí zprávy 
Zkratka oblasti:  WD 
Zkratka zdroje:  WD_D 
Identifikace:  WD_D20101206090018 



 

1. 1. 2011  1. 12. – 31. 12.  Strana 25/73 

Klíčová slova: Sociální (33), sociálních (4), službách (4), změnách, změny  
Univerzita Hradec Králové má nový Ústav sociální práce 
 
 
http://socialnirevue.cz/item/univerzita-hradec-kralove-ma-novy-ustav-socialni-prace 

 

Skóre:  0.82 
Název:  Pečovatelská služba nově 
Zdroj:  Praha 10 
Datum:  03.12.2010 
Str.:  8 
Pořadí:  2 
Zpracováno:  07.12.2010 12:22:44 
Ročník:  20 
Číslo:  23 
Podtitulek:  CENTRUM SOP SE PŘEDSTAVUJE... 
Rubrika:  SERVIS 
Odkaz:  http://www.p10.cz 
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální časopisy - Praha 
Zkratka oblasti:  PP 
Zkratka zdroje:  PP1P 
Identifikace:  PP1P20101203010038 
Klíčová slova: služby (5), služeb (4), sociálních (3), službu (2), služba, sociální, péče, Péči  
Pečovatelská služba nově 
 
Pečovatelská služba (dále jen PS) je jednou z nejžádanějších a také nejvíce využívaných sociálních služeb, které 
Centrum sociální a ošetřovatelské pomoci (dále jen CSOP) nabízí. V letošním roce jsme vyšli vstříc dlouhodobým 
požadavkům seniorů z Prahy 10 a od dubna jsme rozšířili poskytování PS i na večerní hodiny a také na soboty a 
neděle. V současné době jsou veškeré služby poskytovány v pracovních dnech od pondělí do pátku od 7.30 až do 
20 hodin. O víkendu (stejně jako o svátcích) v době od 8.00 do 18.00 hodin. CSOP tak jako moderní, neustále se 
rozvíjející poskytovatel sociálních služeb flexibilně reagovalo na poptávku a dnes tuto nabídku využívá pravidelně 
již řada seniorů. Ceny prováděných úkonů nadále odpovídají platnému sazebníku a nemění se v závislosti na čase 
poskytování jednotlivých služeb PS.  
Veškeré úkony pečovatelské služby poskytují kvalifikovaní pracovníci CSOP v domácím prostředí občanům městské 
části Praha 10, kteří tuto službu potřebují. Profesionální pečovatelky a dnes již i pečovatelé ke klientovi v 
dohodnutý čas docházejí a provádějí úkony dle sjednané smlouvy o poskytování PS. Cílem této služby je umožnit 
lidem, kteří z důvodu vysokého věku či zhoršeného zdravotního stavu potřebují pomoc druhé osoby, prožít 
spokojený a důstojný život ve vlastním domácím prostředí. Umožnit jim zůstat plnohodnotnou součástí společnosti, 
využívat místní instituce, mít přirozené společenské kontakty.  
 
CSOP nabízí především tyto základní činnosti:  
- pomoc při zvládání běžných úkonů péče o vlastní osobu (např. pomoc při oblékání, při prostorové orientaci a 
pohybu v bytě)  
- pomoc při osobní hygieně  
- dovoz či donáška jídla (obědů)  
- pomoc při zajištění chodu domácnosti (např. běžný úklid, nákupy, nejrůznější pochůzky, praní a žehlení osobního 
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a ložního prádla)  
- doprovod dospělých osob k lékaři, na úřady atd. Při poskytování veškerých sociálních služeb je kladen velký důraz 
na uspokojování potřeb, přání a zájmů klientů – osob, které pečovatelskou službu využívají. Aby mohly být 
nabízené služby neustále zkvalitňovány, je potřeba i zpětná vazba. Neváhejte a sdělte nám své podněty, přání, ale 
i stížnosti. Přispějí k tomu, aby se služby poskytované CSOP nadále rozšiřovaly a zlepšovaly. Obrátit se můžete 
přímo na vedoucí PS Kateřinu Holickou (tel.: 733 643 960, mail: holicka@csop10.cz).  
(CSOP)  
Kontakty: Koordinátorky PS: Pavla Formánková, Sámova 7, Praha 10, tel.: 271 745 880 (mail: 
formankova@csop10.cz) Olga Brandejská, Zvonková 6, Praha 10, tel.: 274 776 243, 733 643 958 (mail: 
brandejska@ csop10.cz) Jana Knotková, Zvonková 6, Praha 10, tel.: 272 173 034 (mail: knotkova@csop10.cz)  
 
Foto: Péči o seniory prování v Praze 10 CSOP.  
FOTO ARCHIV  

 

Skóre:  0.80 
Název:  Daneta má nejlepší služby pro postižené 
Zdroj:  Mladá fronta Dnes 
Datum:  07.12.2010 
Str.:  3 
Mutace-Příloha:  Kraj Hradecký 
Pořadí:  2 
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Náklad:  246620 
Ročník:  20 
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Rubrika:  Kraj Hradecký 
Autor:  (kvi) 
Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/ mfdnes.asp  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Celostátní deníky 
Zkratka oblasti:  DC 
Zkratka zdroje:  DCMF 
Identifikace:  DCMF20101207050012 
Klíčová slova: sociální, péči  
Daneta má nejlepší služby pro postižené 
 
HRADEC KRÁLOVÉ  
 
Cenu kvality v sociální péči za rok 2009 získalo hradecké centrum pro zdravotně postižené Daneta. Celostátní 
ocenění převzala ředitelka zařízení Věra Kosinová a metodička Lidmila Věříšková na Pražském hradě.  
 
Regionální mutace| Mladá fronta DNES - východní Čechy (hradec králové)  

 

Skóre:  0.77 
Název:  Senioři mají nová lůžka a pomůcky 
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Zdroj:  Chomutovské noviny 
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Str.:  6 
Pořadí:  5 
Zpracováno:  07.12.2010 12:20:23 
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Zkratka oblasti:  PL 
Zkratka zdroje:  PLCH 
Identifikace:  PLCH20101207010013 
Klíčová slova: ústavu, sociálních, péči  
Senioři mají nová lůžka a pomůcky 
 
Speciální lůžka, zdravotnická křesla a další pomůcky dostali od Ústeckého kraje senioři z Městského ústavu 
sociálních služeb Chomutov. "Finanční dar ve výši téměř osm set tisíc korun byl určen na nákup pomůcek a 
dovybavení, které slouží obyvatelům Domova pro seniory Písečná přímo pro zlepšení jejich života," řekla 
hejtmanka Jana Vaňhová. Senioři získali dvacet speciálních lůžek vybavených různými doplňky pro uživatele se 
zhoršenou pohyblivostí. "Lůžko je vybaveno hrazdou, jídelním stolkem, lampičkou a dokonce držáky na lahve a 
hole," popisuje jeden z praktických darů ředitelka MÚSS Chomutov Alena Tölgová. Mezi další nové vybavení patří 
speciální křesla pro kardiaky, sprchovací lehátko a sedačka pro hygienu nepohyblivých klientů, ale také třeba 
pedikérské křeslo. Krajské peníze nepomáhají jen při péči o nemocné či nepohyblivé obyvatele, ale zlepšují život 
všech, kteří v domově žijí. "Chodby domova jsme vybavili sedacími soupravami se stolky, které našim klientům 
umožní, aby se scházeli a mohli vést bohatší společenský život," dodává Tölgová.  
 
(red)  

 

Skóre:  0.77 
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Identifikace:  WX_X20101207030011 
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Pomoc ano, ale jen těm co ji skutečně potřebují (Jiří Hrebenar) 
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http://hrebenar.blog.idnes.cz/c/167043/Pomoc-ano-ale-jen-tem-co-ji-skutecne-potrebuji.html 

 

Skóre:  0.80 
Název:  Už dnes je náš sociální systém pod průměrem EU 
Zdroj:  kscm 
Datum:  07.12.2010 
Zpracováno:  07.12.2010 17:12:52 
Odkaz:  http://www.kscm.cz/ article.asp?thema=3855&item=52060 

 
Jazyk:  cz 
Oblast:  WWW - Politika a právo 
Zkratka oblasti:  WP 
Zkratka zdroje:  WP_P 
Identifikace:  WP_P20101207110010 
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Kdo nemá vzdělání, nemá budoucnost 
 
Podpora investic do řešení problému sociálního vyloučení je ze strany české veřejnosti dlouhodobě velmi nízká. I 
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jejich nejhlasitější odpůrci však zpravidla připouštějí, že klíčem ke změně způsobu života, hodnotového žebříčku, 
vzorců chování i celkových životních strategií lidí žijících v chudobě je získání kvalitního vzdělání.  
Je tomu již sedm let, co mezinárodní šetření PISA poukázalo na skutečnost, že Česká republika patří k zemím se 
silnou závislostí výsledků žáků na socioekonomickém a kulturním postavení rodin. Český vzdělávací systém v 
důsledku velmi omezené schopnosti efektivně kompenzovat handicapy vzniklé v sociálně vyloučeném prostředí, 
produkuje každoročně přibližně 4-5 tisíc mladých lidí, kteří v 15 letech ukončují vzdělávání bez získání jakékoliv 
kvalifikace, vytvoření pracovních návyků, bez využitelné praxe. Stávají se zákonitě nezaměstnanými a prakticky 
nezaměstnatelnými. Průvodním jevem takové situace je závislost na systému státní sociální podpory, prohlubování 
aspektů sociálního vyloučení a jejich replikování v další generaci.  
Významnou část této skupiny tvoří romské děti vycházející ze základních škol praktických. Šance, že toto dítě 
dokončí střední vzdělávání a získá uplatnitelnou kvalifikaci, je za současného nastavení vzdělávacího systému 
rovna výhře v loterii. I zde je třeba hledat jednu z podstatných příčin mezigeneračního přenosu chudoby. S 
ohledem na zvyšující se konkurenci na trhu práce stále silněji platí - kdo nemá vzdělání, nemá budoucnost. 
Současná politická reprezentace a bohužel i ona prosegregačně orientovaná část učitelské veřejnosti jako by si 
stále neuvědomovaly, jak nesmírně nákladné a především společensky nebezpečné je vychovávat si tisíce mladých 
lidí bez budoucnosti.  
Škola jako spoluarchitekt sociálního prostředí dětí Jednou ze základních myšlenek inkluzivního vzdělávání je snaha 
vytvářet ve škole prostředí, které umožňuje naplňovat vzdělávací potřeby co nejširšího spektra dětí. K tomu je 
třeba vnímat školu nikoliv jako uzavřenou vzdělávací instituci, ale jako součást širšího systému subjektů, které 
mohou takové prostředí spoluvytvářet. Kromě učitelů a rodičů jsou jimi bezesporu školská poradenská zařízení či 
poradenští pracovníci působící přímo na školách, orgány sociálně právní ochrany dětí, poskytovatelé sociálních 
služeb či vzdělávací podpory ze strany neziskového sektoru, ale také lékaři, policisté a další subjekty.  
Klíčem je proměna základního přístupu k žákům se speciálními vzdělávacími potřebami. Současný přístup 
zaměřený do značné míry na určení "diagnózy" je silně kritizován i samotnými školami. Učitelé zpravidla vědí, proč 
a v jakých oblastech dítě selhává, postrádají však funkční systém konkrétních podpůrných opatření a často volají 
po odbornících, kteří v případě potřeby na školu přijdou a potřebné specifické postupy je naučí. Ředitelé pak 
zpravidla postrádají prostředky, které umožní efektivní podporu (individuální asistenci, snížení počtu dětí ve třídě, 
speciální pomůcky apod.) financovat, a to nikoliv na úkor běžných provozních prostředků školy, či dokonce platu 
učitelů.  
Systémové řešení se nabízí. "Stát musí jasně deklarovat, co od učitelů očekává, a zároveň vytvořit podmínky pro 
to, aby učitelé mohli deklarovaná očekávání naplnit. Ani po několika letech přípravy stále neexistují standardy 
práce učitele, a míra i kvalita poskytování potřebné podpory dětem je tak na školách velmi rozdílná," říká Arnošt 
Smolík z pedagogické fakulty UJEP. Je proto důležité dokončit standardy práce učitele a v souvislosti s podporou 
sociálně znevýhodněných dětí jasně vymezit potřebná podpůrná opatření, která by škola měla realizovat. V této 
souvislosti je pak nezbytné přehodnotit současný problematický systém normativního financování škol, které 
nevytváří prostor pro pokrytí skutečných potřeb škol vzdělávající žáky se speciálními vzdělávacími potřebami. 
Případnou zvýšenou finanční podporu škol je třeba vázat právě na množství a rozsah podpory, kterou škola 
potřebuje svým žákům poskytnout. I učitelé se musí vzdělávat Standardy práce učitele by zároveň byly jasným 
rámcem pro přípravu a další vzdělávání učitelů. Vysoké školy by tak mohly obsah vzdělávání budoucích pedagogů 
lépe přizpůsobit potřebám škol. Standardy by rovněž mohly představovat objektivní vodítko pro hodnocení učitelů. 
Tlak na zvyšování kompetencí učitelů musí být doplněn širokou nabídkou možností zahrnujících kromě běžných 
kurzů také například systém výměnných stáží na školách a podporu cíleného přenosu know-how ze strany 
zkušených pedagogů. Školy rovněž deklarují potřebu dostupné a kvalitní podpory ze strany poradenských zařízení, 
kterou často postrádají. Bohužel ani v této klíčové oblasti dosud neexistují standardy práce.  
Pracovníci neziskových organizací často upozorňují na skutečnost, že život v chudobě vede některé rodiny k 
vyslovení faktického zákazu dalšího vzdělávání dítěte. "Situace, kdy rodina pobírá sociální dávky a zároveň může 
využít dítěte jako dalšího zdroje příjmů, je z krátkodobého hlediska ekonomicky výhodnější strategií. Dívky jsou 
často směřovány k pomoci v rámci rodiny, péči o mladší sourozence, s jejich vzděláváním se prakticky nepočítá," 
vysvětluje Miloš Hrubý ze společnosti Člověk v tísni. Odborníci podílející se na návrzích opatření pro NAPSI 
poukazují na nutnost modifikovat systém sociálních dávek tak, aby bylo výhodné podporovat děti v pokračování 
vzdělávání a získání kvalifikace, a naopak zřetelně nevýhodné tak nečinit.  
Zjištění získaná v rámci realizace projektu NAPSI spolu! potvrzují, že jedním ze závažnějších důvodů vedoucích k 
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tomu, že se sociálně znevýhodněné děti ocitají mimo hlavní vzdělávací proud, je skutečnost, že intervence přichází 
příliš pozdě. "Děti přicházející ze sociálně vyloučených lokalit většinou neabsolvují žádnou předškolní přípravu, 
tento handicap se snažíme kompenzovat v rámci přípravných ročníků, ale nahradit v krátkém období několik let, 
kdy dětem nebyla poskytována žádná podpora pro úspěšný start ve škole, je velmi obtížné," říká Ivana Svobodová, 
ředitelka základní školy v Bílině.  
Je proto nezbytné systémově podpořit rozšíření a zvýšení efektivity předškolní péče, s důrazem na zapojení dětí do 
běžného systému mateřských škol, případně podpořit další rozvoj alternativních modelů předškolní přípravy jako 
odpověď na často nedostatečné kapacity běžných mateřských škol. Důležité je rovněž uzákonit povinnost 
předškolní přípravy alespoň u dětí s odkladem školní docházky, a napravit tak zjevný paradox, kdy je sice 
konstatováno, že dítě není dostatečně připravené na zahájení školní docházky, zároveň ale není vyžadováno, aby 
míra jeho připravenosti byla po dobu odkladu cíleně zvyšována. Děti tak často ztrácí další rok bez potřebné 
podpory.  
Velmi drahý politický klid Naději na možnou změnu představuje skutečnost, že Česká republika má v podobě 
Národního akčního plánu inkluzivního vzdělávání i v návrzích národního akčního plánu sociální inkluze k dispozici 
moderní a v případě jejich realizace funkční strategie. Připravovaná opatření směřují v oblasti vzdělávání k řešení 
situace, kdy školy nemají dostatek systémové podpory pro poskytování náročné a dlouhodobé podpory dětem se 
speciálními vzdělávacími potřebami, a její realizace pro ně představuje nadměrnou a prakticky ničím 
nekompenzovanou zátěž.  
V posledních měsících však ministerstvo školství neustále snižuje význam této agendy. Nový ministr školství 
nepodpořil schválení vyhlášek, které měly zabránit masivnímu přeřazování romských dětí do škol pro žáky s 
mentálním postižením. Byla prakticky zastavena činnost více než stočlenného expertního týmu, který měl konkrétní 
opatření vyplývající ze schválených strategií připravit k realizaci. Agenda je tak v těchto dnech fakticky zmražena.  
Kroky, které je třeba učinit, jsou v podstatě známé, dlouhodobě však chybí jasná politická vůle a odpovědnost k 
jejich skutečné, nikoliv jen deklarativní realizaci. Stav, kdy je zájem aktuálně hlasité zájmové skupiny pedagogů, 
kteří potřebné změny vnímají jako osobně ohrožující, nejen neetický, ale vede k tomu, že 16 miliard korun, které 
každoročně Českou republiku stojí sociální vyloučení, budeme vynakládat i nadále. Dočasný politický klid je tak 
nesmírně draze vykoupen.  
 
***  
 
Jedním z důvodů, proč se sociálně znevýhodněné děti ocitají mimo hlavní vzdělávací proud, je skutečnost, že 
intervence přichází příliš pozdě.  
 
Foto popis| Včasná intervence začíná již při práci s budoucími maminkami.  
Foto autor| Foto Iva Zímová  
 
O autorovi| ZDENĚK SVOBODA, Autor je expert na vzdělání projektu NAPSI spolu!  
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Bez domova to nejde 
 
Česká republika připomíná v oblasti sociálního bydlení Šípkovou Růženku  
 
Dostupnost a kvalita bydlení se v České republice zvyšuje. Avšak ne pro každého. Lidé potýkající se se sociálním 
vyloučením znají spíše tu opačnou tvář trhu s bydlením.  
Tito lidé mají s ohledem na svůj omezený rozpočet zájem o levnější, ale zároveň přiměřeně kvalitní bydlení. 
Omezený počet obecních bytů (v některých obcích dokonce již neexistuje žádný obecní bytový fond), dlouhé čekací 
lhůty a zvyšující se náklady na získání obecního bytu vedou k hledání jiných forem bydlení, nejčastěji u 
soukromých majitelů. Ale i zde narážejí, a to ještě více. "Příčinou bývá nedostatek cenově dostupných nabídek, ale 
také nezájem soukromých majitelů o znevýhodněné skupiny nájemníků," říká Wail Khazal z neziskové organizace 
IQ Roma servis, člen týmu NAPSI spolu!.  
Pro rodiny s velkým počtem dětí nebo naopak pro matky samoživitelky, pro dlouhodobě nezaměstnané, příslušníky 
jiného etnika, lidi bez přístřeší, seniory, ale i pro další znevýhodněné skupiny to představuje další závažnou životní 
překážku. "Právě zde často začíná jejich pád na sociální dno. Bez kvalitního domova prostě nelze kvalitně žít," 
dodává Khazal.  
Vzhledem k tomu, že v ČR doposud nebyla vytvořena národní koncepce sociálního bydlení, jsou sociálně 
znevýhodnění lidé odkázáni na způsoby bydlení, které nejsou z dlouhodobého hlediska vyhovující. Často se tak 
můžeme setkat se sdílením domácnosti s příbuznými, kterým se nedaří najít si vlastní bydlení. To může vést ke 
zhoršení podmínek pro výchovu dětí, zhoršení sociální situace příbuzných a kvůli přeplněné domácnosti také ke 
zvýšenému riziku opotřebení bytu.  
Další možností může být bydlení v komerčních ubytovnách, ale ani to nelze považovat za dlouhodobě únosné, jde 
spíše o přechodné řešení krizové situace. Nejenže je většina ubytoven určena spíše pro jednotlivce, ale prostředí 
ubytovny není vhodné k zajištění podmínek pro důstojný život. Soukromé ubytovny jsou navíc velmi drahé, nelze 
je tedy považovat za adekvátní formu bydlení pro sociálně potřebné skupiny obyvatel.  
Bez doprovodných sociálních programů se to neobejde Mnoho lidí tak nakonec využívá zařízení sociálních služeb, 
zpravidla se jedná o azylové domy - pro jednotlivce, osamělé rodiče s dětmi, v menším počtu pak také pro úplné 
rodiny s dětmi. Azylové domy a podobná zařízení jsou však určena pouze pro přechodné bydlení, zpravidla je zde 
možné pobývat po dobu jednoho roku. V průběhu této doby by mělo dojít ke stabilizaci životní situace. Popsaný 
stav na trhu s byty však u některých domácností vede k "zachycení" v síti sociálních služeb.  
Výsledky seminářů, které se v rámci projektu NAPSI spolu! uskutečnily, ukázaly však i jinou potřebu. "Důležitou 
součástí celého procesu je doprovodný sociální program, který spočívá ve společném hledání řešení potíží, se 
kterými se rodina potýká. Kromě hledání stálého bydlení se nejčastěji jedná o stabilizaci příjmů rodiny, řešení 
případných dluhů, péči o děti apod.," popisuje Katarína Klamková, ředitelka IQ Roma servisu.  
Národní koncepce sociálního bydlení Bez komplexního přístupu nelze dosáhnout trvalého úspěchu, protože právě 
tato provázanost je hlavním znakem sociálního vyloučení. "Koncepce sociálního bydlení v sobě spojuje jak bydlení, 
tak právě návazný sociální program, který by měl mít více úrovní. Jeho záměrem je poskytnout ohroženým 
rodinám adekvátní míru nejen podpory, ale i kontroly. Cílem je mít možnost v případě úspěšné práce s rodinou 
postupně zvyšovat kvalitu jejího bydlení a zároveň snižovat potřebnou míru podpory. Naopak v případě zhoršování 
situace a výskytu potíží je nutné mít možnost přejít o úroveň níže," dodává Klamková a vyvrací tak častou námitku 
o "dávání bytů zadarmo".  
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Jako základ řešení situace nedobrovolného vyloučení z trhu s bydlením proto navrhují organizace sdružené v 
programu NAPSI spolu! vytvoření národní koncepce sociálního bydlení, který by v sobě zahrnoval zmíněný princip 
prostupnosti. Nezbytnou součástí je také revize systému sociálních dávek na bydlení a pravidel jejich vyplácení, 
stejně jako systém včasné prevence a řešení zadluženosti na nájemném a službách spojených s bydlením.  
Vytvoření národní koncepce sociálního bydlení však nebude účinné, pokud nebude zajištěn dostatečný bytový fond 
vyčleněný pro osoby, které z objektivních důvodů na volném trhu s bydlením nemají možnost uplatnění. Pro 
zajištění dostatečných kapacit bydlení je vhodné využít dostupné dotace na opravy domů v sociálně vyloučených 
lokalitách nebo výstavbu nových bytových domů či zapojení soukromých investorů. Vhodná je také cílená podpora 
zaměstnanosti v oblastech, kde je bydlení cenově dostupné.  
Návrhy na řešení situace nedobrovolného vyloučení z trhu s bydlením by však měly vždy vycházet z každodenních 
zkušeností sociálně znevýhodněných lidí - cílem je nastavit taková opatření, která budou účinná a dostupná právě 
jim.  
 
Foto popis| Existence sociálně vyloučených lokalit stojí Českou republiku mnoho miliard ročně  
Foto autor| Foto Iva Zímová  
 
O autorovi| LENKA MRKVÁNKOVÁ MALÉŘOVÁ, Autorka je vedoucí sociálního programu občanského sdružení IQ 
Roma servis  
 

Skóre:  0.82 
Název:  Společnost Pontis se představuje 
Zdroj:  Šumperský a Jesenický deník 
Datum:  08.12.2010 
Str.:  8 
Zpracováno:  08.12.2010 02:42:43 
Náklad:  227957 
Ročník:  21 
Číslo:  284 
Rubrika:  U nás doma 
Odkaz:  http://www.sumpersky.denik.cz/  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Olomoucký a Zlínský kraj 
Zkratka oblasti:  VZ 
Zkratka zdroje:  VZMX 
ZdrojeAlt:  VZQP 
OblastiAlt:  VZ 
Identifikace:  VZMX20101208010038 
Vyšlo také v:  Přerovský deník 
Klíčová slova: služby (4), služeb (4), sociální (3), službou (3), sociálních (3), sociálně, službách, 
sociálními, změny, změna  
Společnost Pontis se představuje 
 
27. září 1999 byla společnost Pontis, která poskytuje sociální služby na území Šumperka, zapsána do rejstříku 
obecně prospěšných společností. Své poslání začala naplňovat v roce 2000.  
Byl otevřen dům pro matky s dětmi, ubytovna pro občany v nouzi, začalo fungovat středisko osobní hygieny, první 
obyvatele přijaly domy s pečovatelskou službou Tereza a Alžběta, senioři se mohli jít pobavit do klubu důchodců, 
ženy v tísni mohly využít krizový byt. V tomto roce Pontis zaměstnával 12 zaměstnanců.  
O rok později byly služby Pontisu rozšířeny o informační středisko pro seniory, půjčovnu kompenzačních pomůcek a 
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kavárničku pro seniory, počet zaměstnanců se rozrostl na patnáct. V dalších letech začal Pontis spolupracovat se 
Střední zdravotnickou školou v Šumperku. Studentky se zaměřily především na pomoc při zabezpečování aktivit 
pro seniory.  
V roce 2003 se spektrum služeb Pontisu opět rozšiřuje, a to o opatrovnictví osob, potřebným lidem začal sloužit 
sociální byt, otevřeno bylo kontaktní centrum Krédo, do společnosti bylo začleněno i společenské středisko SEVER. 
Společnost převzala odpovědnost za zajištění chodu kontaktního centra pro drogově závislé; významně se tak 
orientování společnosti zaměřilo i na oblast prevence sociálně patologických jevů.  
Počet zaměstnanců v hlavním pracovním poměru stoupl na 20 a kolem 30 zaměstnanců pracovalo na základě 
dohod o pracích konaných mimo pracovní poměr.  
O rok později se Pontis opět rozrůstá. Vzniká nízkoprahový klub pro děti a mládež Rachot, dokončen byl dům s 
pečovatelskou službou Markéta, svou činnost zahájilo denní centrum pro dospělé Matýsek V roce 2005 společnost 
odstartovala projekt podporovaný Evropskou unií Údržba zeleně – nová pracovní místa PONTIS Šumperk o.p.s. 
Bylo tak zahájeno období podporovaného zaměstnávání osob nepřizpůsobivých, těžce zaměstnatelných, 
znevýhodněných na trhu práce. Počet zaměstnanců Pontisu tak překročil čtyřicítku.  
Rok 2007 byl v oblasti poskytování sociálních služeb přelomový, neboť vstoupil v platnost zákon o sociálních 
službách.  
Některé služby přestaly být sociálními - například mateřské centrum Baboček či sociální byty, jiné služby je možné 
dále poskytovat jen na základě živnostenského oprávnění, jako třeba kavárnička pro seniory. O rok později nastaly 
v Pontisu velké změny. Vedení společnosti se ujal nový ředitel.  
Tato změna znamenala několik opatření v personální a mzdové oblasti, která směřovala ke snížení počtu 
zaměstnanců, zefektivnění organizace poskytovaných služeb a postupného zkvalitňování standardů sociálních 
služeb.  
 
Foto: Dům s pečovatelskou službou Markéta  
 
Foto: Velikonoce v denním centru pro dospělé Matýsek.  
 
Foto: Jeden z bytů v domě pro osamělé rodiče s dětmi.  
 
Foto: Mateřské centrum Babouček  
 
Foto: Pontis organizoval Dětský den pro klienty domu pro osamělé rodiče s dětmi  
 
Foto: Kontaktní centrum Krédo.  
 
Foto: Z akce Žonglování v Rachotu.  
 
 
Vyšlo také v: Přerovský deník 
 
Skóre:  0.80 
Název:  Obecně prospěšná společnost Centrum služeb postiženým otevřela 

zařízení Horizont ve Zlíně 
Zdroj:  ČRo - Brno 
Datum:  09.12.2010 
Relace:  Otázky a odpovědi 
Pořadí:  1 
Zpracováno:  10.12.2010 05:46:42 
Moderátor:  Roman Verner 
Hosté:  Milan Antoš, Ladislava Cyroňová, Věra Vájová, Ivana Jozífková 
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Obecně prospěšná společnost Centrum služeb postiženým otevřela zařízení Horizont ve Zlíně 
 
Moderátor (Roman Verner):  
Zlín má po letech živoření v provizoriu odpovídající zařízení pro terapii duševně nemocných lidí. Obecně prospěšná 
společnost Centrum služeb postiženým otevřela zařízení Horizont, které přestavěla z bývalé školy. Více se o 
činnosti centra i nového stacionáře dozvíte v pořadu Otázky a odpovědi, u jehož poslechu vás vítá Roman Verner. 
Jak už napovídá jméno organizace i její další aktivity slouží lidem s nejrůznějším zdravotním, ale i sociálním 
postižením. Ředitele Milana Antoše jsem požádal o zhodnocení letošního roku v Centru služeb postiženým.  
 
Host (Milan Antoš, ředitel centra):  
Pro naši organizaci tento rok na jednu stranu můžu říct, že byl náročný, byl naplněný prací a vlastně ty úkoly, které 
jsme si na začátku dali, tak se nám podařilo zvládnout, ale říkám, byla to práce každýho našeho pracovníka, i když 
možná dneska ve spojitosti se sociálníma službama apod. je zvykem prostě plakat apod., ale z mého pohledu můžu 
říct, že prostě, že byl dobrý, že to, co jsme si vytyčili, že jsme splnili a to je to hlavní.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
Milan Antoš pokračuje v konkrétním popisu činnosti centra.  
 
Host (Milan Antoš, ředitel centra):  
Řekl bych a mohl bych to rozdělit vlastně do tří takových větších složek, první je vlastně poskytování sociálních 
služeb. Naše organizace se třemi zařízeními zapojila do individuálního projektu Zlínského kraje a myslím si, že ty 
úkoly, které jsou před námi smlouvou a jako dodavatelem sociálních služeb, tak se nám daří plnit, že tam nějaké 
problémy nejsou žádné sankce apod., které vyplývají ze smlouvy, a se Zlínským krajem jsme vlastně nemuseli 
platit. Myslím si, že to je v pořádku a k čemu jsme se zavázali, že plníme.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
To byla oblast sociálních služeb, a jaká je situace v sektoru chráněných dílen?  
 
Host (Milan Antoš, ředitel centra):  
Tak se nám podařilo udělat určité změny v designu našich svíček a našich výrobků, samozřejmě se do toho zapojili 
všichni pracovníci, a takže to je odraz veškerých našich pracovníků a že je zájem o naše svíčky a prostě v tuhle 
chvilku i o mýdla a další výrobky, my je nestačíme v tuhle chvilku ani vyrábět. A další věc, která vlastně nějakým 
způsobem, říkám, že ten letošní rok byl dobrý, tak je vlastně ten náš areál na Mostní, ty úpravy a opravy, které 
vlastně financovalo město Zlín, tak nám vlastně zlepší to užívání, zpříjemní a vlastně je to i úspora energie, protože 
jsou tu nová plastová okna, zateplená střecha.  
Moderátor (Roman Verner):  
O kolik klientů teď pečujete v těch svých všech zařízeních?  
 
Host (Milan Antoš, ředitel centra):  
Přibližně v tuto chvilku máme nebo naše služby v našich zařízeních využívá okolo 160 uživatelů nebo klientů 
sociálních služeb.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
Jak jsou ty služby rozděleny, jak Vy jste to popisoval, jedno jsou zařízení Horizont, jedno jsou zařízení Ergo?  
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Host (Milan Antoš, ředitel centra):  
Když se někdo podívá na naše webové stránky anebo prostě trošku zná tu naši strukturu, tak zařízení, která mají 
vepředu název Horizont, tak jsou určena pro lidi s duševním onemocněním, v obou dvou zařízeních, tzn. v Horizont 
Zlín a Horizont Kroměříž tak poskytujeme sociální službu, sociální rehabilitace podle zákona o sociálních službách. A 
dále tam, kde někdo uvidí nápis Ergo nebo jméno Ergo, tak tato zařízení a chráněné dílny jsou určeny pro lidi 
s mentálním postižením a s kombinací dalších vad.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
S Milanem Antošem se vrátíme ještě k objektu, v němž teď stojíme, je už úplně zrekonstruovaný?  
 
Host (Milan Antoš, ředitel centra):  
Tady pořád je co dělat, v takovýchto objektech jako máme my v bezplatné výpůjčce od města, ale myslím si, že to, 
co bylo to hlavní, co jsme potřebovali, tak bylo udělané, tzn., výměna oken. Na to že tady před tím táhlo, museli 
jsme si různé svépomocí upravovat dřevěné rámy, přivrtávali jsme to na zimu, aby nám tady různě netáhlo apod. 
Střechu jsme si museli, když nám někde začalo pršet, tak vlastně lepit různými přípravky atd. Takže vlastně 
dneska na konci tohoto roku vlastně máme nová plastová okna v celém objektu, máme zateplenou střechu a i 
novu střechu, takže to gró co k tomu, k té naší práci a co nám vlastně před tímto trošku znepříjemňovalo hlavně 
třeba v zimě při větších zimách, při větších mrazech, tak vlastně předpokládáme, že tady tohlencto odpadlo a 
zároveň to, co jsme museli třeba dávat do energií z těch dotací, tak můžeme vlastně ty peníze, předpokládáme že 
teda ušetříme, že tyto peníze budeme moct dát na jiné věci, vlastně k tomu, aby ta organizace a ty zařízení mohly 
pracovat.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
Paní Ladislava Cyroňová je vedoucí Horizontu Zlín, Vy se staráte o lidi s duševním postižením. Je patrný nějaký 
trend v určitých druzích toho postižení, ptám se jako naprostý laik?  
 
Host (Ladislava Cyroňová, vedoucí Horizont Zlín):  
Já myslím, že ten počet je zhruba stejný, možná je to v spolupráci malinko třeba ambulantních psychiatrů a 
léčebny, že se víc snaží, protože už o nás vědí, mají jakousi důvěru, takže spolupracují s náma, více svých pacientů 
nám posílají a společně v podstatě se snažíme zabránit častým hospitalizacím, aby ti lidé třeba ty problémy zvládali 
víc ambulantně s naší podporou. Takže tam si myslím, že je velký posun v té spolupráci.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
S jakými problémy sem nejčastěji lidé docházejí?  
 
Host (Ladislava Cyroňová, vedoucí Horizont Zlín):  
Naší cílovou skupinou jsou lidi s onemocněním z okruhu psychóz, tzn., lidé, kteří trpí schizofrenií, bipolární 
poruchou, často také lidé s chronickými depresemi.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
Právě třeba u těch schizofrenií si taková ta laická veřejnost nedokáže představit, že by ten člověk se mohl 
zlepšovat i díky jiným metodám, než jenom léčebným.  
 
Host (Ladislava Cyroňová, vedoucí Horizont Zlín):  
Ta medikace je určitě důležitá, protože potlačí ty příznaky té nemoci, ty akutní stavy, ale právě potom až tedy 
vlastně ty akutní potíže přejdou, tak je důležitá nějaké resocializace prostě, aby ten člověk se vrátil do běžného 
života, a tu už vlastně je úloha těch sociálních služeb. Pomoct mu zase k nějaké soběstačnosti, samostatnosti, jsou 
lidí, kteří jsou schopni vrátit se potom k zaměstnání nebo si najít partnera, založit rodinu. Řada našich klientů se 
třeba vrací ke studiu, vrátí se do školy, dostudují, dokončí školu. Takže to už je potom spíš práce těch sociálních 
služeb.  
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Moderátor (Roman Verner):  
Jakou formou se to tu tedy děje ta resocializace?  
 
Host (Ladislava Cyroňová, vedoucí Horizont Zlín):  
Tak my jsme ambulantní služba, jednak pracujeme s uživateli individuálně, řešíme tu konkrétní situaci, konkrétního 
člověka a kromě toho mají možnost docházet na pravidelné aktivity, které jsou asi v takových třech hlavních 
skupinách, jednak jsou to pracovní rehabilitace, pracují v našich dílnách, vlastně obnovují návyky nějaký režim 
pravidelný, potom jsou to vzdělávací aktivity, učí se třeba vařit, což je k té samostatnosti, ale taky se učí cizí 
jazyky, učí se pracovat s počítačem, což je důležité i třeba pro návrat do zaměstnání a pro vůbec komunikaci se 
světem a třetí skupinou jsou terapeutické aktivity, spolupracujeme s psycholožkou, která sem jednou týdně 
dochází, máme skupinovou terapii, kromě toho máme muzikoterapii, arteterapii, kanisterapii apod.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
Paní Věra Vájová je vedoucí kroměřížského Horizontu, ty problémy jsou, předpokládám podobné, jako tady ve 
Zlíně?  
 
Host (Věra Vájová, vedoucí Horizont Kroměříž):  
Ano jsou obdobné, jak jsou ve Zlíně, k nám klienti dochází vlastně taky na ambulantní služby, máme i terénní 
služby. A v podstatě jsme ale vlastně krátce zařízení, vznikli jsme letos v lednu v rámci projektu.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
Kolik máte teď aktuálně klientů?  
 
Host (Věra Vájová, vedoucí Horizont Kroměříž):  
V současné době máme nasmlouvaných již 76 klientů.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
Což je poměrně dost.  
 
Host (Věra Vájová, vedoucí Horizont Kroměříž):  
Ono je to možná i díky tomu, že vlastně v Kroměříži máme velice dobrou spolupráci s psychiatrickou léčebnou, kdy 
k nám vlastně dochází pacienti třeba v odpoledních hodinách, kdy mají vycházky. Tak chodí k nám na naše 
aktivity.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
Zkusme si trošku zaspekulovat a ono to nebude ani tak daleko od spekulace, co by bylo, kdyby takové zařízení 
jako Horizont neexistovalo?  
 
Host (Věra Vájová, vedoucí Horizont Kroměříž):  
No já si myslím, že ty lidi by se vraceli neustále do léčebny a opakovaně by byli hospitalizováni.  
 
Moderátor (Roman Verner):  
Magistra Ivana Jozífková zastává ve zlínském Horizontu terénní službu, zajímalo mě, jakým způsobem pomáhá 
duševně nemocným?  
 
Host (Ivana Jozífková, terénní služba Horizont):  
Terénní práce, je to tedy nová služba, kterou poskytujeme našim klientům, a jde o to, že pokud klient má třeba 
problém na úřadech, tak já mu pomáhám, jednak buď ho můžu doprovodit na ty úřady anebo přímo tam s ním mu 
pomáhám vyplnit různé formuláře, které on potřebuje vyplnit. Je to návštěva domácnosti, pomoc při obsluze 
různých spotřebičů, pomoc při vůbec vedení domácnosti a potom je to také doprovod na různé třeba akce, pokud 
má třeba sociální fobii klient, tak je to třeba nácvik cestování hromadnými dopravními prostředky, návštěva 
v psychiatrické léčebně apod.  
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Státní rozpočet jde v Poslanecké sněmovně do finále 
 
PRAHA – Kde nic není, ani smrt nebere. Těmito slovy varoval včera ve sněmovně ministr financí Miroslav Kalousek 
(T0P 09) před poslaneckou tvořivostí. Před přesouváním peněz v návrhu státního rozpočtu jinam, než schválila 
vláda. První, kdo ho neuposlechl, byl premiér Petr Nečas (ODS). Dvacítka dalších poslanců žádala při druhém čtení 
návrhu státního rozpočtu na rok 2011 nejčastěji více peněz do školství, na sociální služby, pro obce.  
 
O pozměňovacích návrzích budou poslanci hlasovat příští středu. Mantinely jsou jasné – musí se pohybovat v rámci 
už schválených příjmů, výdajů a deficitu ve výši 135 miliard korun. Mohou tedy peníze pouze přesouvat mezi 
jednotlivými kapitolami rozpočtu.  
S první změnou přišel Petr Nečas. Miliardu korun pro vysoké školy chce vzít z nákladů na dluhovou službu, na které 
prý ČR příští rok ušetří. Svým požadavkem sebral vítr z plachet KSČM i ČSSD – v rukávu měly obdobný požadavek. 
Pak už se s přesuny roztrhl pytel. Nejčastěji se hrálo právě o jednu miliardu z úroků dluhové služby, výkon státní 
správy v obcích, aktivní politiku zaměstnanosti… Změny požadovala nejčastěji opozice, která už dříve avizovala, že 
rozpočet je natolik špatný, že ani případné zadrátování největších děr na podstatě nic nezmění. Proto ho 
nepodpoří. Nečas sdělil, že obsluha státního dluhu zlevňuje, čehož poslanci využili – nejčastěji žádali na finanční 
posílení konkrétních věcí peníze odtud.  
Už nyní je jasné, že koalice si rozpočet schválí a přijaté změny budou minimální.  
 
Trhlina v koalici?  
 
V koaličních řadách se však objevila trhlinka. Všech jejích 118 hlasů není po včerejšku jistých. Josef Novotný st. 
(VV) požádal snížit kapitolu státní dluh o 1,5 mld. korun, a to »zprůhledněním procesu odpouštění daňových 
nedoplatků, příslušných penále a vratek neoprávněně čerpaných státních dotací,«prohlásil. Volí prý tuto formu pro 
naprostou bezmoc řešit situaci, která v »odpouštěcím procesu« na ministerstvu financí funguje. Uvedl příklad 
neoprávněného čerpání dotace a »dotování dlužné daně« to, že zdaněním hazardu by se státní dluh mohl snížit o 
další miliardy. »Pokud nedostanu jasnou odpověď, jak se bude řešit zdanění hazardu pro rozpočet příštího roku a 
zároveň jak se bude řešit ztransparentnění procesu odpouštění daní, penále a dalších věcí, mám velký problém 
hlasovat příští týden o státním rozpočtu na příští rok,«uvedl.  
 
Co požadují poslanci KSČM  
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Se dvěma pozměňovacími návrhy přišel místopředseda sociálního výboru sněmovny Miroslav Opálka. Navrhl zvýšit 
částku na sociální služby o miliardu korun, nebo ve druhé variantě o 700 mil. O 32 mil. korun požaduje posílit 
granty sloužící k podpoře nestátních neziskových organizací, podporujících postižené a nemohoucí, a také pro ČČK.  
Petr Braný a Vojtěch Adam navrhli v alternativách přidat miliardu korun obcím na výkon státní správy. 
Místopředseda ústavně-právního výboru sněmovny Stanislav Grospič požaduje ubrat miliardu korun ze 
zahraničních dobrodružství české armády a dát ji na aktivní politiku zaměstnanosti, tj. na Marta Semelová by ráda 
připravila Ústav pro studium totalitních režimů o 96 mil. korun. Měly by sloužit užitečné a potřebné věci – 16 mil. 
by přidala ČČK. V mezidobí 2009-2011 má dojít ke snížení dotací o 62 procent, což by bylo pro tuto organizaci 
likvidační. O 80 mil. by Semelová posílila financování sociálních služeb v Praze. Na to cynicky reagoval ministr 
Kalousek – stačí zrušit bezplatný autobus pro školáky a nepostavit tři sociální byty a peníze má Praha v kapse.  
Místopředseda hospodářského výboru sněmovny Pavel Hojda nepožadoval žádná »škatulata, hýbejte se«, mj. však 
upozornil na to, že státní podpora sportu se vždy předávala prostřednictvím ČSTV, nově ji mají dostávat jednotlivé 
sportovní svazy, organizované pod ČSTV, které na to však nejsou připraveny.  
 
7,6 miliardy pro zemědělce  
 
Největší suma padla od Ladislava Skopala a Michala Haška (oba ČSSD) pro zemědělce - na přímé platby 4,8 mld. 
korun (ve vládním návrhu je nula). Peníze chtějí vzít z Pozemkového poru venkova žádají o 2,1 mld. navíc a na 
národní dotace o 670 mil. navíc na vrub všeobecné pokladní správy.  
Milada Emmerová (ČSSD) navrhla nejvyšší částku 1,2 mld. pro sociální služby – a to z ministerstva obrany. Martin 
Pecina (ČSSD) chce poslat 2 mld. na vrub státního dluhu policii a hasičům. Policistům chce přidat 1,3 mld. a 
hasičům 700 mil. korun. »I v tak špatném rozpočtu by se dalo něco zachránit, pravda se ukáže v konečném 
hlasování ve třetím čtení,« reagoval na požadované změny stínový ministr financí KSČM Jiří Dolejš.  
Poslanci projednávali rozpočet ve stávkový den. Po skončení druhého čtení požádali poslanci ČSSD o 
dvouhodinovou přestávku na jednání klubu, aby se mohli účastnit demonstrace. Do ulic vyrazili i poslanci KSČM.  
Vláda se v rozpočtu opírá o schválené vládní škrty ve výši téměř 40 mld. korun. Ty však jsou zpochybněny dvěma 
ústavními stížnostmi – ČSSD a senátorů za Severočeši.cz. Pokud jim Ústavní soud dá za pravdu, státní rozpočet 
bude od počátku nepravdivý.  
 
(ku, jad)  
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Kvůli škrtům hrozí kolaps sociálních služeb 
 
Podle předsedkyně krajské rady humanitárních organizací Pavly Andrejkivové mohou být ohroženy životy klientů  
 
Kvůli nedostatku peněz hrozí v příštím roce v Karlovarském kraji kolaps systému poskytování sociálních služeb.  
Ohrožené budou zejména nestátní neziskové organizace, které se zřejmě nevyhnou omezování rozsahu sociálních 
služeb. V důsledku toho mohou být podle odborníků dokonce ohroženy životy klientů poskytovatelů sociálních 
služeb.  
"Blíží se katastrofa. Pokud se nenajdou další peníze, určitě budou muset v příštím roce nestátní poskytovatelé 
sociálních služeb omezovat svoji činnost," uvedla předsedkyně krajské rady humanitárních organizací Pavla 
Andrejkivová.  
"Snad to vše nepovede k rušení některých organizací, protože to by byl proces nevratný. Bude ohroženo zdraví a 
dokonce životy lidí odkázaných na sociální služby," dodala Andrejkivová. Důvodem obav jsou připravované škrty ve 
státním rozpočtu na sociální služby pro příští rok.  
"Do kraje má příští rok ze státního rozpočtu plynout na sociální služby 207 miliónů korun. To je o 14 miliónů korun 
méně než v letošním roce," uvedl náměstek karlovarského hejtmana Miloslav Čermák (ČSSD). Původně chtěl stát 
kraji poslat z rozpočtu na sociálky pouze 158 miliónů korun. "To se naštěstí podařilo zažehnat," dodal náměstek.  
Podle Čermáka není schopen kraj rozdíl pokrýt ze svého. "Zatím není rozhodnuto, jak se snížený příspěvek státu 
bude mezi jednotlivé poskytovatele sociálních služeb rozdělovat," pokračoval Čermák, podle kterého by se mělo 
rozhodnout do dvou týdnů.  
Jenže podle všeho na to doplatí nestátní neziskové organizace. Ty se obávají, že kraj zvýhodní při rozdělování 
deficitního příspěvku státu organizace, kterých je zřizovatelem. "Kdyby ubral všem stejně, najde se prostor pro 
nestátní neziskové organizace, jak rok překlenout. Ve státním rozpočtu totiž zůstaly prostředky, na které bychom 
mohli dosáhnout dodatečně," vysvětlila Andrejkivová. Podle Čermáka bude ale nutné přednostně zajistit nezbytné 
sociální služby. Především ústavy sociálních služeb s lůžky, které provozuje právě kraj.  
"Není možné je uzavřít. Musíme přece upřednostnit provoz péče pro nepohyblivé občany například před terénními 
službami a poradenstvím," vysvětlil Čermák. "Tak to bude pro neziskovky obrovská rána," komentovala 
Andrejkivová.  
Ránu do rozpočtů utrží nestátní neziskové organizace totiž i kvůli snížení státního příspěvku v tak zvaném prvním 
stupni sociální péče, který se má v příštím roce snížit z dosavadních dvou tisíc na osm set.  
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Dům na půl cesty Jičín 
 
Jičín – V zařízení sociálních služeb Domu na půl cesty Jičín pokračují v rámci vzdělávacích aktivit přednášky s 
tematikou "Prevence kriminality mládeže". Na žádost klientů jsme se vrátili k tématu "Smlouvy v praxi", a poslední 
přednáška v tomto čtvrtletí se zaměří na téma "Změny v sociálních a pracovně právních předpisech po 1.1.2011".  
Přednášky jsou doprovázeny prezentacemi, v případě bloku "Prevence kriminality mládeže" promítnutím 
dokumentárního filmu Heleny Třeštíkové "René". Po každém bloku je vždy beseda, kde jsou zodpovězeny dotazy 
klientů. Témata dalších přednášek vychází z návrhů uživatelů služeb Domu na půl cesty Jičín. Poslední přednáška 
je naplánována na pátek 17. prosince, poté se bude konat předvánoční posezení klientů a pracovníků zařízení. 
Aktivita je součástí individuálního projektu Služby sociální prevence v Královéhr. kraji (www.socialniprojekty.cz). 
Projekt je financován z ESF a státního rozpočtu ČR prostřednictvím Operačního programu Lidské zdroje a 
zaměstnanost.  
 
Eva Jahelková, ředitelka Ú OS ČČK Jičín  
 
(Eva Jahelková,)  
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Ministr Heger zkompletoval tým náměstků 
 
Ministr zdravotnictví Leoš Heger jmenoval počátkem prosince posledního, šestého člena svého týmu náměstků. 
Náměstkem pro zdravotní péči se stal anesteziolog MUDr. Vítězslav Vavroušek, MBA. Původní profesí je 
anesteziolog a má dvacetiletou praxi u resuscitačního lůžka. Sedmnáct let zastával pozici ředitele nemocnice ve 
Šternberku a byl rovněž místopředsedou zdravotního výboru Senátu ČR.  
Vedle doc. MUDr. Leoš Hegera, CSc., nejvyšší vedení ministerstva zdravotnictví kromě nově jmenovaného 
náměstka dále reprezentují první náměstek MUDr. Vladimír Pavelka, náměstek pro zdravotní pojištění Ing. Petr 
Nosek, náměstek pro legislativu Mgr. Martin Plíšek, náměstek pro informatiku a zahraniční věci RNDr. Jiří Schlanger 
a hlavní hygienik MUDr. Michael Vít.  
Úkolem prvního náměstka MUDr. Vladimíra Pavelky je řídit Ministerstvo zdravotnictví ČR, a to zejména po stránce 
personální a ekonomické. V rámci reformy zdravotnictví je jeho úkolem příprava zákona o zdravotních záchranných 
službách, koordinace transformace orgánů ochrany a podpory veřejného zdraví. Dále je členem pracovní skupiny, 
která společně s Ministerstvem práce a sociálních věcí ČR pracuje na novém uspořádání sociálně zdravotních služeb 
a služeb dlouhodobé péče. Do gesce náměstka pro zdravotní pojištění Ing. Petra Noska spadá kromě úseku 
zdravotního pojištění a dohledu nad zdravotními pojišťovnami i úsek farmacie, který má na starosti agendu 
cenotvorby a stanovování úhrad léčivých přípravků a zdravotnických prostředků. Dále spadá do jeho pravomoci 
Státní ústav pro kontrolu léčiv.  
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Náměstek pro legislativu Mgr. Martin Plíšek řídí odbor legislativy, který pracuje na přípravách nových zákonů, a 
dále odbor právní, jenž se stará o právní agendu ministerstva zdravotnictví. Od 1. ledna 2011 k nim přibude ještě 
oddělení výběrových řízení, jež se nyní rekonstituuje a bude pracovat pod novou vnitřní směrnicí.  
V rámci informatiky spadají pod náměstka pro informatiku a zahraniční věci RNDr. Jiřího Schlangera organizační 
složky státu – Ústav zdravotnických informací a statistiky a Koordinační středisko pro resortní registry. Na starosti 
má také problematiku e-Health.  
Náměstek pro zdravotní péči MUDr. Vítězslav Vavroušek má na starosti odbory zdravotní, zdravotně-sociální a vědy 
a vzdělání. Jeho hlavními úkoly jsou příprava reformních zákonů o zdravotních službách, o specifických zdravotních 
službách, vzdělávání lékařů a vzdělávání nelékařských pracovníků a zákon o záchranné službě.  
Hlavní hygienik MUDr. Michael Vít vede úsek hygieny a podílí se na transformaci celé služby, která se stará o 
ochranu a podporu zdraví. Dále pod něj spadají všechny hygienické stanice, zdravotní ústavy a Státní zdravotní 
ústav.  
 
(red)  
 
Foto: Kompletní tým náměstků ministerstva zdravotnictví tvoří (zleva) Vítězslav Vavroušek, Petr Nosek, Vladimír 
Pavelka, Martin Plíšek, Michael Vít a Jiří Schlanger.  
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Chráněné bydlení 
 
Moderátor (Zuzana Kopuletá):  
Sociální síť zahrnuje řadu služeb. Jednou z nich je i chráněné bydlení pro různé skupiny obyvatel, které nejsou 
schopny se o sebe postarat sami a ve svém původním domově s rodinou už žít nemohou. Bohužel výhodu 
chráněného bydlení může využívat jen minimum z těch, kteří by je potřebovali. Důvod je prostý. Tento typ zařízení 
je nákladný jak na vybudování, tak na provoz a proto domy a byty vznikají jen pomalu. Jak moc je potřeba 
chráněné bydlení zřizovat a na jeden příklad, jak je pořídit třeba i v malé obci a s nižšími náklady, o tom bude řeč v 
dnešních Otázkách a odpovědích. Jejich nerušený poslech přeje Zuzana Kopuletá. A na úvod dejme slovo Vladimíru 
Hejtmánkovi z Oblastní charity Brno. Právě ta je hlavním provozovatelem chráněného bydlení v Jihomoravském 
kraji a dobře ví, proč to dělá.  
 
Host (Vladimír Hejtmánek, z Oblastní charity Brno):  
Zatím je zakořeněná taková představa, že člověk s mentálním postižením nutně musí být v nějakém ústavu. To je 
špatná představa. Lidé s mentálním postižením se mohou i částečně začlenit, pokud jim tuto šanci dáme.  
 
Moderátor (Zuzana Kopuletá):  
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Nyní jí mají například v chráněném bydlení sv. Michaela pro lidi s mentálním postižením a autismem v Brně. Je tam 
ale mnohem méně míst, než čekatelů na ně. Navíc od doby, kdy zařízení vzniklo, mnoho jeho obyvatel zestárlo a 
bylo by třeba služby pro ně upravit, vysvětluje dál Vladimír Hejtmánek z charity.  
 
Host (Vladimír Hejtmánek, z Oblastní charity Brno):  
Vidíme to velice tíživě, velice akutně, protože bychom potřebovali naše služby posunout dál. Protože ti lidé s 
postižením v každém věku potřebují jiné služby. A ty služby, které dneska v jejich věku, jim poskytujeme, už 
přestávají postačovat a potřebovaly by se posunout dál. My to vidíme jednak v získání sociálních bytů, ve kterých 
by klienti mohli bydlet a my jim ambulantně poskytovali službu a jednak v možnosti vystavět specializované malé 
domky, kde by tito lidé v důchodovém věku mohli bydlet a byla jim poskytována patřičná celodenní péče.  
 
Moderátor (Zuzana Kopuletá):  
Neradostné situace s chráněným bydlením si je vědom i Jihomoravský kraj. Speciálně pro autisty nyní hledá 
objekt, kde by chráněné bydlení bylo možné provozovat, doplňuje informace krajský radní Jiří Altman.  
 
Host (Jiří Altman, krajský radní):  
V tomto okamžiku je důležité najít vhodný objekt a pak se můžeme zamyslet nad dalším postupem. Pokud ho 
zatím nemáme, tak je to čistě teoretická úvaha. Ale může se stát, že v budoucnu se uvolní nějaký školský objekt, 
přece jenom ta populační křivka, které se dnes zrovna promítá do středních škol, způsobuje, že nejsou dostatečně 
vytíženy, takže je možné, že se v dohledné budoucnosti objeví nějaký vhodný objekt.  
 
Moderátor (Zuzana Kopuletá):  
Jihomoravský kraj se také v současné době snaží zmapovat situaci v sociálních službách v rámci komunitního 
plánování. Už teď ale tuší, že na zaplnění mezer bude potřeba obrovské investice.  
 
Host (Jiří Altman, krajský radní):  
Tvoříme a studujeme, analyzujeme systém sociálních služeb v Jihomoravském kraji. Už jsme vlastně ve třetí fázi 
komunitního plánování a připravujeme další individuální projekt v tomto směru. Takže čím dál tím více zpřesňuje ta 
naše představa. Budeme samozřejmě během dvou let mít i přesnou představu o tak zvané minimální síti sociálních 
služeb. Uvidíme také v okamžiku, kdy na Jihomoravský kraj přijde z ministerské úrovně celý systém financování 
sociálních služeb, ale určitě se to pohybuje v řádu desítek možná i stovek milionů korun.  
 
Moderátor (Zuzana Kopuletá):  
O tom, kolik stojí zřízení chráněného bydlení pro něco málo přes desítku osob teď asi mají nejkonkrétnější 
představu ve Skryjích. Právě tam v těchto dnech jeho stavba finišuje. Příjemné je slyšet, že jeho vybudování řeší 
nejen problémy péče o handicapované, objasňuje starostka Jana Jeřábková.  
 
Host (Jana Jeřábková, starostka Skryjí):  
Využíváme objekt bývalé mateřské školy ve Skryjích, kdy vlastně z důvodu malého počtu dětí jsme museli provoz 
mateřské školy ukončit. To bylo v Červnu 2006, no a vlastně budova školy byla v poměrně zachovalá, slušná, takže 
co s objektem. Takže se nám podařilo navázat nějakým způsobem spolupráci s diecézní charitou Brno, kdy ta 
charita vlastně měla zájem o budovu a tak jsme postupnými kroky nějakými se dopracovali k tomuto projektu až 
chráněného bydlení. Prodat tu budovu by nebyl problém. Skryje jsou taková lokalita poměrně hodně využívaná k 
rekreačním účelům, je tam klid. Dneska v posledních letech se objevuje několik takových velkých investorů, kteří 
by chtěli tam stavět, ale většinou to jsou jenom individuální takové jako zájmy, takže my jsme měli zájem na tom, 
aby tam tato budova byla využita tak, že jednak nám tam přibude trvale žijících obyvatel, protože ti klienti budou 
trvale přihlášeni ve Skryjích, takže deset lidí tvoří vlastně hodně v tom počtu stávajících obyvatel, takže to je 
vlastně i ten způsob, jakým se dostanou do Skryjí peníze cestou daňových přepočtů a potom teda je to možnost 
vlastně pracovního uplatnění pro někoho ze Skryjí nebo blízkého okolí. No a potom samozřejmě ta budova je v 
majetku obce, takže to je zase další plus, kdy teda je zhodnocena významně, protože ta rekonstrukce opravdu je 
velká a ta budova získá na ceně a je to prostě majetek obce.  
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Moderátor (Zuzana Kopuletá):  
Chráněné bydlení ve Skryjích je budováno nákladem 12 milionů korun. větší část dalo ministerstvo práce a 
sociálních věcí, zbytek doplatil Jihomoravský kraj. Výsledkem je stavba, která připomíná větší rodinný dům.  
 
Host (Jana Jeřábková, starostka Skryjí):  
V půdních prostorách budou pokoje pro klienty, v přízemí bude společenská místnost s jídelnou, no a bude to 
zhruba pro 12 lidí s asistenty. A měla by tam být i taková malá chráněná dílna s možností takové spíš řekněme 
pracovní terapie. Může to být nějaké takové to sušení ovoce nebo keramická dílna. Není to upřesněno, ale tak 
něco, aby ti lidé zkrátka mohli využívat ten volný čas a byli tak nějak pracovně zapojeni.  
 
Moderátor (Zuzana Kopuletá):  
Podobný projekt realizuje charita ještě jeden. Jde o přestavbu staré fary v Dolních Věstonicích, která se také má 
změnit v chráněné bydlení. Tam ale záměr už několik let vázne na nedostatku peněz.  
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Moderátor:  
Dobrý den, vítejte u Interview ČT24. Jak jistě víte z našeho zpravodajství, akce nemocničních lékařů Děkujeme, 
odcházíme se přesunula do Prahy. I tady v hlavním městě chtějí organizátoři přesvědčit doktory, aby využili 
nátlaku a podali výpovědi ke konci roku. Odchodem hrozí víc než polovina nemocničních lékařů. A naším hostem v 
Interview ČT24 je dnes Leoš Heger, ministr zdravotnictví za TOP 09, dobrý den, pane ministře.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Dobrý večer.  
 
Moderátor:  
Na Vysočině už podepsalo výpověď 80% lékařů, v některých jiných krajích je to třeba okolo 60%, i tady v Praze už 
se množí podpisy pod tou petiční akcí. Myslíte, že lékařům opravdu došla trpělivost?  
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Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Já myslím, že některým lékařům trpělivost došla, ona ta akce už se táhne od března, tak taky se není čemu divit, 
protože postupně eskaluje a postupně se dostává až do takové stá..., do takového stádia téměř psychózy davové, 
bych řekl. Já to nechci bagatelizovat, ale ten vývoj opravdu má všechny znaky programovaného eskalování až k 
tomu vrcholu, který by měl nastat koncem roku.  
 
Moderátor:  
Tak ono se možná není co divit vzhledem k tomu, že jde i o profesionální akci. Vzhledem k tomu, že v České 
republice je 16 tisíc nemocničních lékařů a údajně plánuje dát výpověď polovina z nich, co budete dělat?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Tak zatím se mluvilo o 4 tisících, když se mluvilo o polovině, tak se říkalo něco nad polovinu 7 tisíc, ale to byly 
jenom takové jaksi představy, že by to tak mohlo dopadnout. Pokud by to byla čtvrtina lékařů nemocničních, tak si 
myslím, že to není velká tragédie. Samozřejmě já nepopírám, že určité riziko je, pokud odejdou lékaři některých 
oborů, pokud to bude koncentrováno, hodně se mluví o anesteziolozích, to je takový obor, který je u nás trošku 
zanedbaný a nepopulární narozdíl od zahraničí. Pak to by potom byl problém větší.  
 
Moderátor:  
A české zdravotnictví by zvládlo dlouhodobě fungovat se 3/4 lékařů v nemocnicích?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Já si myslím, že ano, že kdyby to bylo rovnoměrně rozprostřeno, všechny obory, takže by muselo dojít k nějaké, 
nějaké změně zvyků, jak je péče poskytovaná. Nebylo by to jednoduché, protože zvyk je železná košile, a ta péče 
u nás je poskytovaná lékaři, kteří si píší své zprávy sami, nemají sekretářské zázemí, nemají nějaké asistenty, kteří 
by jim pomáhali organizovat běžné věci pracovní, takže to všechno by se dalo rychle napravit.  
 
Moderátor:  
Teď abyste nenaštval ještě další tisíce lékařů takovými slovy.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Ne, tak já, já si myslím, že ti, co jsou naštvaní, už jsou statečně jaksi vyžhavení a tou jaksi agenturní činností, 
která to podporuje, tak jsou, tak jsou dostatečně udržování ve stavu naštvanosti, i když musím říct, že mě to 
trošku mrzí, protože já jsem se snažil s nimi jednat a opakovaně jsem jednal s celou řadou protagonistů a řekl 
jsem jasně už na začátku, že není možné, aby platy rostly v době, kdy platy zaměstnanců ve veřejné sféře jdou 
dolů. Nám se podařilo docela dobře udržet tabulku platovou, proti tomu odbory strašně protestovaly, a nakonec se 
ta tabulka dostala zpátky tam, kde byla.  
 
Moderátor:  
Dobře, ale stejně jde do zdravotnictví míň peněz pro příští rok.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
No, jde o něco méně peněz, ale to je věcí hospodářské krize a vývoje a tak trošku i minulé vlády, která se snažila 
prosadit navýšení podílu státních peněz za státní pojištěnce, a nepodařilo se to. Takže ta situace je dlouhodobě 
známá a je jasné, že v této, v této chvíli si vydobýt víc peněz musí být na úkor buďto jiných systémů, anebo na 
úkor jiných zaměstnanců ve zdravotnictví.  
 
Moderátor:  
A Vy máte v tuhle chvíli nějaké krizové scénáře? Co se stane, až za týden třeba ti organizátoři akce Děkujeme, 
odcházíme oznámí, že tedy odchází opravdu třeba 1/4 lékařů?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Tak já bych řekl, že to, co jste říkal, že podepsalo 80% lékařů na Vysočině výpovědi, tak oni je možná podepsali, 
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oni se také k té výzvě hlásí, hodně lékařů se k ní hlásí, ale ty výpovědi ještě nejsou u personalistů. Pak teprve 
začnou platit. A pokud tam budou před koncem prosince, tak začnou platit od 1. ledna a začne běžet 2-měsíční 
výpovědní lhůta. Já jsem trošku na lékaře rozzlobený, už že tu věc takhle eskalujou opravdu do situace, která je 
skoro absurdní,...  
 
Moderátor:  
Jako že Vás napínají?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
...ale na druhou stranu zase musím říct, že si myslím, že budou seriózní natolik, aby nepodali výpověď a nezmizeli, 
že tohle neudělají, že zachovají tedy tu 2-měsíční výpovědní lhůtu, a až v těch výpovědích budou, tak se spočítá, 
kolik jich je doopravdy, kolik opravdu tedy je rizika, že odejdou, a které to budou obory, které to budou lokality, a 
bude se muset ta péče přeorganizovat.  
 
Moderátor:  
Co to znamená? Co to předpokládá vůbec,...  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Ono, tak podívejte se...  
 
Moderátor:  
...protože tam asi nejde jenom, nejde jenom o 2 měsíce s ohledem na to, že samozřejmě v té 2-měsíční výpovědní 
lhůtě si ti lékaři vyberou i dovolenou a podobně.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Já myslím, že je potřeba říct, že u nás je nemocnic poměrně dost, takže ta síť je poměrně hustá. Já si nemyslím, že 
v té krizi se nějaké nemocnice budou rušit, ale budou se dočasně zavírat oddělení, a vzhledem k tomu, že těch 
nemocnic je hodně a neodejdou úplně ze všech nemocnic ti lékaři, alespoň doufám, tak bude snahou hejtmanů 
zcela určitě, s kterými jsem jednal, nějak se snažit ty lékaře a personál přeorganizovat. Jistě to není snadné, 
protože Vy nemůžete z jedné, pokud ty nemocnice nejsou pod nějakou jednou organizací pod krajem, tak 
nemůžete tak snadno posílat lékaře z pracoviště na pracoviště, ale já myslím, že s těmi, s kterými..., kteří tam 
zbydou v těch nemocnicích, že bude možno se dohodnout a dočasně je poslat pracovat do nemocnice, kde bude 
jakési centrum péče pro daný..., pro danou oblast.  
 
Moderátor:  
A není to tak, že v tuhle chvíli v podstatě tu zodpovědnost přehazujete na kraje, na hejtmany, protože Vy jste 
odpověděl dnes pardubickému hejtmanovi Radko Martínkovi, že za platy lékařů jsou zodpovědni právě hejtmani 
nebo respektive kraje. Co by třeba měl dělat takový hejtman Vysočiny nebo jeho náměstek pro zdravotní péči, 
když mu v tuhle chvíli leží na stole nějakých 80% výpovědí nemocničních lékařů?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
No, tak s těmi,...  
 
Moderátor:  
Ten asi toho moc nezmůže, ne?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
...s těmi lékaři jednat a ptát se, co by, co by mohl udělat, aby ti lékaři tam zůstali, pokud budou trošku slušní, tak 
k těm jednáním aspoň přijdou, ale je faktem, že jestliže chtějí zvýšit platy o 50%, tak to prostě není slušný 
požadavek, to je každému jasné, že v době, kdy se národ probírá z hospodářské krize, která do zdravotnictví došla 
s určitým zpožděním, tak tento požadavek je absurdní a nesplnitelný. My jsme splnili celou řadu věcí. Já jsem 
přislíbil, že začneme reformu zdravotnictví, a máme její plán na stole, dokonce...  



 

1. 1. 2011  1. 12. – 31. 12.  Strana 47/73 

 
Moderátor:  
Počkejte, v tomto jste už několikátý ministr.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
No dobře, ale tak tu reformu nejde udělat za jeden měsíc, ale například jsme slíbili, že zasáhneme do vzdělávání, 
které trápí velmi mladé lékaře, já jsem s nimi také několikrát jednal a řekl jsem jim jasně, co máme připraveno, a 
ty věci už se, už se realizují a budou prostě v příštím roce fungovat, takže ne všechno je tak negativní, jak se říká. 
My jsme opravdu některé věci slíbili a některé věci máme zájem dělat a já, když jsem přednášel své představy o 
reformě na kongresu lékařské komory, tak jsem s nimi dostal převažující souhlas a dostal jsem podporu na té 
lékařské komoře. Tak samozřejmě nikdo si nemůže myslet, že tu reformu uděláme do března příštího roku, ale i 
kdybychom nějaké kroky z ní udělali a demonstrovali, že to myslíme vážně, tak opravdu není možné chtít, aby teď 
vláda přilila miliardy do zdravotnictví. A představte si, že by je přilila a že by je dala jenom lékařům, když to napětí 
panuje v celém spektru zdravotníků. Sestry dostaly od paní ministryně Juráskové, bývalé ministryně zdravotnictví, 
dostaly přidáno, potom během různých restrikcí o to zčásti přišly, a ty by si to taky zasloužily a určité ve stejné 
míře, takže to je dohromady 5 - 10 miliard, které by potřebovaly jít do platů, a oni by tam mohli jít, ale nejde to 
udělat hned.  
 
Moderátor:  
Milan Kubek, šéf Lékařského odborového klubu, České lékařské komory, pardon, říká, že ty peníze na splnění 
požadavků lékařů jsou ve zdravotních pojišťovnách, že je možné je ušetřit za léky a tím, že zavedeme pořádek v 
investiční politice. Souhlasil byste?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Samozřejmě, ale je to asi jako, když říkáte, že když v této zemi zlikvidujeme korupci, tak že se budeme mít všichni 
o 50% lépe. To se říká 10 let a ještě se to nikomu nepodařilo prostě, protože, bohužel, kultura v této zemi je 
taková, že ta korupce kvete, a jestli se na ní má pracovat nebo proti ní má pracovat, tak to bude trvat dlouho. 
Prostě zázračná opatření nejsou k dispozici a nedějí se. Ale je tady jedna zázračná věc, o které se nemluví, já ji 
musím říct znovu. Za posledních 10 let narostl objem peněz, které přitékají do zdravotnictví, a to převážně ze 
zdravotního pojištění, pak ten objem narostl o 100%, o 100% narostl, a kdyby takhle pokračoval, jak ta krize 
skončí dál, a kdybych já u toho byl, tak prostě se budu snažit větší část těch peněz nyní dát do platů a nikoliv do 
technologií. Z těch 100% toho nárůstu, za posledních 5 let to bylo 50%, čili ten nárůst je relativně plynulý, tak 
samozřejmě něco asi zmizelo v té nešťastné korupci, něco jistě zmizelo v inflaci, řada věcí zmizela v tom, jak se 
zvyšují nároky. Dneska, když si máte koupit teploměr nebo váhu, které běžně používáte doma, a máte to koupit 
pro zdravotnictví, tak za to musíte dát pětkrát víc peněz. Ale ta většina těch peněz šla prostě do rozvoje technologií 
pro různé léčby.  
 
Moderátor:  
Já tady nechci být prorokem, pane ministře, s dovolením, myslím si, že Vám nikdo 10 let nedá v tuhle chvíli. 
Myslíte...  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
No tak 10 let určitě ne, ale...  
 
Moderátor:  
...myslíte, že máte šanci to vůbec změnit s těmi rozpočtovými výhledy, shodou okolností Vašeho stranického 
kolegy nebo místopředsedy Miroslava Kalouska, ministra financí?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Ale samozřejmě, za těch 10 let těch 100%, o kterých jsem mluvil, bylo 100 miliard. A to znamená, za rok v 
průměru 10 miliard a 10 miliard je to, co potřebujeme na platy, samozřejmě, že tam nejsou teďka, protože ty 
peníze teďka momentálně jsou zrestringovány, protože stát nemá rozpočtové prostředky, které by dal nebo byl 
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ochoten dát, když má škrtat jinde. A stát..., a..., ne stát, ale...  
 
Moderátor:  
Kraje...  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
...zdravotní pojištění, to nenarůstá, protože jsou nezaměstnaní. A naopak ještě stát musí dávat na nezaměstnané, 
takže když se to sečte dohromady, tak je velký útlum. Ale jakmile se ztlumí nezaměstnanost, začne konjunktura, 
tak zase se bude zvyšovat výběr pojistného a ty peníze tam budou. A jestli si řekneme rok, dva, fajn, udělali jsme 
velký pokrok v medicíně, udělejme teďka pokrok pro ty zdravotníky, tak já si myslím, že se tam ty peníze mohou 
dostat.  
 
Moderátor:  
V České republice je zhruba 200 nemocnic. Polovina z nich v 1. pololetí skončila se ztrátou. Budou se v Česku, když 
ještě budou odcházet navíc lékaři, tak budou se v Česku příští rok zavírat nějaké nemocnice, pane ministře?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Já si myslím, že k tomu nedojde, protože kraje si budou své nemocnice hlídat a oni většinou mají nemocnice větší, 
takové ty bývalého okresního typu, teď se jim říká krajské a jsou v to v těch bývalých okresních městech, a oni v 
řadě krajů jsou takové páteřní nemocnice, které tvoří tam, tam tu potřebnou síť, takže ty asi nejsou na pořadu 
dne, ale možná některá oddělení, že by se zavírat mohla. Osud městských nemocnic je trošku smutný, protože 
těch už se řada zavřela, řada se potýká s problémy, oni vyzkoušeli různé formy, přesouvaly se z obecních úřadů 
nebo městských úřadů na okresy, potom na kraje, pak se zase vracely zpátky na města, některé se zprivatizovaly 
a ne všem to pomohlo. Pár nemocnic funguje dobře, ale řada z nich má stále problémy, tak ty jsou ohrožené a já si 
myslím, že se z nich stanou jednou velmi dobré léčebny a takové ústavy, které budou vykonávat to, co chystáme, 
zdravotně-sociální péči, která je potřeba rozvíjet mnohem víc, než je potřeba rozvíjet akutní péči, které je dneska 
moc.  
 
Moderátor:  
Jinými slovy, teď vzkaz k těm nemocnicím, aby se na něco takového začaly soustřeďovat, protože jinak nepřežijí.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Mohou se profilizovat, a když se podíváte na tahle zařízení, která u nás vypadají tak trošku desperátně a zaostale 
ve svém vybavení a v tom prostředí, ve kterém ty lidi pracují a ti pacienti žijí, tak ve vyspělých zemích to jsou 
prostě skvělé ústavy, které jsou ozdobou každé obce, a na jedné straně mají něco jako aktivizační centrum pro 
důchodce na jedné..., na druhé straně léčbu těžce terminálně nemocných a takováhle zařízení moc potřebujeme a 
ty obce na ně budou hrdé, že je budou mít.  
 
Moderátor:  
Jak už jste naťukl, jste několikátý ministr, který se pokouší o reformu českého zdravotnictví, navíc, řekněme, v 
době, kdy do českého zdravotnictví sice se zpožděním, ale dorazila krize. K tomu, co nás čeká. Teď Vás třeba 
odbory, odbory odmítly Váš návrh na zrušení paragrafu v návrhu zákona, který zakazuje připlácet na lepší péči, a 
to dokud nebude definován standard, který hradí pojišťovny. Z tohoto úhlu pohledu by se to mohlo zdát docela 
logické. Už jste se vypořádal s jejich námitkami?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
My s nimi teďka diskutujeme, některé námitky jsme přijali a ty formulace jsme upřesnili a dál s nimi budeme 
diskutovat a já tohleto pokládám za absolutně klíčový bod reformy. Ono...  
 
Moderátor:  
Začít od toho, že...  
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Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
...definovat...  
 
Moderátor:  
...že tedy povolíme připlácet si na lepší péči, i když nevíme, jaká péče je standardem.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Ale tak to připlácení není to klíčové v té reformě. To klíčové je otevřít tu možnost, aby se mohlo začít připlácet, aby 
to nebylo prostě zastropováno, všechno nebo nic, to znamená, buďto jdete do nemocnice a všechno Vám zaplatí 
zdravotní pojištění, anebo si musíte zaplatit všechno Vy. To není šťastný model, navíc v situaci, kdy podle naší 
Ústavy každý musí dostat všechno, a to nejlepší, nejluxusnější, pokud jde o rozvoj medicíny, a na to není, na to 
není ani v těch vyspělých státech. Například v severských zemích mají opatření, která to limitují, a tohleto my 
chceme udělat.  
 
Moderátor:  
Tomu, tomu je možné rozumět, ale není jednodušší teda začít se standardy? To by v okamžiku...  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Ale ono to s tím..., to je všechno provázáno dohromady a ty standardy my začneme tvořit, jakmile ta možnost 
bude otevřená. V podstatě ono se říká, že u nás standardy nejsou, to není pravda.  
 
Moderátor:  
Já teď mluvím o tom, obráceně začít.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
No, my s nimi musíme začít pomalu. Dneska ty standardy jsou, to je hluboký omyl, že nejsou. Když se podíváte na 
ceník lékařských výkonů, tzv. seznam výkonů s bodovými hodnotami...  
 
Moderátor:  
Ano.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
...tak tam jsou ty standardy napsány. Ty základní, ze kterých se potom skládají řetězce, jako co se dělá s 
pacientem, který jde na operaci, tak ten výkonů má celou řadu, ale jednotlivé ty výkony jsou oceněny v tom 
bodovníku a jsou placeny a jsou placeny úplně všechny, takže u nás prostě standardy jsou a nejsou limitované. 
Všechno musí býti zaplaceno. A vede to k tomu, že se někdy platí věci zbytečné, někdy takové, které jinde jsou 
nadstandardem, a mohly by..., mohlo by se na ně připlácet, anebo prostě ti lékaři by je nemuseli poskytovat. Oni 
je dneska poskytují, a dokonce někteří z nich tu situaci zneužívají a snaží se říkat, tohleto je standard támhle v té 
rozvinuté zemi, tak to musí být i standard u nás a...  
 
Moderátor:  
Tomu rozumím a právě, právě na to se ptám, jestli tím krokem, že tedy zrušíte ten zákaz připlácení si, tak jestli do 
toho nevnášíte, pane ministře, ještě trochu větší zmatek a chaos, protože já jako pacient, klient toho zdravotního 
systému pak nebudu přeci vědět, v které nemocnici za co připlácí, nepřiplácí a podobně.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Ale to právě budete. My, my řek..., my jsme napsali do toho zákona nejdřív to připlácení, které teďka mně tady 
kritizujete, ale ten záměr je takový, že teprve, až tato možnost bude, tak bude možno vzít ten seznam výkonů, 
připsat k němu, tento výkon se hradí plně, a u jiného standardu, který je o něco dražší, ale přináší stejný 
medicínský efekt, tak napíšeme, hradí se plně jenom po tu část toho ekvivalentního výkonu levnějšího a ten zbytek 
si pacient doplatí. Třeba lepší oční čočku, lehčí sádru, kterou dneska by si musel zaplatit celou, a ty proslavené 
operace robotů, které by se u řady výkonů nemusely dělat, protože stačí běžná laparoskopie, tak by si určitě měli 
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pacienti zaplatit. A těchhle výkonů je teďka u nás strašně málo, které takhle dokáží pojmenovat, a teprv, až se ta 
možnost otevře a odborné společnosti s tím začnou vážně pracovat, tak začnou navrhovat výkony, které by se sem 
mohly vejít a které budou muset být hrazeny.  
 
Moderátor:  
Ono by taky mohlo chybět ve zdravotnictví, v českém zdravotnictví ještě o něco víc peněz, protože teď do konce 
roku platí úsporný Janotův balíček, odboráři Vám navrhli, abyste prodloužil jeho platnost. Ten balíček v podstatě 
snížil ceny, ceny a úhrady léků ze zdravotního pojištění o 7%. V tuhle chvíli pracujete na tom nějak?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
No jistě, ten návrh je připravený...  
 
Moderátor:  
Ale nedá se to asi stihnout k 1. lednu?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
...pravděpodobně se to nestihne a budeme ho prosazovat v parlamentu někdy koncem ledna a přijde to jako 
poslanecká iniciativa, čili bude to jakési zkrácení toho procesu...  
 
Moderátor:  
Takže leden, únor, další výpadek, další výpadek v podstatě.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
V lednu se dá očekávat, ano.  
 
Moderátor:  
Že se nastartuje zdražování léků.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
No, dnes jsou náznaky od firem, že se do toho nebudou tak hrnout, takže možná ty ceny udrží, ale nedá se to 
úplně jednoznačně předpovědět, ale my doufáme, že to někdy na přelomu ledna a února projde ten zákon a že ty 
ceny zůstanou v té podobě do té doby, jaké jsou.  
 
Moderátor:  
Dobře, ale tak třeba dá se očekávat, že na začátku roku zdraží některé léky, já nevím, o 5, o 7%, možná o 10.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Bude záležet na tom, jak, jak firmy zareagují, a pokud některé zareagují tak, že ty firmy zdraží, tak je to možné.  
 
Moderátor:  
A Vy máte ty signály, že se k tomu chystají?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
No, já mám i signály, že to budou tolerovat tu situaci a nezdraží. Bude to znamenat zvýšený náklad pro zdravotní 
pojištění a bude to nějaká část, předpokládá se, že ten Janotův balíček prodloužený by měl ušetřit v celoroku asi, 
asi 3 - 4 miliardy, takže na tom začátku uvidíme, jaký bude výsledek.  
 
Moderátor:  
Teď Vám trochu do zdravotnictví fušuje šéf resortu dopravy, jinak taky bývalý volební manažer Věcí veřejných Vít 
Bárta, diskutujete spolu reformu?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
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Já jsem slyšel, my máme schůzku tenhleten týden, oni se Věci veřejné začaly zajímat o důchodovou reformu a 
myslím, že se jim začalo líbit, že by mohly mít svou vlastní verzi a začít ji prosazovat na vládě, a když si tohleto 
zpracovaly, tak se začaly koukat i do, i do zdravotnictví a aktivně tomu napomohl šéf lékařské komory, který jaksi 
oslovuje téměř každého politika, kterého má možnost oslovit, a přesvědčuje ho, aby Věci šly podle lékařské 
komory, a tak myslím, že o tomhle mluvili s panem ministrem Bártou, ale já se to dozvím tento týden, jak to bude 
dále.  
 
Moderátor:  
Vadí Vám to?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Nevadí, já jsem celkem velkorysý člověk a mám spousta práce a dělám na ní se svým týmem a myslím si, že tu 
reformu prostě budeme prosazovat tak, jak jsme ji připravili, a budeme se snažit, aby ta reforma byla rozumná, 
aby přinesla zracionalizování zdravotnictví, ale přitom se nedotkla pacientů, a nemusím mít strach, že bychom tady 
zaváděli nějakou medicínu pro chudé a bohaté, jak se často říká. Spíše si myslíme, že se ta určitá rozmařilost, 
která přináší velké ztráty v medicíně, že se trošku umravní. Například nové technologie, které sem vstupují 
naprosto bezbřeze a někdy i v podobě, kdy ještě nejsou hotové, kdy ještě nejsou dotažené do toho průkazu, jestli 
jsou opravdu 100%-ně účinné, takže by se mohly omezit do některých center a podobné věci. A to jsou záležitosti, 
které ty pacienty opravdu nebudou bolet, jenom spíš přinesou větší klid a měli by přinést i větší klid pro lékaře, 
kteří se dneska zlobí nejenom kvůli platům, ale i kvůli tomu, že v tom zdravotnictví nejsou pravidla a že nikdo neví, 
co vlastně má dělat a co může, nemůže, za co ho může soudit nějaký pacient.  
 
Moderátor:  
Poslední otázka, pane ministře. Cítíte v tuhle chvíli plnou podporu premiéra, Vašeho stranického předsedy, když 
tady jsou takové problémy, které jsme se snažili pojmenovat v té uplynulé dvacetiminutovce?  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Já jsem tu podporu dostal, musím říct, že samozřejmě to souvisí s tím, že jsem přijal vládní doktrínu, která je 
napsaná v koaliční smlouvě, že prostě státní rozpočet bude šetřit a ve veřejné sféře že nebude dávat víc peněz, 
takže já se snažím tuhle situaci využít k tomu, aby se ta reforma nastartovala o to s větší intenzitou a přinesla tu 
racionalizaci a pořádek tak, aby nemohl nikdo říkat to, co se říká kolem dokola, že zdravotnictví je černá díra. Až se 
to říkat nebude, bude tam přicházet víc peněz i z toho státu.  
 
Moderátor:  
Leoš Heger, ministr zdravotnictví, děkuji Vám, pane ministře za rozhovor.  
 
Leoš Heger /TOP 09/, ministr zdravotnictví:  
Děkuji.  
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"Rád bych připomenul, že za výši platů v nemocnicích zřizovaných krajskými úřady jsou zodpovědné právě kraje," 
uvedl ministr v dopise. Kraj podle něj neřešil včas a dostatečně platy lékařů, místo toho upřednostňoval investice. 
Nejde tedy o problém, který by mělo řešit jeho ministerstvo. "V rámci samosprávné působnosti krajů je vaší 
povinností navrhnout a realizovat takovou restrukturalizaci zdravotní péče, která péči neomezí a nepovede ke 
snížení plateb z veřejného zdravotního pojištění. Zároveň je plně v působnosti krajů a ředitelů zdravotnických 
zařízení vyjednávat se zdravotními pojišťovnami o úhradách poskytované zdravotní péče tak, aby byla zajištěna 
odpovídající kvalita a dostupnost zdravotní péče v případě nouzového režimu," uvedl v dopise ministr. Heger bude 
s kraji spolupracovat V minulých dnech ministr jednal s předsedou Rady Asociace krajů Michalem Haškem a 
domluvil se s ním na společném postupu. Vznikne společná pracovní skupina, která bude mít mimo jiné za úkol 
transformaci péče v jednotlivých krajích. "Je třeba, abyste se do konstruktivního řešení situace zapojili i vy a 
pomohli nám nalézt vhodný konsenzus," vyzval ministr konkrétně zástupce Pardubického kraje. Leoš Heger: Leoš 
Heger "Je faktem, že jestliže (lékaři) chtějí zvýšit platy o padesát procent, tak to není slušný požadavek. Každému 
je jasné, že ve chvíli, kdy se národ probírá z hospodářské krize, která do zdravotnictví došla s určitým zpožděním, 
tak tento požadavek je absurdní a nesplnitelný." Z 16 tisíc nemocničních lékařů jich předběžně čtvrtina dala 
najevo, že ke konci roku podá výpověď. Například na Vysočině už ji dalo 80 procent tamních lékařů, v Novém 
Městě na Moravě 90 procent. V pondělí 20. prosince odboráři oznámí, kolik lékařů výpověď podává. Průměrný plat 
lékaře je zhruba 50 tisíc korun za práci včetně přesčasů a služeb. Ti však chtějí 70 tisíc korun za základní pracovní 
dobu. Průměrná mzda v Česku je 23 655 korun. Ať se městské nemocnice transformují, radí Heger Podle Hegera 
k zavírání nemocnic v souvislosti s možným odchodem lékařů nedojde, zavřou se podle něj spíše pouze oddělení a 
bude snahou hejtmanů lékaře a personál přeorganizovat. Lékaři podepisují výpovědi Výjimkou jsou podle něj 
dlouhodobě strádající městské nemocnice; těm ministr zdravotnictví v Interview ČT24 doporučil transformaci 
v ústavy zdravotně-sociální péče. "Když se podíváte na tato zařízení, která vypadají poněkud zaostale ve svém 
prostředí a vybavení, tak ve vyspělých zemích jsou to skvělé ústavy, které mají na jedné straně aktivizační 
centrum pro důchodce, na straně druhé léčbu těžce nemocných. Taková zařízení potřebujeme a obce budou hrdé, 
že je budou mít," uvedl Heger. Ministerstvo chce prodloužit platnost Janotova balíčku pro léky Heger v Interview 
ČT24 rovněž uvedl, že chystá usilovat o prodloužení Janotova úsporného balíčku pro zdravotnictví. Ten snížil 
úhrady léků o sedm procent a platit přestane koncem roku. Výrobci léků by tak mohly zvýšit ceny svých produktů. 
"Návrh je připravený, pravděpodobně se bude prosazovat v parlamentu koncem ledna. Jsou tu náznaky od firem, 
že budou situaci tolerovat a léky nezdraží. My doufáme, že někdy na přelomu ledna a února zákon projde a že ceny 
zůstanou v podobě, v jaké jsou. Předpokládá se, že prodloužený Janotův balíček by měl ušetřit 3-4 miliardy," uvedl 
Heger.  
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Sociální systém může být prospěšný a efektivní zároveň 
 
Členka sněmovního výboru pro sociální politiku Lenka Kohoutová (ODS) donedávna vedla Bezbariérové pracoviště 
tolerance, spoluzaložila a je předsedkyní správní rady Nadačního fondu pro podporu zaměstnávání osob se 
zdravotním postižením a členkou různých organizací a pracovních týmů, jež se zabývají zaměstnáváním 
handicapovaných osob. Jako politička nyní říká, že lidem se zdravotním postižením se chce i nadále zpříma dívat do 
očí a umět jim vysvětlit, proč některé změny podporuje a jiné ne.  
 
Proč vláda sáhla ke škrtům v sociální oblasti?  
 
Úspory v sociální oblasti jsou jen drobným kamínkem v celé mozaice opatření, ke kterým se vláda zavázala už v 
okamžiku svého vzniku.  
 
Neškrtáme plošně, ale pouze tam, kde vidíme rezervy či nesystémová opatření. Žádná z přijatých změn se 
například nedotkne sociálně slabých rodin s postiženými dětmi.  
 
Naším cílem je nastavit sociální systém tak, aby motivoval k činnosti, pomáhal skutečně potřebným a nevytvářel 
prostor pro takzvanou dávkovou past, ve které by se komukoli vyplatilo žít na úkor státu ze sociálních příspěvků.  
 
Může se stát, že v konečném důsledku dojde k zásadnímu zhoršení životních podmínek lidí, kteří jsou na příspěvku 
na péči v prvním stupni závislí?  
 
Nic takového nehrozí. Tento příplatek byl před volbami v roce 2006 účelově navýšen bez jakékoli analýzy 
potřebnosti a my se nyní jen vracíme k původnímu stavu, a dokonce výši příspěvku zvedáme na 800 Kč, z 
původních 500.  
 
Je třeba si uvědomit, že do této skupiny s nejlehčím stupněm závislosti, do které míří měsíčně 237 milionů korun, 
spadají především senioři a lidé s nejnižším stupněm invalidity, kteří potřebují například dovoz obědů nebo 
zajišťování nákupů. V tomto ohledu je částka 800 korun adekvátní. Je také nutno zdůraznit, že mnoho sociálních 
služeb, zejména poradenských a nízkoprahových, je zcela zdarma.  
 
Opravdový zásah do systému by znamenaly plošné škrty, k těm ale nedochází. Navíc je důležité zmínit, že k 1. 
lednu 2011 proběhne valorizace všech důchodů.  
 
Kritika zní například od Národní rady osob se zdravotním postižením (NRZP).  
 
Národní rada ve výsledku se snížení souhlasila, chtěla však tuto kategorii rozdělit podle počtu úkonů na dvě, kdy 
jedna by pobírala 800 a druhá 2000 Kč. To ale nepovažuji za koncepční řešení. Důležité je, abychom se v diskusi 
nezastavili u podobných jednotlivostí, nýbrž začali vážně připravovat celkovou změnu koncepce systému sociálních 
služeb, který bude efektivnější pro stát a prospěšnější pro lidi, jimž má pomáhat.  
 
Předseda NRZP Václav Krása hovořil o tom, že si někteří lidé nebudou moci koupit potraviny, jež potřebují k tomu, 
aby se jejich zdravotní stav nezhoršil, protože místo životního minima dostanou jen existenční a přijít mohou i o 
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peníze určené na dietní stravování, přičemž tento příspěvek činí 500 až 2000 Kč měsíčně. Jak se vyřešila tato 
záležitost?  
 
S výroky pana Krásy nemohu souhlasit. Znovu opakuji, že pro rodiny s těžce zdravotně postiženými dětmi jsme 
zachovali sociální příplatek, příspěvek na péči je krácen pouze u nejnižší závislosti, a to na částku, kterou jsme 
oproti minulosti navíc navýšili tak, jak jsem uvedla v předchozích odpovědích.  
 
Jak se změní hodnocení stupňů závislosti? Bude jen kartička ZTP? Kdo na ni bude mít nárok a jaké výhody mu z ní 
vyplynou? Vaše otázka se týká změny sociálního systému obecně. Ta je však zatím diskutována a připravována. 
Obecně jde o to, abychom zavedli adresný systém, který vyčlení černé pasažéry a bude skutečně pomáhat 
potřebným.  
 
Budou zvýhodněny rodiny, které se starají o zdravotně postižené členy rodiny?  
 
Potřebujeme širokou diskusi nad tématy, která povedou k adresnosti a k důslednému vyúčtování, komu a za co 
byly nejrůznější sociální finanční podpory vyplaceny. Chtěla bych dosáhnout toho, aby se rodiny mohly důstojně 
starat o své blízké především v domácím prostředí. Je přece normální, že pokud má rodina potomka, plně se o něj 
stará, vychovává ho a hmotně zabezpečuje. A mělo by být normální, aby rodina stejně tak fungovala i v případě, 
že je v ní zdravotně postižený člověk nebo senior, který potřebuje pomoc. Na prvním místě by měla být rodina a 
teprve v případě, že se nemůže starat, by měla nastoupit ústavní péče státu.  
 
Omezili jste také daňové výhody zaměstnavatelům handicapovaných osob. Neměla by vláda zaměstnávání 
handicapovaných občanů naopak podpořit?  
 
Zrušením jedné dílčí daňové výhody k ohrožení zaměstnávání handicapovaných rozhodně nedojde.  
 
Abych byla přesná, jedná se konkrétně o zrušení možnosti slevy na dani ve výši jedné poloviny daně pro firmy, 
které mají minimálně 25 zaměstnanců a 50procentní podíl handicapovaných. Všichni, kdo se v této oblasti skutečně 
pohybujeme, víme, že právě zde dochází k častým spekulacím. Víme, že mnoho podobných firem pracuje se 
ziskem nula nebo se pohybují v rozhraní, kde stačí odpočty podle typu invalidity. Za účelem tohoto odpočtu byly 
zakládány dceřiné společnosti, které s tímto daňovým odpočtem jen spekulovaly.  
 
Nevím, kdy největší kritici vládních opatření navštívili nějakou chráněnou pracovní dílnu nebo podnik 
zaměstnávající handicapované. Já jsem mezi těmito lidmi velmi často, a proto vím, že jedinou správnou cestou do 
budoucna je model sociálního podnikání a tlak na firmy, aby na běžném trhu práce zaměstnávaly osoby se 
zdravotním postižením anebo podporovaly organizace zaměstnávající lidi s handicapem podporou jejich odbytu. 
Dlouhodobě razím heslo: "Dejte těmto lidem zakázky, pomůžete jim nejvíce." Finanční podpory pomohou, ale v 
dlouhodobém horizontu demotivují.  
 
Vy sama podobné firmy podporujete? Ano, aktivně pomáhám se vzděláváním a síťováním. Nakupuji od těchto firem 
vše, co se hodí pro moji práci a domácnost. Nedávno jsem přivítala arménské poslance právě dárky z chráněných 
dílen, nosím šperky a další módní doplňky od zaměstnavatelů zdravotně postižených osob, stejně tak mám doma i 
v práci keramiku či kuchyňské náčiní od zaměstnanců se zdravotním postižením. Kancelářské potřeby nakupuji 
pouze u firmy, která neposkytuje přefakturace, ale skutečně obchoduje s kancelářskými potřebami.  
 
Vizitky mi vyrábí firma, jež zaměstnává osoby s handicapem...  
 
Na sociálních reformách údajně vydělá každý, kdo chce pracovat. Seženou potřební lidé zaměstnání v době, kdy je 
u nás 8,5procentní nezaměstnanost?  
 
Domnívám se, že seženou. Podívejte se na inzerci, která nabízí práci, inzerci, která nabízí práci pro osoby s 
handicapem. Jde o to pomoci lidem s handicapem na trh práce vstoupit a k tomu může hodně přispět metoda 
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podporovaného zaměstnání. Měli bychom se snažit umístit maximum lidí na volný trh práce. Pokud to nejde, máme 
i systém chráněných pracovních dílen. Nejedná se tedy o to, že nejsou volná pracovní místa nebo že lidé s 
handicapem nemají co nabídnout. Ty dva světy jen potřebují správně propojit. Myslím si, že kdo práci skutečně 
hledá, ten ji najde. Bohužel v některých oblastech podnikání a regionech to trvá déle.  
 
Proč se u vyplácení rodičovské dovolené zvýhodňují pracující matky, když dětští psychologové stále připomínají, 
jak důležitá je pro vývoj dítěte do tří let věku péče matky?  
 
Abychom si ujasnili pojmy, musíme rozlišit, zda mluvíme o peněžité pomoci v mateřství (takzvané mateřské), nebo 
o rodičovském příspěvku (takzvané rodičovské). Mateřská se vyplácí v zásadě 28 týdnů a jen pro zajímavost 
podotýkám, že například v Belgii je to 15 týdnů. Při mateřské dovolené matka pracovat nemůže. Respektive může, 
ale ztratí nárok pobírat peněžitou pomoc v mateřství. Rodičovskou dovolenou lze zvolit na dobu 2, 3 či 4 let věku 
dítěte. Takovou dobu v západní Evropě jen těžko najdete.  
 
Ano, péče matky je zcela jistě pro vývoj dítěte důležitá, ale to neznamená, že se matka a otec či jiný rodinný 
příslušník nemohou o dítě starat střídavě a naplnit tak jeho vývojové potřeby. Myslím, že matka, která se realizuje 
i jinak než pouze v rodině, může být v důsledku spokojenějším, a tak i lepším rodičem.  
 
Nepřichází tím také o kontakt s pracovním prostředím, neztrácí pracovní návyky a její "plnohodnotný" návrat do 
pracovního prostředí po ukončení rodičovské dovolené je jednodušší a často i méně stresující jak pro ni, tak pro její 
dítě a rodinu. Každá rodina je jiná a systém rodinné politiky státu by měl umět dát vybrat všem tak, aby z toho 
profitovaly nejen děti, ale i jejich rodiče. Možná bych mohla zmínit, že vedoucí mého pracovního týmu je maminka 
s ročním chlapečkem. Díky tomu, že se do výchovy zapojili tatínek s maminkou napůl, může pracovat a být stále v 
pracovním procesu. Zjistili jsme, že to jde.  
 
Z demografického hlediska český národ vymírá, protože se rodí málo dětí. Uvažuje se o krocích k motivaci, aby 
jeden pár přivedl na svět alespoň dva lidi sám za sebe?  
 
Demografický vývoj závisí na mnoha faktorech a veškeré kroky vedoucí ke zvyšování porodnosti mají efekty v 
dlouhodobých horizontech. V tuto chvíli by myslím stačilo, pokud by se jednotlivá opatření neměnila každé čtyři 
roky, a dala se jim tak vůbec šance, aby začala mít nějaký efekt.  
 
Prorodinnou politiku velmi dobře podporoval Petr Nečas ještě jako ministr práce a sociálních věcí, ale je třeba tato 
opatření dovést do praxe a udržet je – například soulad rodinného a profesního života.  
 
Ne nepodstatnou věcí je také zabezpečit ty děti, které jsou již na světě a pro něž nemáme místa ve školách, 
školkách, jeslích. To je myslím věc, která odrazuje případné budoucí rodiče. Již nyní dělá řada z nich svému 
jedinému dítěti na úkor své profese víceméně řidiče, neboť naše školy a školky jsou přeplněné a rodiče vozí své 
děti i do 30 kilometrů vzdálené školky. Chceme po lidech, aby se nebáli stěhovat za prací do regionů, kde nabídka 
práce je, ale neumíme jim zabezpečit zázemí pro celou rodinu. Školu, školku, jesle, pořádnou tělocvičnu, 
praktického lékaře v okolí bydliště a tak dále. V tomto máme vůči mladým rodinám velké rezervy.  
 
Roky jste trávila v neziskovém sektoru, nyní jste usedla do poslanecké lavice. Jaké to je vyměnit neziskovku za 
vysokou politiku?  
 
Jako politička se dnes snažím spojovat jednotlivé zákony nebo jejich změny s konkrétním příběhem – komu co 
daná změna může přinést a komu bychom naopak mohli změnou ublížit. Díky tomu jsme s kolegy upozornili 
například na sociální příplatek pro rodiny se zdravotně postiženými dětmi, který se nakonec podařilo udržet v celé 
výši.  
 
Eva Pavlatová  
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Foto: Lenka Kohoutová (vlevo) se svou současnou tajemnicí a ředitelkou Nadačního fondu pro podporu 
zaměstnávání osob se zdravotním postižením Hanou Potměšilovou a vedoucí sociální pracovnicí Psychiatrické 
kliniky 1. LF UK a VFN Mgr. Stanislavou Bačkovskou. |  
Foto: archiv Lenky Kohoutové  
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ZLÍN - Zlínský kraj v příštím roce obdrží na sociální služby o 30 milionů méně než letos. Ministerstvo sociálních věcí 
počítá pro region s částkou 437 milionů korun. Haló novinám to potvrdil předseda klubu KSČM při Zastupitelstvu 
Zlínského kraje Ivan Mařák.  
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Oproti roku 2008 je to propad o 100 milionů Kč. »Když se ve vládě škrtá ve všech ministerstvech avsociální oblasti 
asi nejvíc, je pochopitelné, že se to dotkne i krajů,« podotkl Mařák. Podle něj takový postup není v pořádku a 
KSČM s ním rozhodně nesouhlasí. »Jak vyplynulo z projednávaného rozpočtu na příští rok, dojde ivtéto oblasti k 
navyšování dluhů. Rozpočet jsme tedy jako klub nepodpořili,«dodal předseda komunistického klubu.  
V příštím roce stát plánuje, že pro oblast sociálních služeb rozdělí přibližně 6,1 miliardy. Letos to přitom bylo 6,8 
miliardy korun.  
Radní Taťána Nersesjanová (ČSSD) navíc upozornila, že uvnitř sociálního systému ubude dalších 200 milionů korun 
kvůli snížení příspěvku na péči v prvním stupni z 2000 na 800 Kč. Kvůli tomu tak meziroční celkový propad ve 
financování sociálních služeb bude činit téměř miliardu korun, což se výrazně dotkne i Zlínského kraje. »Jen pro 
příspěvkové organizace Zlínského kraje jde o propad o deset milionů. Napříč všemi sociálními zařízeními v regionu 
předpokládám, že to bude až 20 milionů korun,« vyčíslila Nersesjanová.  
Zlínský kraj připravuje nový střednědobý plán sociálních služeb. Radní upozornila, že základní myšlenkou koncepce 
bude nepřerozdělování peněz zařízením, která nebudou zahrnuta v plánu kraje.  
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Jsme si vědomi, že pokud člověk či organizace dává jakýkoliv dar, povětšinou ho přesvědčí a dojmou milé tváře 
dětí, ale stále častěji si uvědomujeme, že existuje i jiná, možná i širší skupina lidí, která potřebuje pomoc stejně 
jako děti. Bohužel však je v dnešní době spíše opomíjena. Jedná se o seniory, kteří již svými životy přinesli obecné 
společnosti mnoho dobra, ale jejich nevýhodou je, že často už nemají ten roztomilý výraz. Právě z těchto důvodů 
byl projekt sociálních služeb vybrán.  
 
* S jakým projektem jste se do dotačního programu přihlásili?  
 
Organizace Sociální služby Lipník nad Bečvou, p.o., se do dotačního programu a.s. Cement Hranice přihlásila s 
projektem komunikačního zařízení pro pracovnice organizace.  
 
* Za jakých okolností došlo k předání finančního daru?  
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Po oznámení, že náš projekt byl vybrán, byla sepsána darovací smlouva a po jejím podpisu jsme obdrželi finanční 
částku na účet naší organizace.  
 
* Na co jste finanční částku použili?  
 
Finanční částka byla použita na nákup vysílaček pro pracovnice pečovatelské služby. Naše pracovnice velmi často 
dojíždějí za klienty do oblasti Podhoří, Loučka a Nové Dvory, kde bohužel není zaručen signál pro mobilní telefony, 
proto se vysílačky jevily jako dobrá alternativa.  
 
* Jak se dotýkají finanční škrty hospodaření organizace?  
Budete muset omezovat služby?  
 
V současné době prozatím služby omezovat nemusíme, snažíme se hospodařit tak, abychom uspokojili všechny 
naše uživatele.  
 
* Ne všichni lidé vědí o vaší činnosti. Můžete ve zkratce představit Sociální služby Lipník nad Bečvou?  
 
Organizace Sociální služby Lipník nad Bečvou je příspěvkovou organizací. Zřizovatelem je město Lipník nad Bečvou. 
Jak z názvu organizace již vyplývá, poskytujeme služby seniorům, osobám se zdravotním postižením a osobám, 
které se ocitly v nepříznivé sociální situaci, poskytujeme ubytování.  
Hlavním předmětem činnosti organizace je:  
- poskytování sociálního poradenství dle zákona o sociálních službách  
- poskytování služby sociální péče  
– pečovatelské služby  
- poskytování služby sociální prevence  
– provozujeme lipenský klub Pohoda  
- poskytujeme ubytování na ubytovně Venedik v Lipníku nad Bečvou  
- provozujeme domy s pečovatelskou službou.  
 
Bližší informace o naší organizaci pak najdete na stránkách www.socialnisluzby.com  
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Oblasti sociální péče se kraj věnuje zodpovědně a dlouhodobě na svém území v podstatě od svého vzniku. K 
významným tématům v oblasti sociálních služeb mimo jiné patří i oblast vyrovnávání příležitostí lidem se 
zdravotním postižením, a to naprosto jedinečným, mezioborovým přístupem. "Životní podmínky lidí s handicapem 
se zlepšují díky odstraňování bariér v dopravě či veřejných službách, jednoduššímu přístupu ke vzdělání, systému 
sociálních a zdravotních služeb až po kulturní vyžití a širokou nabídku sportovních aktivit," poznamenal náměstek 
hejtmana Svatomír Recman. Celková částka, kterou kraj vynaložil za uplynulých deset let prostřednictvím 
dotačních programů zaměřených na sociální oblast, převyšuje 140 milionů korun.  
Postupně se podařilo stabilizovat síť více než šesti stovek registrovaných sociálních služeb, které v úhrnu ročně 
hospodaří s přibližně třímiliardovým rozpočtem. Kraj usiluje o efektivní využití státních prostředků, stejně tak jako 
do systému vkládá vlastní zdroje. Na rozvoj služeb a jejich kvality za posledních deset let prostřednictvím 
dotačních řízení poskytl poskytovatelům více než 87 milionů korun. Od roku 2008 se pak kraji podařilo získat fi 
nance na projekt z Evropského sociálního fondu, díky němuž je po dobu tří let zajištěno stabilní financování více 
než 110 registrovaným sociálním službám včetně jejich potřebného rozvoje. Velká míra podpory kraje směřuje 
rovněž do vlastních příspěvkových organizací, jejichž prostřednictvím přímo kraj zajišťuje péči na více než 1600 
lůžkách v domovech pro seniory a 1100 lůžkách ve službách pro lidi se zdravotním postižením. Kraj usiluje o 
postupnou humanizaci služeb pro seniory, tak aby lidé nadále nebydleli na více než dvoulůžkových pokojích a měli 
k dispozici sociální zařízení.  
 
V rámci sociálních služeb donedávna poskytovaných za zdmi velkých ústavů kraj jako první v rámci celé republiky 
nastoupil cestu naprosto jedinečné strategie transformace sociálních služeb poskytovaných lidem se zdravotním 
postižením. Lidé dlouhodobě žijící v prostorách objektů starých zámků, ve kterých byly sociální služby 
poskytovány, tyto objekty opouští a začínají žít samostatný, aktivní a důstojný život v naší společnosti.  
 
Moravskoslezský kraj do těchto aktivit za uplynulých deset let již vložil více než 850 milionů korun a tento přístup 
byl oceněn Ministerstvem práce a sociálních věcí České republiky. Také kraj získal v roce 2008 Cenu kvality v 
sociální péči za kreativní přístup k transformaci sociálních služeb.  
 
Díky neviditelné, o to více usilovné každodenní spolupráci nejen úředníků kraje a obcí, ale i dalších spolupracujících 
stran se podařilo za uplynulé desetileté období najít náhradní rodinu pro tisíc dětí, které sice nemohly setrvat ve 
vlastní rodině, ale nemusejí žít v ústavní péči.  
 
Celkem Moravskoslezský kraj do rozvoje sítě sociálních služeb za uplynulých deset let vložil částku výrazně 
přesahující jednu miliardu korun.  
 
Foto: Interiér nově rekonstruovaného chráněného bydlení v Novém Jičíně.  

 
Skóre:  0.88 
Název:  V Hrabicích má vyrůst nový ústav 
Zdroj:  Prachatický deník 
Datum:  17.12.2010 
Str.:  1 
Zpracováno:  17.12.2010 04:31:01 
Náklad:  227957 



 

1. 1. 2011  1. 12. – 31. 12.  Strana 60/73 

Ročník:  18 
Číslo:  292 
Podtitulek:  Generální manažerka projektu zkreslila informaci, že mají peníze a 

záštitu od kraje 
Rubrika:  titulní strana 
Autor:  MIROSLAV FUCHS 
Odkaz:  http://prachaticky.denik.cz/  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Jihočeský kraj 
Zkratka oblasti:  VB 
Zkratka zdroje:  VBJP 
Identifikace:  VBJP20101217010004 
Klíčová slova: Ústavu (5), ústav (3), sociální (2), péče (2), sociálně, péči  
V Hrabicích má vyrůst nový ústav 
 
Vimperk – S plány na oživení několik let zavřeného areálu bývalého Ústavu sociální péče v Hrabicích přišli zástupci 
Sdružení pro nadaci Gallus Ruber. V plánu zde mají vytvoření léčebného ústavu pro mládež ve věku od patnácti do 
šestadvaceti let se sociálně patologickými sklony.  
"Zamýšlíme vybudovat v objektech bývalého Domečku léčebný ústav s tím, že by měl celorepublikovou 
působnost," sdělila úvodem generální manažerka sdružení Lucie Hamarová. Podle jejích slov spolupracuje sdružení 
se složkami integrovaného záchranného systému a s nimi se počítá i v případě zamýšleného léčebného ústavu v 
Hrabicích. Budoucí klienti by zde měli plnou lékařskou odbornou péči a součástí jejich pobytu by byl jasný režim a 
především pracovní terapie. "Chceme spolupracovat s městem Vimperk, kde je na prvním místě nabídka nových 
pracovních míst pro obyvatele z regionu od manuálních prací až po specialisty.  
Projekt bychom chtěli realizovat od ledna příštího roku," dodala Hamarová.  
Jak na jednání zastupitelů zaznělo z úst Lucie Hamarové, má projekt podporu hejtmana Jihočeského kraje Jiřího 
Zimoly a kraj by se měl podle jejích slov na projektu podílet také finančně. Podle zjištění Deníku se toto tvrzení ale 
nezakládá na pravdě. "S paní Hamarovou jsem skutečně jednal, ale jasně jsem jí upozornil, že s penězi z kraje 
nemůže počítat ani na investice, ani na budoucí provoz," potvrdil Deníku hejtman Jiří Zimola.  
 
Strana 2  
 
(MIROSLAV FUCHS)  
 
---  
 
Léčebný ústav  
 
Místo bývalého Ústavu sociální péče pro osoby s mentálním postižením by měl v Hrabicích vzniknout léčebný ústav 
s kapacitou pro stovku mladých lidí po léčení ze závislosti na alkoholu, drogách, problémy s anorexií nebo bulimií. 
Klienti ústavu by v zařízení byli dobrovolně.  
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Sociální služby jsou velmi potřebné 
 
Rychnov nad Kněžnou – Že je v rychnovském regionu hodně rodin, které mají dítě s postižením tělesným, 
mentálním či kombinovaným to je vidět i na tom, jak je využívána nabídka sociálních služeb, které nabízí ORION – 
Občanské sdružení rodičů a přátel dětí s handicapem se sídlem v Rychnově nad Kněžnou.  
Poskytujeme dvě sociální služby, a sice Osobní asistenci, kterou v současné době využívá 85 dětí ve školách a 
školkách, při mimoškolních aktivitách i v domácím prostředí v rámci celého okresu Rychnov nad Kněžnou, a dále 
Sociálně aktivizační služby pro rodiny s dětmi, zde s námi aktivně spolupracuje více než 60 rodin s dětmi ve věku 
1-26 let s různými typy handicapu.  
Největší zájem je o pracovně výchovné činnosti určené pro děti. Jedná se o pravidelné aktivity s výtvarnou, 
hudební tématikou a rozvoj motorických schopností dětí. Činnosti jsou zaměřené na rozvoj manuálních dovedností, 
jemné motoriky a smyslového vnímání dětí, posilují obratnost, rychlost, sílu, pozornost, podporují optimální vývoj 
těchto schopností a dovedností.  
 
Rekondiční pobyty  
 
Dále jsou ve velké míře využívány konzultace s odborníky, kteří radí v oblasti vzdělávání dětí. Rodiče spolu se 
speciálním pedagogem hledají vhodné možnosti výuky jejich dítěte s postižením. O psychologické poradenství je 
velký zájem také ze strany rodičů. Cílem těchto konzultací je podpora rodiny v náročné životní situaci, stabilizace 
rodinného prostředí a pomoc při řešení obtížných situací souvisejících s péčí o dítě s handicapem.  
V letošním roce děti i rodiče uvítali novou aktivitu, a to víkendové rekondiční pobyty pouze pro děti bez rodičů, 
které jsou zaměřeny na postupné zvyšování samostatnosti a schopnosti dětí žít a komunikovat nejen v rodině, ale 
také v kolektivu vrstevníků.  
 
Dětem pomáhají osobní asistenti  
 
Služby jsou realizovány formou různých specifických technik a aktivit, které vedou pedagogové volného času. 
Dětem při činnostech pomáhají pracovníci v sociálních službách, takzvaní osobní asistenti. Na pracovníky klademe 
poměrně vysoké nároky, jak odborné, tak osobnostní. Vždyť pracují se skupinou osob, které jsou lehce zranitelné a 
bezbranné. Ale musíme říci, že kolektiv zaměstnanců, s jimiž v současné době spolupracujeme, je velice dobrý. 
Všichni jsou zkušenými odborníky ve své profesi, jsou citliví a empatičtí jak k dětem, tak k jejich rodičům. Touto 
cestou jim chceme poděkovat za jejich bezvadnou práci. Také k nám dochází několik dobrovolníků – studentů i 
dospěláků, kteří se účastní vybraných aktivit a pomáhají dětem. I jim patří naše veliké díky.  
V listopadu naše organizace prošla kontrolou kvality poskytování těchto služeb. Jsme rádi, že inspekce vyhodnotila 
tuto službu jako potřebnou a důležitou pro náš region a celkově hodnotila naši práci velmi pozitivně. Oceňovali, že 
rodiny s dětmi s handicapem zde mají vytvořené zázemí, kam mohou docházet, bez obav se svěřit se svými 
problémy a kde je tým pracovníků, kteří jim pomáhají komplexně řešit jejich problémy. Finanční zajištění sociálních 
služeb je poměrně náročné. Jsme rádi, že i města a obce se podílejí na jejich spolufinancování. Sociálně aktivizační 
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služby pro rodiny s dětmi jsou součástí individuálního projektu Služby Sociální prevence v Královéhradeckém kraji. 
Projekt je financován z ESF a státního rozpočtu ČR prostřednictvím Operačního projektu Lidské zdroje a 
zaměstnanost – je to veliká pomoc, bez této dotace by nebylo možné poskytovat služby v plném rozsahu. Sdružení 
kromě poskytování sociálních služeb organizuje pro rodiny s dětmi s handicapem i další aktivity, například 
hipoterapii, canisterapii a přednáškové vzdělávací cykly, na jejichž zajištění využíváme dotace z dalších projektů a 
sponzorské dary od různých firem a jednotlivých dárců. Na podzim jsme například uspořádali benefiční koncert v 
Pelclově divadle a Country bál ve Sporthotelu Weldis v Dlouhé Vsi. Pronájem sálů i kulturní vystoupení jsme měli 
zdarma a tak celý výtěžek z těchto akcí jsme mohli využít na financování aktivit dětí s handicapem. V příštím roce 
nás čekají další úkoly, které se týkají hlavně mládeže s různými typy postižení poté, co ukončí školní docházku. 
Jedná se o vytvoření bezpečného zázemí a nabídky pro jejich další aktivní rozvoj. Doufáme, že se nám bude vše 
dařit podle našich plánů. O naší činnosti se více dočtete na webových stránkách – www.os-orion.cz. Pokud budete 
mít zájem, zájemce rádi provedeme naším zařízením a jednotlivé aktivity představíme podrobněji.  
 
(Ilona Mikušová, Miroslava Červinková)  
 
Foto: OBČANSKÉ sdružení Orion v Rychnově nad Kněžnou poskytuje sociální služby handicapovaným dětem i jejich 
rodinám.  
Foto: archiv OS ORION  
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Královéhradecký kraj letos investoval do sociální oblasti 220 milionů korun 
 
 
http://www.regiony24.cz/47-106272-kralovehradecky-kraj-letos-investoval-do-socialni-oblasti-220-milionu-korun 
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Kraj letos vylepšil budovy v sociální oblasti za 220 milionů 
 
Královéhradecko – Kraj letos investoval do oprav a staveb v sociální oblasti více než 220 milionů korun.  
 
Dokončit se podařilo například stavbu Domova důchodců v Albrechticích nad Orlicí, rekonstrukci a přístavbu 
Domova důchodců v Polici nad Metují či modernizaci Ústavu sociální péče v Chotělicích.  
 
Na podzim byla dokončena akce Dostavba Domova důchodců Albrechtice nad Orlicí pro 24 klientů s Alzheimerovou 
demencí. Rovněž na podzim skončila rekonstrukce a přístavba Domova důchodců v Polici nad Metují za téměř 100 
milionů korun.  
 
Za devět milionů korun byla koncem roku opravena střecha Ústavu sociální péče v Chotělicích.  
 
Řadu dalších staveb kraj v letošním roce zahájil a počítá s jejich dokončením v roce 2011. Jde například o přístavbu 
nového ubytovacího objektu v areálu Domova důchodců Černožice za více než 60 milionů korun.  
 
(hod)  
 
 
Vyšlo také v: Hradecký deník; Chrudimský deník; Náchodský deník; Orlický deník; Pardubický deník; Rychnovský 
deník;  
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Kapacita domu pro osoby se zdravotním postižením se sníží, ale nikdo z klientů o střechu nad hlavou nepřijde  
 
Karlovarský kraj se v příštím roce chystá na dostavbu a rekonstrukci areálu domova pro osoby se zdravotním 
postižením Sokolík v Sokolově za 52 miliónů korun.  
"Cílem investice, v rámci které bude dům pro zdravotně postižené přebudován na systém jednotlivých domácností, 
je vyhovět stávajícím normám a požadavkům doby," vysvětlil náměstek karlovarského hejtmana Miloslav Čermák 
(ČSSD), podle kterého se po dokončení investice kapacita zařízení sníží ze stávajících padesáti na nových třicet tři 
míst. "Je to dáno tím, že se kapacita pokojů sníží na dvě lůžka, aby byl zajištěn klientům lepší komfort," 
vysvětloval Čermák.  
Podle Čermáka to ale neznamená, že by se někteří klienti Sokolíku tím pádem ocitli bez střechy nad hlavou. "V 
Sokolově jsme od městského úřadu získali nějaké volné byty, do kterých zařazujeme vhodné klienty Sokolíku kvůli 
lepší integraci mezi obyvatele města," poznamenal náměstek hejtmana s tím, že klienti tam odcházejí i se svými 
asistenty sociální péče. "Tím pádem nám počet klientů v Sokolíku stále klesá," dodal s tím, že kapacitu 
zrekonstruovaného a opraveného areálu Sokolík bude muset naopak vedení kraje pravděpodobně doplňovat 
některými klienty z dalšího zařízení sociální péče v Habartově.  
Kraj bude dostavbu a následnou rekonstrukci Sokolíku, která bude zahájena pravděpodobně už 1. dubna příštího 
roku, hradit ze svých vlastních zdrojů. "Dotace z EU se nám získat nepodařilo, protože jsme se potkali s rozsáhlým 
projektem Karlovarské krajské nemocnice, který měl v regionálním operačním programu přednost," vysvětloval 
Čermák, podle kterého ale pomohou finance státu. "Podařila se nám z dotací státu uspořit zhruba polovina 
předpokládaných nákladů, takže zatížení krajského rozpočtu nebude zase tak vysoké," dodal.  
Práce v areálu mají začít nejdříve výstavbou nového pavilónu, který bude stát vedle toho stávajícího. "Po jeho 
dostavbě se klienti přesunou do něj a začneme s rekonstrukcí budovy stávající," poznamenal Čermák, který 
předpokládá, že stavba bude dokončena v září roku 2012.  
Karlovarský kraj v současné době rekonstruuje další ze svých sociálních zařízení, a sice penzión pro seniory 
Spáleniště v Chebu. "Zde postupujeme už druhým rokem po jednotlivých patrech," připomněl Čermák.  
"Kromě toho se připravuje realizace projektu, na který chceme ze státních zdrojů čerpat sto miliónů korun," 
pokračoval náměstek hejtmana.  
"V rámci tohoto projektu se mají klienti sociálních ústavů v Mariánské u Jáchymova a Pata u Hazlova a jejich 
asistenti integrovat do bytů v normální městské zástavbě. V dubnu bychom měli mít hotový plán, ze kterého jasně 
vyplyne, kteří klienti jsou toho vzhledem ke zdravotnímu stavu schopní, a pak můžeme žádat o dotace," uzavřel.  
 
Foto popis| Studie rekonstrukce a dostavby areálu domova pro osoby se zdravotním postižením Sokolík v 
Sokolově.  
Foto autor| Repro KÚ KK  
 
Regionální mutace| Právo - Plzeňský kraj  
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Klíčová slova: sociální (5), služby (3), služeb (3), péči (2), sociálních (2), péče  
Na sociální péči v kraji bude méně peněz 
 
 
http://www.rozhlas.cz/pardubice/portal/_zprava/826738 

Skóre:  0.80 
Název:  Péče o seniory, děti a slabé rodiny stojí stovky milionů 
Zdroj:  Mostecký deník 
Datum:  21.12.2010 
Str.:  1 
Zpracováno:  21.12.2010 03:15:46 
Náklad:  227957 
Ročník:  16 
Číslo:  295 
Podtitulek:  SLUŽBY 
Rubrika:  Titulní strana 
Autor:  vok 
Odkaz:  http://www.mostecky.denik.cz/  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Liberecký a Ústecký kraj 
Zkratka oblasti:  VL 
Zkratka zdroje:  VLSM 
Identifikace:  VLSM20101221010004 
Klíčová slova: sociálních (3), služeb (3)  
Péče o seniory, děti a slabé rodiny stojí stovky milionů 
 
Most – Rozvoj sociálních služeb v Mostě stál v letech 2006 až 2010 přes šest set milionů korun. Vyplývá to z 
hodnocení takzvaného komunitního plánu sociálních služeb, do kterého se s radnicí a jeho městskou správou 
sociálních služeb zapojily desítky neziskových organizací. Přibližně pětina sumy šla z městské kasy. Další projekty 
jsou v novém plánu na léta 2011 až 2014. Cílovými skupinami jsou například senioři, zdravotně postižení, rodiny s 
dětmi a Romové.  

 
Skóre:  0.80 
Název:  Kraj bude hospodařit se schodkem 140 milionů 
Zdroj:  Děčínský deník 
Datum:  23.12.2010 
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Str.:  2 
Zpracováno:  23.12.2010 02:55:54 
Náklad:  227957 
Ročník:  13 
Číslo:  297 
Rubrika:  z regionu 
Autor:  čtk 
Odkaz:  http://www.decinsky.denik.cz/  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Liberecký a Ústecký kraj 
Zkratka oblasti:  VL 
Zkratka zdroje:  VLSD 
Identifikace:  VLSD20101223010008 
Klíčová slova: sociální (2), ústavy, ústavu, péče  
Kraj bude hospodařit se schodkem 140 milionů 
 
Ústí nad Labem - Ústecký kraj bude v příštím roce hospodařit se schodkem 140 milionů korun. V rozpočtu, který 
včera schválili zastupitelé, počítá s příjmy 12,632 miliardy korun a s výdaji 12,772 miliardy. Schodek pokryje z 
úvěru, který kraj má. Schválený rozpočet kraje na letošek počítal s příjmy 12,441 miliardy a výdaji 12,686 
miliardy. Náměstek hejtmanky Pavel Kouda (ČSSD) řekl, že kraj má zhruba stejně peněz jako letos. Podle něj není 
finanční situace kraje kritická, protože se letos podařilo odhadnout příjmy dobře. Dodal, že přijatá úsporná 
opatření, která nyní běží, budou muset zůstat. Kraj počítá v příštím roce s investicemi 2,7 miliardy. Podle Koudy 
většina prostředků půjde do obnovy majetku kraje, jako jsou školy, sociální ústavy nebo silnice. Uvedl, že kraj 
musí kolem 600 milionů investovat do škod, které v létě způsobily povodně. Opravit je třeba řadu mostů a silnic. 
Zhruba 300 milionů kraj musí dát i na odstranění hygienických závad na školách. Velkou investiční akcí, která 
poběží, je i výstavba nového ústavu sociální péče v Jiříkově.  
 
(čtk)  

 
Skóre:  0.77 
Název:  Neškrtejte tomu, kdo nic nemá, říká major Armády spásy 
Zdroj:  Aktuálně.cz - zpravodajství 
Datum:  25.12.2010 
Zpracováno:  26.12.2010 07:01:45 
Rubrika:  aktualne-zdomova 
Odkaz:  http://aktualne.centrum.cz/ domaci/ spolecnost/ 

clanek.phtml?id=686336  
Jazyk:  cz 
Oblast:  Internet - Zpravodajství 
Zkratka oblasti:  YZ 
Zkratka zdroje:  YZAK 
Identifikace:  YZAK20101225050000 
Klíčová slova: sociální (5), sociálních (3), péči, sociálním, služby  
Neškrtejte tomu, kdo nic nemá, říká major Armády spásy 
 
reklama reklama Aktuálně.cz   Klávesové zkratky na tomto webu - není mapa stránek Na obsah stránky Internet 
Aktuálně Firmy Zboží Mapy Obrázky Video Ježíšek Nečasova vláda Deregulace nájemného WikiLeaks Sobota 
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25. 12. 2010 oblačno -8/-4°C Úvodní stránka Zprávy Domácí Regiony Praha Středočeský Jihočeský Plzeňský 
Karlovarský Ústecký Liberecký Královéhradecký Pardubický Vysočina Jihomoravský Olomoucký Zlínský 
Moravskoslezský Politika Sněmovní volby 2010 Kauzy Společnost Život v Česku Soudy a právo Rozhovory Počasí 
Zelená úsporám Grafiky Zahraničí Ekonomika Kultura Sport Obrazem Blogy Wiki Auto MůjBankéř     reklama 
Domácí Společnost   Neškrtejte tomu, kdo nic nemá, říká major Armády spásy 20:25  Dnes Petr Holub tiskni 
diskutuj pošli sdílej  Jagg.cz  Linkuj.cz  vybrali.sme.sk    Facebook  MySpace  Google    Delicious  Digg  Reddit   × 
 zavřít Michaell Stannett. Autor: Aktuálně.cz větší obrázek » Praha - Velící důstojník Armády spásy v České 
republice Michael Stannett nepochybuje o tom, že sociální škrty zvyšují riziko, že na ulici skončí další desítky či 
stovky lidí. "Samozřejmě to bude mít dopad. Zase se sníží počet lidí, kteří si budou schopni sami zajistit své 
potřeby. Když někomu začnete brát peníze, snížíte jeho možnosti," reagoval Stannett na výčet některých vládních 
kroků včetně úplné deregulace nájemného, zrušení sociálních příplatkům rodinám s malými dětmi a snížení 
příspěvku na sociální péči pro staré lidi. Major Stannett odmítá úvahy o tom, že sociální škrty tolik nevadí, protože 
podle Eurostatu jsou Češi chudobou nejméně ohroženi ze všech národů Evropské unie. "Údaje Eurostatu jsou 
správné, ale v České republice je největší procento lidí těsně nad pomyslnou hranicí chudoby. Stačí dlouhodobá 
nemoc nebo výpadek jednoho příjmu a jste ve velkých potížích. Kdo uvízne pod hranicí chudoby, ten má přitom 
Česku velmi málo možností, jak se zase dostat o těch pár příček nahoru," upozornil Stannett. První část rozhovoru: 
Bezdomovců přibylo. Krize spustila domino efekt »   A.cz: Hranice chudoby je přece jen pomyslná čára. Kratší 
období nižších příjmů přece může bez velkých potíží přežít každý? Může, ale jisté to není. Když rodinám vypadnou 
příjmy, ovládne je úzkost, začíná to podrývat morálku rodičů a někdy později nastanou závažnější potíže. Dětem se 
zhorší výsledky ve škole a nedosáhnou na dobré vzdělání. Tyto děti nepůjdou nikdy na vysokou a ztratí tak 
příležitost najít lepší práci. Dejme tomu, že dnesžije v chudobě deset procent lidí, my krátíme finance a šetříme na 
této skupině. Pak zlepšíme život těm, kteří už jsou na tom relativně dobře. Pracující třída na tom bude lépe 
zásluhou škrtů postihujících ty, kteří už stejně nic nemají. A.cz: Protože se vezme sociální příplatek ve výši dvou 
tisíc korun měsíčně 150 tisícům rodinám, tak se nějaká část z nich propadne pod hranici chudoby? Určitě. Těmto 
lidem by měli naopak přidat. Zároveň je třeba posilovat motivační prvky pro ty, kdo chtějí na podporu dosáhnout. 
Je to úplně zvrácený koncept, že zachráníme ekonomiku tím, že odsoudíme chudé k větší chudobě. Fotogalerie 
Sonda roku: Pepík a Pepa radí, jak přežít na ulici další fotografie »   Když chybí morální základ A.cz: Česká 
republika je známa tím, že je málo křesťanskou zemí. Třeba právě proto mají Češi málo soucitu k těm, kdo 
potřebují pomoci? Češi mají takovou pověst. Ale nebylo by fér říkat, že tu jsou poměry horší než jinde v Evropě. 
Celá Evropa je pluralistická, to znamená, že ve společnosti nepřevládá žádné morální stanovisko. Česká republika 
má pověst, že je nejvíc ateistická nebo sekulární, a zároveň se o ní říká, že je nejvíc zkorumpovaná a že nejvíc lidí 
slyší na úplatky. I tady je vidět, že chybí morální základ. Teď ale nemluvíme o tom, jestli člověk spí se sousedkou, 
ale ještě o daleko hlubších morálních základech. A.cz: Nedávno jsem cestou na nádraží viděl bezdomovce, jak v 
klidu popíjejí pivo. Zcela spontánně jsem jim záviděl, že nemusí do práce. Je jim co závidět? Pro bezdomovce je 
alkohol anestetikum. Jakou mají naději? Alkohol jako anestetikum utlumí to, jak vnímají svou situaci. Všeobecný 
názor, že bezdomovci jsou líní opilci, kteří se jen flákají, je jednoduchá karikatura. Někteří z nich už dnes takoví 
opravdu jsou a mnozí z nich tak i umřou. Protože takoví byli příliš dlouho. Kdyby byl systém nastaven tak, aby 
pomohl, a kdyby jen neodsuzoval, kdyby byly jejich problémy podchyceny v raném počátku před deseti patnácti 
lety, bylo by možné něco udělat. Samozřejmě i dnes pro ně můžeme něco udělat, už to ale nebude úplné 
uzdravení. Proto říkám, že azylové domy nejsou využívány k tomu, k čemu by měly. Jen zaplňují mezeru, která je 
v sociálním systému. A.cz: Čím tuto mezeru zaplňují jinde? Ve Skandinávii a v Americe existuje přístup "Housing 
first", tedy "Nejdřív bydlet". Kdekoliv to vlády přijaly, mělo to neskutečný dopad na snížení počtu lidí, kteří tak 
přebývali. Jakmile se někdo objeví na ulici, dá se mu bydlení a hned se mu přidělí pracovníci, kteří s ním řeší 
problémy. V Evropě se častěji prosazuje přístup, že nejdřív musí vyřešit problémy a možná někdy za odměnu 
dostane bydlení. Ukazuje se ale, že systém "Housing first" je ekonomicky výhodnější. Pomoc v dluhové pasti A.cz: 
Co je třeba podniknout, aby se stejný přístup prosadil v České republice? Tady se neškrtají jen sociální dávky, ale 
obce se také zbavují sociálních bytů. To je třeba zastavit a naopak počet obecních sociálních bytů navýšit. Druhá 
stránka věci je zaměřit se na dluhy. Mnozí lidé bez přístřeší jsou v takových dluhových pastech, že to nikdy 
nebudou schopni splatit. Stačí se podívat na dluhy ve zdravotním pojištění. Tito lidé nikdy nedosáhnou na lepší 
práci, a i kdyby dosáhli, stejně hned všechno půjde pryč. Proto by se mi líbil nějaký systém na likvidaci dluhů jako 
je ve Švýcarsku, nebo jaký se používá v rámci pomoci rozvojovým zemím. A.cz: To znamená, že ti lidé, které 
potkáváme na nádraží, dluží na zdravotním pojištění? Tito lidé mají většinou averzi k jakýmkoli úřadům. Proto 
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nejsou registrovaní třeba na pracovním úřadě a stále jim běží pohledávky, co mají zaplatit, včetně penále. Jaký 
mají význam dluhy, které člověk není schopen splatit? Státu nakonec stejně porostou náklady, protože zdravotní 
stav toho člověka bude horší a horší. Pro stát by byla výhodnější možnost ho oddlužit s tím, že by měl čistý 
začátek, kdy by mohl znovu začít přispívat do systému.  Wiki Komunální volby v Praze 2010: Bezdomovci » 
Ročenka 2010 Přehledně: Recept EU na státní bankroty po roce 2013 Vězení, či poprava? Autor úniku depeší USA 
je v izolaci   Kronika: Paroubek & Topolánek. Nejhlubší pády roku 2010 Auta nikdy nebyla tak levná. A to už krize 
skončila         Vytisknout článek Přeposlat článek Zpět na Aktuálně.cz  Jagg.cz  Linkuj.cz  vybrali.sme.sk   
 Facebook  MySpace  Google    Delicious  Digg  Reddit     reklama reklama     Diskuse: Neškrtejte tomu, kdo nic 
nemá, říká major Armády spásy Právě se děje 21:00   Zlatá pohádka. Takový byl rok snů Martiny Sáblíkové 
20:00   Rok 2010 obrazem:Tak jej zachytili nejlepší fotografové 19:00   Rachůnek přispěl asistencí k vysoké výhře 
nad Čechovem 18:00   ´Sorry Davide, jsi starý,´ vzkázal Ferguson Beckhamovi 17:00   Kličkové: Haye si bude 
moci vybrat, proti komu prohraje 16:00   LeBron James: V NBA je moc týmů, některé z nich zrušte Sledujte nás na 
Facebooku a Twitteru reklama reklama reklama Redaktoři Petr Holub Kalouskovy rozpočty na roky 2008 a 2009 
byly přehnaně optimistické. A když sněmovna schválila jeho třetí rozpočet - na rok 2011, opozice říká, že přehání 
zase.   Osobní finance pek Kolik skutečně zaplatíte za hypotéku? O tisíce víc komerční sdělení reklama reklama 
reklama reklama reklama   Najisto.cz   Hry pro PC a herní konzole Webdesign Výpočetní technika PC Plus CZ, a.s. 
Prodej PC příslušenství, ROLINE, audio, video, TV, USB, HDMI, DVI, DisplayPort, kabely, redukce, adaptéry, 
switche, antény DVB-T, sítě UTP, FTP, ... HORKANET - bezdrátový internet Bezdrátová síť HorkaNet zajišťuje 
připojení k levnému a rychlému bezdrátovému internetu bez omezení.Až 30Mbit/s již od 250,-Kč s DPH. 
Vysokorychlostní ... Marek Rolný Nabízíme komplexní řešení pro internetový marketing a internetovou reklamu. 
Analýzy, návrh a tvorba webových stránek (webdesign), SEO optimalizace a PPC ...   Aktuálně.cz První čistě online 
deník v České republice · Držitel ceny Křišťálová lupa za internetový projekt roku Partneři: Reuters ČTK Zprávy v 
mobilu Nastavit jako domovskou stránku Inzerce Všeobecné obchodní podmínky Audiovizuální mediální služby RSS 
Archiv Tiráž Napište nám 1999 – 2010 © centrum holdings O nás Volná místa Reklama Všeobecné podmínky 
Nápověda Jakékoliv užití obsahu, včetně převzetí článků je bez souhlasu centrum holdings zapovězeno. reklama  

 
Skóre:  0.80 
Název:  V Domově Na Výsluní najdou své místo i lidé, kteří nemohou zůstat 

bez trvalého dozoru 
Zdroj:  Berounský deník 
Datum:  28.12.2010 
Str.:  1 
Zpracováno:  28.12.2010 03:32:11 
Náklad:  227957 
Ročník:  16 
Číslo:  299 
Rubrika:  titulní strana 
Autor:  RADKA KOČOVÁ 
Odkaz:  http://www.berounsky.denik.cz 
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Středočeský kraj 
Zkratka oblasti:  VC 
Zkratka zdroje:  VCZB 
Identifikace:  VCZB20101228010001 
Klíčová slova: službu (2), péče (2), služby, sociální, služba, péči  
V Domově Na Výsluní najdou své místo i lidé, kteří nemohou zůstat bez trvalého dozoru 
 
Hořovice – Od letošního roku platí pro přijímání do domovů pro seniory jiná kritéria, než tomu bylo v předchozích 
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letech. Nyní rozhoduje zdravotní stav, nikoli datum na žádosti o přijetí. Podle ředitele Domova Na Výsluní Hořovice 
Josefa Forejta jsou nyní přijímáni klienti, jejichž stav to nejvíce vyžaduje. "Není tedy důležité, zda si lidé zažádali 
například před deseti lety. Změna se osvědčila, přednost mají klienti, kteří umístění do domova pro seniory nejvíce 
potřebují," konstatoval ředitel domova Josef Forejt.  
Současná kapacita hořovického domova pro seniory je 69 míst. K tomu mohou lidé využít takzvanou odlehčovací 
službu. "Jedná se o akutní případy, kdy se rodinní příslušníci nemohou o své příbuzné starat v určitém období, 
například po dobu jednoho týdne. Může se stát, že musí na operaci, nebo odjedou na dovolenou.Ojeho příbuzného 
se u nás postaráme," vysvětlil ředitel Domova Na Výsluní Josef Forejt.  
Hořovický domov pro seniory nabízí nyní pět míst odlehčovací služby a podle pracovníků domova má i další 
výhody. "Kdyby k nám tito lidé šli natrvalo, vědí dopředu, v jakém prostředí budou žít," doplnila vedoucí úseku 
sociální péče Jana Andělová.  
Novinkou je ambulantní péče, která, stejně jako odlehčovací služba, má pomoci lidem, kteří se starají o své 
příbuzné. "Tuto službu připravujeme. Klient u nás prožije jeden den a jeho příbuzní si budou moci vyřídit své 
záležitosti," uvedl ředitel Jaroslav Forejt.  
Domov Na Výsluní Hořovice pečuje i o klienty s degenerativním postižením mozku.  
"Nejsme domov se zvláštním režimem a nepřistoupili jsme ke stavební úpravám. Proškolili jsme personál a 
postavili péči o tyto klienty tak, aby byli pod neustálým dohledem, nechceme je však vyčleňovat z kolektivu," 
uzavřel Forejt.  
 
(RADKA KOČOVÁ)  
 
---  
 
"Někteří senioři musí být pod neustálým dozorem, nevyčleňujeme je však z kolektivu,"  
 
Josef Forejt, Domov Na Výsluní Hořovice  
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Náklad:  45065 
Podtitulek:  Lékařský protest za zvýšení platů se dostává do klíčové fáze 
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Klíčová slova: péče (3), ústavy (2), péči (2), sociální, Ústav  
Děkujeme, odcházíme: tři krizové scénáře ministra Hegera 
 
PODTITULEK: Fokus  
 
Silové řešení: Pokud čeští lékaři splní své hrozby a na konci února hromadně opustí nemocnice, chce je ministr 



 

1. 1. 2011  1. 12. – 31. 12.  Strana 70/73 

vrátit do práce silou  
 
Pracovníci nemocničních podatelen nemohou počítat s uvolněnou předsilvestrovskou atmosférou. Místo toho dnes 
budou od pošťáků přebírat tlusté obálky plné výpovědí lékařů.  
 
"Všechny výpovědi, pro jejichž odeslání jsme byli zmocněni, jsme už rozeslali. Celkově jich bylo 3650," říká právník 
Martin Elger. Právě jeho kancelář si lékařští odboráři kvůli hromadným výpovědím doktorů najali.  
 
Konečný součet odcházejících lékařů v rámci protestní akce "Děkujeme, odcházíme" však může být ještě vyšší. 
Část doktorů totiž výpověď podá individuálně. Podle odhadu odborářů opustí české zdravotnictví k 1. březnu 
příštího roku 3800 nemocničních lékařů.  
 
Ministr zdravotnictví Leoš Heger (TOP 09) vzbouřeným doktorům ustupovat nechce. Ti požadují především zvýšení 
základních platů na 1,5- až trojnásobek průměrné mzdy v zemi. Tedy až na 70 tisíc korun. Podle Hegera by to však 
přišlo na šest miliard korun. A tak místo hledání peněz vymýšlí různé krizové scénáře, které mají blížící se kolaps 
zdravotní péče odvrátit.  
 
1. Rozkaz: Do práce!  
 
Jeden z ministrových plánů počítá s vyhlášením stavu nebezpečí nebo stavu nouze. K tomu se přistupuje v případě 
velkých přírodních katastrof nebo ekologických havárií, kdy jsou v přímém ohrožení lidské životy, zdraví nebo 
majetek.  
 
Vzhledem k tomu, že nemocnice houfně opouštějí hlavně klíčoví odborníci z řad anesteziologů, chirurgů, internistů, 
neurologů nebo rentgenologů, hrozí skutečně mnoha nemocnicím kolaps.  
 
Stav nebezpečí vyhlašují hejtmani, stav nouze vláda. Stát má v obou případech pravomoc lidem potřebnou práci 
nařídit silou - pod pohrůžkou až padesátitisícové pokuty.  
 
Pro nespokojené odcházející lékaře by to znamenalo, že dostanou operování a léčení pacientů od března nařízeno 
"shora".  
 
"Obecně, když je v ohrožení zdraví většího počtu obyvatel, tak to je důvod k vyhlášení krizového stavu. Ta 
pracovní povinnost může být, když je krizový stav," vysvětluje ministr Heger.  
 
Podle advokáta České lékařské komory Jana Macha by však nařízení práce lékařům bylo na hranici ústavnosti. 
Zákon totiž říká, že k tomuto kroku lze přistoupit jen při nepředvídatelných událostech, jako jsou například 
povodně nebo nečekaná průmyslová havárie."O možnostech výpovědí lékařů všichni vědí více než tři čtvrtě roku. 
Takže to není mimořádná událost," říká Mach.  
 
2. Z nemocnic ústavy  
 
Podobně to vidí i předseda Lékařského odborového klubu (LOK) Martin Engel. "Chtějí nás srovnávat s přírodní 
katastrofou? To, že ke konci roku podáme výpovědi, říkáme už od března. Pokud nám pan ministr práci skutečně 
nařídí, odvoláme se třeba až do Štrasburku," zlobí se odborář.  
 
Druhý ministrův krizový scénář počítá s tím, že by se nemocnice, kterým po hromadných výpovědích bude chybět 
velké množství lékařů, přeměnily na doléčovací centra nebo ústavy zdravotně-sociální péče.  
 
Ani tento ministrův nápad se však nesetkal s pochopením těch, kterých se to týká. "Je to naprosto nereálné. 
Návrhy pana ministra jsou nedostatečné, měl by začít jednat s lékaři. Tohle je podcenění situace," říká ředitel 
nemocnice v Opavě Milan Cvek.  
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Ministr zdravotnictví uvažuje také o tom, že z personálně oslabených nemocnic udělá centra první pomoci, kde by 
lidé dostali jen základní akutní péči. K dalším vyšetřením nebo operacím by je pak rozvážely sanitky nebo speciální 
autobusy. Šéf lékařské komory Milan Kubek už však dříve řekl, že provádění takové medicíny v polních podmínkách 
bude doktorům vymlouvat.  
 
3. Přesuny lékařů  
 
Třetím možným krizovým scénářem ministra Hegera je "operativní přesouvání lékařů" z kolabujících nemocnic do 
těch, které nebudou výpověďmi tolik postižené.  
 
"Samozřejmě, že ti zbylí doktoři z těch nemocnic, kde to bude krachovat, se přesunou tam, kde to funguje," uvedl 
pro HN Heger. Výsledkem by mělo být rozdělení nemocnic na ty, které fungují s plným stavem personálu, a na ty, 
které se změní například na doléčovací centra.  
 
Pokud by ministr skutečně nařídil tyto přesuny, lékaři z různých částí země by se stěhovali hlavně na Vysočinu, do 
Hradce Králové, Brna a Moravskoslezského kraje. Právě odsud chce totiž odejít nejvíce nespokojených doktorů.  
 
O tom, jak exodus ve zdravotnictví řešit, se bude Heger desátého ledna bavit také na společné schůzce s Asociací 
krajů a Asociací nemocnic České republiky. Na schůzce se bude upřesňovat nejpravděpodobnější krizový plán. 
Možné však také je, že Heger najde v rozpočtu peníze a nespokojeným doktorům přidá.  
 
S přispěním Michaely Mužíkové a Petra Vaška  
 
Jana Machálková  
 
Páky, které stát  
může použít proti lékařům  
 
Stav nebezpečí  
 
Vyhlašuje hejtman kraje,  
v případě Prahy primátor města. Stav nebezpečí se vyhlašuje, pokud jsou kvůli živelným pohromám, průmyslovým 
haváriím, nehodám nebo dalšímu nebezpečí v ohrožení lidské životy, zdraví, majetek nebo životní prostředí. Stav 
nebezpečí platí pro území kraje nebo jeho část. Může platit maximálně 30 dní, prodloužení je možné pouze se 
souhlasem vlády. V případě stavu nebezpečí může kraj lidem nařídit pracovní povinnost nebo výpomoc. Lidem, 
kteří neuposlechnou, hrozí pokuta 20 až 50 tisíc korun.  
 
Stav nouze  
 
Vyhlašuje se, pokud jsou živelné pohromy, průmyslové a ekologické havárie či další nebezpečí ve větším než 
krajském rozsahu. Stav nouze pak platí na území celého státu nebo na vymezeném území. Stav nouze vyhlašuje 
premiér a může být vyhlášen maximálně na třicet dní, prodloužení musí schválit sněmovna. I v případě nouzového 
stavu stát může nařídit pracovní povinnost nebo výpomoc. Lidem, kteří neuposlechnou, hrozí pokuta 20 až 50 tisíc 
korun. Vláda může ve stavu nouze nařídit i evakuaci lidí a majetku z vymezeného území, zakázat pohyb a vstup 
osob na některá místa nebo nařídit bezodkladné provádění stavebních prací, například protipovodňových hrází.  
 
Vývoj počtu lékařů  
 
Zdroj: čtk, lok, Ústav zdravotnických informací a statistiky  
 
Dokonalá stávka  
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Doktoři v Česku budou poprvé v historii stávkovat opravdu natvrdo. Bez zajištění akutní péče.  
 
Pokud se doktoři do 1. března nedohodnou s ministrem zdravotnictví Leošem Hegerem na stažení výpovědí, 
vypukne v České republice vůbec poprvé dokonalá lékařská stávka za vyšší platy. Až dosud totiž prakticky 
výhradně jednodenní stávky doktorů pacienty (a vlastně ani politiky) moc nebolely. Zdravotníci totiž museli vždy 
zajistit akutní péči.  
 
Heger: Je to vymyšlené opravdu chytře  
 
Pro pacienty to znamenalo, že si maximálně o den déle počkali na svou plánovanou operaci. Politikům pak stačilo 
přežít jeden stávkový den, a jelo se dál. Jenže nic z toho teď neplatí. Lékaři, kteří dají výpověď, totiž nemají na 
rozdíl od stávkujících doktorů žádnou zodpovědnost za zdraví pacientů, a proto do nemocnice přijít nemusí. "Musím 
uznat, že to mají odboráři chytře vymyšlené, protože kdyby vstoupili do stávky, tak riskují daleko více. Takhle 
podají výpověď, odejdou a nic jim nehrozí," krčí rameny ministr zdravotnictví Leoš Heger.  
 
Ano, je to dokonalá stávka  
 
Samotní lékaři se tím, že podané výpovědi jsou vlastně dokonalou stávkou, ani moc netají. "Dá se na to nahlížet 
jako na ideální formu stávky, ale jen o ni rozhodně nejde. Pokud se nic nestane, tak opravdu do zahraničí odejde 
mnoho stovek lékařů. A s tím se české zdravotnictví bude vyrovnávat roky," tvrdí jedna z tváří kampaně 
Děkujeme, odcházíme Pavel Vávra.  
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Investice do sociální oblasti 
 
VÝCHODNÍ ČECHY -Dostavba Domova důchodců v Albrechticích nad Orlicí, rekonstrukce a přístavba Domova 
důchodců v Polici nad Metují či modernizace Ústavu sociální péče v Chotělicích - to jsou některé ze staveb, které se 
podařilo v Královéhradeckém kraji v letošním roce dokončit s investicemi za více než 220 milionů korun. »Z 
rozpočtu Královéhradeckého kraje šlo na investice v sociální oblasti v letošním roce více než 140 milionů korun, 
dalších přes 80 milionů se nám podařilo získat ze státního rozpočtu,«. řekl Haló novinám krajský radní pro sociální 
oblast Miroslav Uchytil. Řadu dalších staveb kraj v letošním roce zahájil a počítá s jejich dokončením v roce 2011. 
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Jde například o přístavbu nového ubytovacího objektu v areálu Domova důchodců Černožice za více než 60 milionů 
korun. Hotová by měla být v průběhu léta 2011 i rekonstrukce Domova pro seniory ve Vrchlabí, jejíž náklady se 
vyšplhají na asi 34 milionů korun. Do příští zimy bude hotové i zateplení Ústavu sociální péče v Hajnici, které bude 
stát kolem 10 milionů korun. Kraj je zřizovatelem 16 domovů důchodců a devíti ústavů sociální péče. Provoz 
sociálních služeb stojí v Královéhradeckém kraji ročně zhruba 1,3 miliardy korun.  
 
(jč)  


